
., . 

. . . 
,.1 

.. .·, 
•. 

-

· 

• 

. 

;JI. • 

' 

. ' . . : 
· .. _-,. - . . . - . . 

__ 

. . . 
. . . . . . . .. . ( - . . 

· r--.. ·· • 

~v,DL fl . - :·YEAR · .1,·1s: 
. . . 

. . •:. I 
.•. 

. . 
. , .. 

. . .. " 
. ' - . .... · '? . . 

0 

"-rHIU] . 
. 

-
-

_ 
-

·- . 
. . 

. -

' 

. 

• . I • • , • • -,. . • ' 

. . .. ' . ' , . ' - . 
. • • • . . , •. • • • . ~ • • : •• : ·. _ • • • .. :· . 

. , : . . . . ~ . -
~- --::=:=~ .' . . ,. . - :. . ~ • 

. . .· . ~ ., .. "(" . . . '-" ._ .· . -~· : ....' ·:_ ._: ·;./.,·:".- ._.·. . _·_ .. · :. . . ·_. _ .; . . 



.. . 
) f • ('

Jrt 

Yo.:tMa..s\',t~ ,1OMo~u..'fr: J \ ~ ~ s- \14 ~ J de. f"~ "'lcu/t . 
11 ,· · . 

. ... . . .... 

·- BEFORE ·THE 
MILIT.ARr COMMISSION 

convened by the 
COMMANDING GENERALr 

United States Army. Forces 
.__ .Westem Pacific 

.., -·· 

UNITED STATES OF AMER-ICA ) 
) 

-vs- . ) PUBLIC ..TRIAL
) . 

·' TOMOYUKI .YAMASHITA ) 
. " ... . ) 

High Commissioner's Residence, 
0 Manila, P. I. . 

7 November 1945 

lrf,t·, pursuant to adjournment, at 0830 hours.­

MEHBERS OF MILITARY COMMISSIONJ 

MAJOR GENmAL RUSSEL B. REYNOLDS,. Presiding Officer 
· · and Law Member 

MAJCI\ GENERAL LEO DONOVAN . 
MAJOR GENERAL JAMES A. LESTER .: ·· 
BRIGADIER GENERAL MORRIS C. JWflfWERK 
BRIGADIER GENERAL EGBERT F. BULLENE 

APPEARANCES : 

(Same as heretofore no~ed) 

REPOR TED BY: · 

E. D. CONKLIN 
L. H. WINTER 

,,. 

,. 

.. ' .,.....\ . . :., 
1273 ,· 

• j'" 
- t .. •• : 



. 
) 

/ 

.. 

Sister Ca.ndiiia Ocampo 

Renee Penn 

LaurentinQ de Pablos 

Mariano del Rosario.. 
A. v. H. Hartendorp 

David Bogueslave 

Thoiilas W. Poole Q 

PROSECUTION EXHIBIT NO. 

ll!~!! 
WITNESS§§ 

DIRECT CROSS REDIRECT BECROS~ 

1274 1286 
• t . 

1288 1292 .... ..... 

1294 1303 1310 

13ll ·1315 1316 1317 

1341 1377 1391 

1391 1398 ·1404 

1409 . ·1425 

!! I! l ~ 1 ! ·§. 

EOR mEMTlfICATION IN EVmENgjl 

·226 

227 

228 

229 

239 

231 

232 

233 

234 

23, 

236 

237 

1283 

1~12 .. 
1313 

1319 

. 1329 

1330 

1332 

1332 

1332 

1374 

1375 

1417 

1284 

1313 

1314 

~329 -
·1330 

13~1 

13~8 

1358 

1359. 

1375 

1376 

1418 

\ ~ . : .. 

,. .. : : .. . -

.. ; .\ 

.._. 



,) 

( 

GENERAL REYNOLDS: •The ·commission is in session. 

The Prosecution· may pr·oceed. 

MAJOR KERR: Sir, all of the members of the Commis­

sion are present, the Accused and his Defens~ C?unsel are 

present, and the Prosecution will proceed. 

The .first witness thi;s morning will be Sister Can­

. dida Ocampo. 
. ' 

SISTER CANDIDA OCAMPO 

called as a witness on behalf of the Prosecu~ion, being 

first duly sworn, was examined ®R testified as follows: 

Q . (By Major Kerr) Will you state your name, please?_ 

A. Yes, sir. 

Q Will you state your name?.. 
A My name is Sister Can~ida Ocampo. 

. 
.
' .Yo\:11' age. 

A 45 years of age. 

Q What is your nationality? 

A I am ~ Filipina. 

Q Of what order are you a 
~ 

member? 
-

A I am a member of the Sisters of Charity of St. 

Vincent de Paul. 

Q And where is the home town of that Order? 

A My home town is Ermita. 
- I 

Q Were you living in Intramuros in February, 1945?, 

A Yes, sir. 

Q Did you have occasion to go to St. Augustine-Churc 1 • 

during that period? 

·A Yes, sir. 
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Q ·That was the first . week .of F~bruary in 194$., was it 

., not? 

A Yes·, sir. 

Q Will you describe the conditions 
~ 

which you found at
' .. . ~ .. 

. St'. Aug~tine Church when you were there in the first week~ 

of f~l:?ruary, 194,? 

A ·Well, in February or Septe~ber?· 

Q February, please. .. - .. 
A - In ·February I had to accompany the Mother Superior 

because she was so excited and .we stayed at the sacristy 

from the very beginning of the bombihg. On February 5th 

~ n the afternoon many people from different places of the 
' . 

Wall City. were rushing into St. Augustine, taking into 

consideration that that was the place of safety,. and pfiests 

trom th~ Recoletos Convent and Capuchia F.athers also came 

and they· were all rushing up to the place. Of course I 

went to the door of the St. Augustine Church and saw the 

people rushi~d, of course, accompanied by many Japa- · 

nese, and I saw an old woman even pushed because she 

could not enter. 

Q Those we:e Japanese soldiers, were they? 

__Yes; _mostly Japane_s_e soldj.ers. _. 
' · 

Q Were they armed? 

A They were armed; yes, sir. 

Q Did you see any Japanese officers escorting these 

people to the church? 

A I didn't quite distinguish whether they were offi-

cers or not, but I know .there were plenty of them. 

Q Describe how the Japanese treated. the .civilians. , 

• ......
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A Oh, -well, it -w~s atrocious because, or course, the 

people 
'\ 
were rushing. They wanted to be safe. They wanted 

. . ' 
to enter the Convent, . and some of them were kicked and 

o.tber s were pushed_. Just because some..ot them could not 

enter th~y were pu~hed this way (111.ustrating) out of the 

door. 

Q · So the Japanese pushed them int9 the -church; ,, is that 

correc ? ' -... . 
..,A Yes, sir. ' 

"'--Q Did you spend the nights there a.t the church? 

A Yes, we did. In fact, I st'ayed in the church since 

Septer:nber. -
Q How long. were you in the church? 

·•
A Unt~l February 23rd_. 

Q Until February 23rd? 

A Yes, sir. I 

Will you describe to the Commission the treatment of 

the girls and women in th1;1 church bY: the Japanese? 

A On the very night of the 5th of February some girls 

rushed to the sacristy where we were sleeping, because they 

said that some of them were taken by the Japanese and were 

brought to the second story of the convent where the Friars 

were sleeping. Of course we all got scared, too, because 
r 

of course they were rushing to our aid and they said "Sisters, 

piease help us out because we are afraid we will be taken 

in". So we placed t~em -- We told them to sleep in 

some corners of the sacristy, others under our beds and 

others under benches. And, of course, later on, the · 

next morning, the $tory was told to us and some of them 

1276. .. \ 
. . 
- ·· " 



, 
two of them were able to escape.- · They told us the story

t 

how the Father aided them in lookipg for escape. Two of 

them were able· ·to escape ·through a winding stair at the 

back. 

Q · 1'mt was escape from whom, Sister? 

A From the Japanese .• However , the other two, of course 

-- One priest .came to aid. them and ·then he was asked 

The prie told him -- Father Poio was · the priest who~ . 
' . . ~ 

told them "Please d·o not hurt these girls". However, : the . 

Japanese ·said "You Americap spy. You are guerrilla"~, 

That's what the Father said. However, they ·began crying 

and crying, and 
I 

later on, of course, I didn't know what . . 
happened to the other two, but two of them were able to 

escape_. 

Q Did you see the Japanese soldiers at night going 

around l9oking for girls? 

A Yes, sir. 

Q Will you describe how they conducted their search? 

A You see, they had f~ashl.ights every night and they 

search for the girls, and it was so strange how is it that 

they knew the exact girls that they wanted to look for. 

Of course I think they selected the best on·es·, of course, 

that they 1?1anted to. ., 
-

q Did you see the girls resist the Japanese? 

A What is that? 

Q Did you see the girls resist the Japanese? 

A Well,- you see, they were afraid and some of them, 

of course, had to go with them. That's what they said. 

I know two who were · first" sleeping in the sacristy, but 
I• 

- .. 1277 \ 
- .' 



. . 
that very night before th~y would enter the sacristy they did 

not come to· us. So I asked- them the next ~o~ning why they · 

did not come, and they told. me it was because they were taken
\. 

by the ' Japanese? 

Q Did that happen every night? 

A Not e~ctly. Well, most ,of the times, you see, --

.Mo~t _or the times they took, because if they did not take some 

fr m the corridors of the convent they would take them also 
' . -
~from the church themselves. .. . 

. 
Q Did you see them take any of the girls -out of the 

churc~ and convent? 
I 

A or course: d1dn 1 ~ pay any attention to it. I only 

knew that the girls were rushing to our place because they $l,. 

were afraid. They were afraid that they would be sent. ~ 

From that time on, of course, many of the girls were sleeping 

with us. Some of them were sleeping under th~ benches, 

others on top of the lockers, others protected by the bodies 

of some of the Sisters. But we had to protect them. ~e 

surrounded them and we slept :1n such a way that these girls 

were covered by .the Sisters. 

Q Do you know whether or not any of the Catholic Sisters 

were mistreated by the Japanese? 

A Yes, sir. 

Q Will you describe that? 

A One afternoon at 2:00 o'clock a Japanese came wanting. . t.: 
. . ' to take one of our g~rls, Pacita Seguenza. Of course she 

· was first sitting beside me. She was sewing at ..the inach~~c 

because we lost everything and we were trying to fix every-

thing up. The Japanese wanted to talce her out, _and of 

. 1278 
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course I ruslied right away and- looked for Ca:9ta~ Irad,i anq 

requested that would they please interceqe for us . bec~use we 

didn I t like the Japanese to take this girl out. And I tried 

to protect Pacita from the Japanese grabbir g the girl from- . . 
us and Sister Pilar received the slap. She was slapped. 

Another s1s·ter by the name of Sister Carmena, an old Sister, 

approached and interceded. She , wa..s beginning to cry "Please 1" 
' . 

and she said 11Do save this· girl / . W~ do not like you to take. .. . ·. :"" . . . 

her away". And of course the ·llood was taken away. Of course 

~he intention of the Japanese is indescribable in the code of 

the Siste~s, insisting that this girl should ~e given to him. 

or course the other Father also fcame nearby and tried to 

find out. Of course I asked the Captain and he said lfOh, 

· , Sister. We can't intercede because they think that these 

girls are America~ spies". Of <;curse we can't. do anything. 

So I went around to look for another interpreter, I not 

lm.owing Japanese, and of course the brother of Dr. Seguenza 

approache4, but he couldn't do anything either. Atxl wllen I 

returned, of course that thing happened already and fortun-, 

ately I think when the Japanese sa~ that -there were that 

many around he left. And of course one of our companions 

changed the dress to an old woman, put a towel around _h,er 

head and we placed her at the corner. ~e gave her a black 
____,/ .. , 

dress pretending that she was an old woman and a towel on 

her head, and from t~t time on she was at th~ corner pro­

tected by the Sisters. 

Q Did you see a hand grenade thrown at tpe altar of 

the church? 

A Yes, . sir. 

Q Will you describe that? 
\ . . ~,1279 
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A One morning tnat was inside the church ne~r the 

altar -- we had a commotion. I was ·there then under the· 

/ choir and then the people at the altar began shouting, and 

I said "There is an accident came," and then of course I 

went also-and r · went right away to the place where the 

people were shouting and were running from one place to 

another. And of course they told me, you see, these 

Japanese were passing by, two df .them were laughing. They 
. ,' -

· we~e laughing at what they have done. They threw the.. . 

hand grenade to the altar, and, of course, t?e church it­

self was filled with plenty or· people. They could hardly 
. . 0 

move from one place to another because we were thousands 

of them. But, you see, the Japanese were laughing at what · 

thP.y said. They said that they wanted to experiment how 

the ·peo,1e would -- would show themselves at the hand gre­

nade that ~as thrown. Of course one was wounded. · 

Q You say one civilian was wounded? 

A Yes, sir. 

Q Was that a man or a woman? 

A A nun was wounded. 

Q - A nun? 

A Yes. A woman, I ·said. 

Q Do you recall her name? 

A- I have forgotten her n~e. 

Q Did you see the convent portion of the St. ·Augustine 

compound burned? 

A Yes, sir. 

Q Will you describe the burning of that area? 

A The bur~ I ng started at 1:30 in the afternoon. 
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-. Ot what day wa:s 

A Ot the 7th. · 

The 7th ot February? 

·A · Yes, sir. · 

that? 

.. I . 
· 

or course the men were taken on the 7th 

in the morning, all the_men· from st. Augustine. 
' 

Q So tb:ui was atter the men had been taken away trom 

the church? 

A · _ ~s · The men were · taken in the morning and the fire .. . ' .-..... 
started at ·l2:30 or 'l:00. ,, 

Q Did you see the fire start~ 
Q 

A Yes , all over. 

Q Will you describe ~o the Commission how the fire was 

started? 

A or course we could . see the fire all over .Intramuros, 

but the nearest tire that started near the cpnvent was at . 
. . ...... 

,v
General Luna just beside the convent church. And of cours_e:., 

we. tried salvaging some of the things that belonged to the . . 
priests which were then in the second ·story, but then when 

-· ' we saw xhat the firewas - terrible we went down, am what -I 
-

did was to ask permission from the Captain to go' to Santa 

Isabel, which is just across the road, to save also some 
' 

of our th~ngs. And from there -- Of course there were 
I \. '-, 

Japanese ·1n the streets, mostly; many of them. And of 

course we were allowed t<) pass for the first time. And 
0 - • 

I ·told the Sisters that the Mother Superior wa~ so sickly 

and so nervous that sh~ to~d me to tell all the Sisters 

and the people in our co~lege to go to Santa Rosa ,°being 

the only place -that we could -- ·tliat we thought was ~he . 

satest. •• 

... ,. .. 
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Q Did you see what the Japane~e did with respect to the -· fire in the convent? 
. 

A Well, the ·Navy men -- Yol! see, the college was _partiy 

occupied' by the Navy and we thought that the Navy was helping 

putting out· the fire • . However, wlien we pass by we smelled 

. the gasoline. They were throwing -- - We thought that it , 
was water that they were throwing in the windows and other 

. . .. ~ . 

par~s of. tfi~ .convent, but then when the sisters passed by 
. '.

"they.. saw- ~that 
. 

-- they. smelled the gasoline. 
' 

They said, 
I 

"Well , this is not water. This is gasoline"·· 

Q So you thought as you passed q,y the burning convent 

that the Japanese were throwing water upon it1 

A Yes, ,sir. 

Q Actually they were throwing gasoline; is that corr~ct? 

A Yes, si~. 
-

q v Dfd you see Japanese officers in the church and con-

vsnt while you-were staying there? 

A Yes, sir. 
. .-

Q Were there very many of them? 

A Oh, sometimes we could see ten officers, but there 
. ~ 

were always around 50 of these soldiers; 50 or 60 of them. 

Q Do you know whether or not people died in the church 

and convent? 

A Yes, sir. 
" -

Q Do you know the causes of their deaths? 

A (No response)~ .. 
Q · Do you know why they died? 

A Well, some of them because of the h.and grenade thrown 

i by the Japanese. 
~ 

, . 
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Q Hand grenade? 

A Yes. Others, of course; _because of the shelling. 

Q Did any die of starvation or disease? ,_ 

A M~y of them died_by starvation and disea.se and we 
, 

had to· bury them. just at the -other side of the pati9 of 

Santa .Rosa. · 

Q Wht> buried those bodies'l .. 
A e women. ,; . 

• . .. ' ·- :.· 
· Q You women then buried the bodies; is that correct? 

A Yes, sir. 
t 

Q Do you have any idea of approximetely hOl'I many_bodies 

you buried there? . 
A During our stay'? I think there were some of them 

; / 

We had sometimes three deaths every day, sometimes two. 

Approximately, I think, there were twelve. 
' 

Q Tweive? 

A Yes. 

Q Did they include women and children~ 

A Of course, the children -- Yes, yes. 

(Photograph or people killed on 
22nd of February was marked 
Prosecution No. 226 for iden­
tification.) 

Q (By Major Kerr) I hand you what has been marked 226 -. 
for identification and ask you if you know what .that is. 

A This was These people were killed on the 22nd 

of February. . 

Q In St. Augustine Church? 

A In St. Aug,ustine Church, in one of the galleries.

\ Q ·And those ar~ their bodies; is that correct? 

A Yes, r sir. . 

. - . \~ 12~3 
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. . 
Q Do yoµ recognize any of them? -

· A . Yes. ~ One of them is Miss Cecelia Ascona, one of 
I 

I ..our pupils. 

MAJOR KERR: If the Commission please,~r ·offer this 

photograph iri e dence as Exhibit ~26. 

GENERAL REYNOLDS: There beirig no objection, it is 

accepted in_evidence. 

(Prosecution Exhibit. No. 2jb4. 
for identificati.on was,·re ~ 
ceived in evidence.) ' :~ . 

Q (By Major Kerr) When did you leave the church? 

A On February 23rd. · 

Q After tpat did you have a conversation with a Japanese 

soldier? 

A; Before that. 

Q Before that? 

A Yes. ·Tl)at wa~ We had a~versa~ion 8\lr.ing---

That was, I think, on February 18th; ~mething like that. 

Q February 18th? 

A Yes.,,--. 
Q Where were you at the time', 

A We went to the ruins of Santa Isabel because we were 

short of water and we couldn't take a bath, neither could 

we wash our clothing. So we got permission -- ,,.e got 

permission from Captain Irada. 

Q Who are 11we 11 , please? 

A Of course we always go Two sisters must go to-

gether. We never go by ourselves alone. 

Q Thank you. 

---- A And of course I -got the permission and I was the~e, 

- .. 1284 \ 
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. . 
and for~tely -- I don't know wliether it is fortunately 

or unfortunately, but there were Japanese going to the place 

where we were and I met three of them who knew Tagalog and 
. -

one began- talking with some of our old wanen. ·Then he... 
said ''Well, you know, 

. 
· · CAPTAIN REEL: Sirs, if the witness is going into a . ' , 

conversation with an unnamed Japanes.e soldier we object to 
. 

it. I w sh to point out, Sir, that we have been quite \i . .. · 

indulgent in th~ -examintion of this witness and.. ou t of . · 

deference to the wishes of the Commission we have not 

hitherto objected to the hearsay and the opinion evidence. 1 

But in the interest of saving time and preventing any more 
. .

' . 
evidence that .has no probative value from cooing before · the 

Commission-, we wish to object now to' a y fur:ther ·.testimony 

of conversations with unnamed persons. 
'V 

MAJOR .KERR: I submit, sir, that the conversation 

which this witness will relate will have protative value and 

will . be of great interest to the Commission in connection 

with the issues which it must determine. 
C • 

CAPTAIN REEL: But it is entirely incompetent, sir, 

on any ground. 

MAJOR KERR: It is merely a matter, sir, of whether , 

or not the ·commission desires to hear the conversation. . . 

It relates upon the issues in this case. 

GENmAL REYNOLDS: The objection is not sustained. 

Proceed. 

Q (By Major Kerr) Will you proceed, Sister? 

A They told me that t ey were able to escape from the 

Sant~ Ana district because the Americans were already at 

. .. - 128; \ 
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I .. 

that -place and that .the Fili:tJj.nos . were "bad people 11 • 

Q The Filipinos were "bad pe_o.ple"; is that what he told 

yo~? 

A Yes, sir. 

Q And did he explain that statement? 

A .Yes. . "Because", he said 11 the Filipinos were the 

ones · showing the Americans where the hi.deout of the Japanese" 

and he _...,.,....-~lf _said that we Filipinos are -- w~ were' 75 
4 
per 

. ' . ' . 
cent pro-American and the 25 per cent hypocrites. · -

.Q 7, per cent pro-Americans and 2 5 per cent ·hypocrites; 

is that ~ight? 

A Yes, sir. 
. 

Q When did you finally leave St. Augustine? 

A On the 23rd. 

Q On the 23rd? 

A Yes, sir. 

Q And after that time you were rescued by the American 

~ ; is that ~orrect? 

.A Yes, .sir. 

Q Was this Japanese who told you that the Filipinos were 

all "bad people" in a military uniform? 

A Yes,. sir. He told me that he was a captain or somo-

thing like that. 

Q A captain? 

A Yes. Because he had this long saber w1 th -- with gold 

on the handle. 

MAJOR KERR: Your wit?\ess. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain ~eel) .Just a couple of questions. Do 
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you know whether these Japanese military persons whom you 
• saw were members or the Arm, or Navy? 

A The Army, I think• . It was the Army. ~ 

Q • . '!Vel'.1·, diid you see any ~_aval men there at all? 

A Ot course, yes, because they were liv~ in two wings 

of the college. 
. 

Q it true that practically all or the m~n •hom 

you. saw 1n that area were members of the Japane~e ~Nayy?! A 

A Yes. But this man,· of course, just came escaping. He 

told us that he escaped. from Santa Ana. 

Q So th~t when you say "Japanese Army" you are speaking 

only of this particular --soldier? 

A 
, 

Yes, sir. 

Q Who escaped from Santa Ana? 

A Yes, . sir. .-

Q One more question. Do you understand the Japanese 

language? 

.. A I don I t understand, sir_. 
• rCAPTAIN REEL: That's ~11. 

MAJOR KERR: Thank you very much, Sister • . 

THE WITNESS : Not at all • 

(Witness excused) 

- . ..• ~ 

\1287 

• • C 



RENEE PENA 

called as a witness on behalf of the Prosecution"; being 
\ 

I

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q ·(By Major Kerr) Will you state your name? 
I 

A Renee Pena·. 

Q Your age? 

A 23. 
.. 

Q What is ~our address? · Where do you, live? · -: ' 

- .., 

A Right now? 
-. 

Q Yes. 

A ~ I live at 68 Andrea V~tan Street. 

Q Where were you living during the nionth of Febr1;1ary, 

1945? 

A In the Walled City. 

Q That is the so-called Intramuros; is it? 

A I beg pardon? 

Q That ·is the Intramuros? 

A Yes, sir. ·( 

Q 'And that is in the City of Manila, is it not? 

A City of Manila. 

Q Are you married? 

A No, I am single. 

Q During the first week of February, .1945, did you go 

to the St. Augustine's Church, together with your family? 

A Yes, sir. 
\

Q How many were there iri your family? 

A In the family we were about we were eleven. 

Q Eleven? 

.. 1288 
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A 1-{o, ten. 
·, 

Q W1ll you spe~k a 1;ttle louder, please? .Do you re-

cal 1 the date on which you and your family went to the 

church? 

A That' was on February ;. 
Q ·February 5? 

A · Ye sir. 
' -.. 

Q 'Whf d~d you go to the st. Augustine's Churcti? ,· '{ 

A Why? 

Q vrhy? 

A Be.cause the Japanese told us to go over there; we 

were taken by the ,Japanese. 

Q How long did you remain in the church or convent? 
' 

·A About ·19 days, from the 5th to the 23rd. 

Q From the 5th to the 23rd of February? · l 

A Yes, sir. 

Q What happened to your father and brother? 

l · They were taken on the 7th~· 

Q They were in the church with you? 

A They were in the church with us, and were teken on 

the ?th; 

Q Describe the taking of your f a ther and br9ther away 

from the church. 

A That was ·early in the morning. Uy father went up to 

take some water for us, end when he came down the Japanese 

went around calling for all the men, an~ after awhile -- we 

didn't have time to sey goodbye -- and my father was taken 
·t 

in single file with .other men and mar~hed to Fort Santiago. 

Q Was your brother taken, too? 

\ .. 
\
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A Yes, and my b_rother was gone, toe-. 
. ' 

Q Have· you ever seen your father 'or your brother since? 

A I haven't seen them since then. 

Q Did the,. Jap nese at ony time permit or order you to 

go out from the church? 

A Never • . 

Q Did thy et any time search your ·possessions?' . .. 
f,.. Oh, yes, they did; I remember. '{ 

-¥ 

Q Will you describe that, please? 

A That wes on the 13th.of February, when about between 

9 and l0
1 
in the morning, we were to+d, everybody, the 

_people in the ~hurch fere told to fall in single file and 

·1eave the church Jithout bring~ng anything, and then we were 

taken to the ruins and debris, with American airplanes over­

head and shelling· taking place, and we wer.e exposed there 
-v 

for about more than 3 hours. There were shrapnels and 

b~llets falling all around us, and I was watching a sentry. 

The shelling would stop for a whi_le, and then the Japanese 

sentry would go to the corner of the street and give a shot. 

in the air, and then the shelling would start all over 

age.in. And after more than 3 . hours, we were taken back to 

the church. 

Q Wh~t did you find when you returned to the church? 

A We were fortunate; ve didn't l9se anything. But I 

nav~ heard of ~ny who complained losing jewelry and food 

and some other things.
b. 

Q .You heard the people complain of the Japanese ram-

sacking their possessio?s, is that correct? 

A I beg pardon? 
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Q You hee.rd the people complain that the Japanese had 

taken things from their possession, is that correct? 

A Y~s, ·s1r •. 

Q While you were . there in the church,-did the Japanese 

mistreat any of the girls? 

A' . i have seen how a Japanese took two girls away, but 

I can't say-what he did with them. And besides, I have 
. . ' -

seen two Japanese slap a Sister and take th~ head . -cpt er"ing 
- 40 · ;; 

of another Sister, because th~se two Sisters we~e -~hielding 

a girl· that the Jap soldier wanted to take away. 

.. Q Did the Japanese come around at night, looking for 

girls? 

A Yes,· sir,- every night. 

Q Describe that ·to the Commission. 

A On the very first ~ight we were there, there w~re 

Japa~ese going around taking out girls. A Jap soldier came 

to our place and pointed a gun et my mother, and he laughed 

and went away. · After a while he was back again. That is 

when I rushed under the bed. Th~ Japanese was pointing a 

gun at my sister, and took away two girls, friends of ours, 

who were sitting ·beside my sister. And after that, we 

girls crossed to the Sisters' place and hid there for the 
\night, and there were girls being taken out from hiding 

with the Nuns, o~ hiding under the bed; my mother would drop 

us blankets and pillows, and we w9uld keep still until the 

next morning. 

Q How often did the Japanese search for women in that 

manner? 

A Oh, every night.. That was ever7 night, sir • 
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Q_ Did you see the Japanese install or put any.. mili.t~ry 

weapons or guns_ in the church or convent? 

A Yes. 

Q . Will you describe that, plel'l_se? 
. 

A. We had anti-aircraft guns on top 6f us, end niac~ine 

guns in the door, and trench mortars at the wells, · ·a_fid 

beside the church. 

Q The- wells are located within the church compound, are 

they not? 

A Yes, sir. 
Q 

li!'f..JOR KERR: Your witness. 

CROSS-EXAl-HNt.T.ION · ·· 

Q (By Captain fandberg) Now, you · stat~d, am~~cor7.ect, 
' .

th~t when the Japanese took you outside the church you w~re ,. 
exposed to shellfire and bullets, is that correct? .. .... 

A I be~ your pardon? 

(Question read) 

A -Yes. 

Q And there were P.merican planes flying overhead, too,-~ 
is that right?. 

l Yes, American planes. 

Q It was a pretty dangerous plece to :b~, wasn't it? 

A Yes, ~ir, pretty d~ngerous. 

Q 4nd you were glad to get back into the church·, weren I t 

you? 

A Yes, sir, I was very glad. 

Q In fact, the church was about the safest place to 

be at this time, ~asn't it? 

A Oh, yes, because we hcd a roof over our heads. 
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Q· And when the Japanese took you to the church, they-told you tpey were taking you there for your own protection, 

didn't they? 

A Yes, they did : 

Q Do .you know whether any of those shells were ··incendiery 

shells, shells that caused fires? 

A I beg your pardon? 

Q I will withdraw that que~tiqn . Did you see thBt the 
' . .•

shells caused any fires? 

.A Fires? 

Q Fires? 0 

A Yes. 

Q, You saw a lot of buildings on fire? 

A Yes. · 
' 

Q And you saw that those buildings were put on fire as . 
a result of the l~mericen 's' hells? 

A American shells -- I don't kndw whether they were 

American shells or Japanese shells • 
. 

~ But they were shells which landed in Intramuros? 

A Yes, .right in the church, . too. --
Q Now, do you know whether the Japanese you saw there 

were membe·rs of the army, the navy or the__marines? 

A Some were marines, I guess so, because they were 

wearing ~~-.tbetr uniforms were like the t one ( indiceting · 

in the direction of Defense); that 'skunk over there! 

Q You say "anchors"? 

A What? 

Q Did you say you saw anchors? 

M/,JOR KERR: Let u~ have the answer read.· 

. ,
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-(-The answer refer~ed to was read by the reporter 

as fdllows: 11f ome were marines, I _guess ~o, beca~ e_they 

were· wearing -- their uniforms were like that one (indica- · 

ting in the direction of Defense); that skunlc over there!") 

~ (By Captain Sandberg) That led you to believe they 

were marines? · 

A Yes. 

C!.PTi.IN ,st.NPBERO: · . 'l'ha t ·is all. 
- . - q ' · ? 

L1f.JOR KERR: Thank you ver.y much. 

(''Ji tness excused) 
0 

IJ.URENTINO de P/.BLOS 

called as e witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn through Interpreter Villa Re.?.l, was oxamined 
~,- , • --

and testified as follows through the Interpreter: 

DIRECT EX/,]· INl_TION 
' 

Q (By Major Kerr) Please stete your name. 

A (Through ,the Interpreter) Laurentino de Pablos. 

Q Your age? · 

A 53 years old. 

Q What is your nationality? 

A Sponish. 

Q Where do you .._live?. 

A Gene~al ~olano, 167. .!it 

,,
Q Where were you living in Februery, 1945? 

It. At st. t.ugustine's Church•. 

Q When did you first go to the St. f1,ugustine' s Church 

in February, 1945? -. 
A On February 5, 1945. 

Q Why did you go to the church~ that time? · 

- ,,. 
.. ...··· .--::;:- . 
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I. Because we were ordere by the Japanese. 
•Q Where were you living before youw~nt to the church! 

A On the street. 

Q, How long· did you .remain at f't. J.ugustine's Church in 

.February, 1945? 

A l"e re,µiained there until February 7, . 1945. 

Q Where did you go ~n Febr~ry 7? 

A All men above 14 . years ,-01a V:e~e ordered out of the- .. . .. 

convent. 

.Q Who ordered them out of the convent? 

A The JApanese officers. 

Q Where did you go from the church at the t time? 

A Thef-took us- to Fort Santiago. 
. 

Q While you were going rr·om the church to Fort ~antiago 

on the 7th, what was'the condition of the buildings in the 

Intramuros? 

A Completely well. They were in good condition. 

Q So the buildings were in good condition on February 7? 

A · Completely good condition. 

Q How long were you in Fort Santiago? 

(Question read) 

' A Two or three days. 

Q When did you leave? 

A On February 9, 1945. 

Q And where did you go from the Fort on the 9th? 

A They took all of the f'paniards with whom I was, bagk 

to St. Augustine's Convent. 

Q Were you· still under guerd by the Japanese soldiers? 

A Yes, sir. 
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Q ·How many retur~~d with you from Fort Santiago to 

the church? 

A Approximately 140; 

Q How mariy had gone with you~from the church into Fort 

·Santiago? 

A About 2000. 

Q Do you know what happened to the men that did not 

ret with you from Fort Santiago? · . 
~ A •. 

A I have had news that they had .bodies 
. 

t nere, but I have 

not seen any of them. 

Q When you re·turned from Fort Santiago to ~ t ·. nugus tine I s 

Church, what was the condition of the Intramuros then~ 

A Completely destroyed. ,.._ 
' Q How long did you remain at ~t. Augustine's Church 

after you returned from Fort Santiago? 

A. Up to. February 18, 1945. 

Q Are you acquainted with Father Belarmino de ·Celis? 

(Question read) 

A Yes, sir. 

Q What happened on the· 18th of February? 

A On February 18, 1945, apo~t 5 o'clock in the after-

noon, we were called by Doct?r Siguenza, · under orders of 

the Japanese militarists, that those above 12 years old~ 

including those sick persons, that they line up inside the 

St. Augustine's Church. 
. • i' 

Q Then what happened? 

A After thf\t order, they took away or were withdrawn 

from tne lines, about 4 persons who were sick and were left 
-in the' chur.ch, and all the rest 'of us were taken back ·to 

. 
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Fort Santiago, on the-way to Fort Santiago. When we reached 

the ~lace where the Santa Clara Convent was, we were 

ordered to stop. Thereafter we were ordered to enter a. . 

warehouse, where tlley was plenty_- of merch_andise. Once ' in­

side the warehouse, a Japanese officer stood over a chair 

and told us not to worry, because we were going to stay 
. 

_th re for about three days without being harmed. 
' -

J Q How many of you were there together ' then?. . :: 

A 132. 

Q · Did . you count the number yourself? 

A Yes, sir. 

Q. How long did you remain in the warehouse? 
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A From the ·sunday "?li.ght· up to six of-clock in the after-
·, 

noon of ne~t Monday. 
I 

Q • Was Father Belarmino among those men in the ware-
~ 

··, ..ho,use? 

A Yes, sir. 

Q Where=did you go from the warehouse? 

t We were ordered out of the warehous~ a.pd they
. . 

:formed a group of around 80 .men • . Fr~m thet a ;.;e ·were 
ft/' • ·· ..:.-

' ordered to walk in the direction of St. ·~ugustine Church. 

In reaching Plaza McKinley near the fire station we were 

ordered to stop. At the right side there were two air 

raid phelters near some walls of Spanish rom:dation or 

'built during the Spanish regime. There we were ordered 

to enter into an air raid shelter, ··telling us that it was 

for our protection, because at that time tpere were 
'V 

. ' 
planes ·flying about, and we were told they were American 

planes. 

In the first shelter 63 were put in, but ~hey had 

the idea of putting all the 80 persons inside the .r1:i<s t 

shelter, but as there was not enough space the rest of 

the 80 men were taken to the second shelter. It was in 

the~second shelter where I .got in with the 17 men. Once 
. . 

inside the shelter a Jap~ese officer came in a..~d handed 

mo a small bag which he told me to keep it for him and 

that he was coming back for it after awhile. As I was 

hungry then, soon.after the Japanese left I tried to put · 

my hands inside the bag, but I was not able to open it 

and find anything to eat, because the bag was completely 

~losed. 

\ 
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~ring to. touch the bag tto lo~ for something to.. 
eat I happened to touch the point of a piece of wire that 

was inside the bag. Then r told the companion, named 

Emilio Carceller, that probably there was something in­

side the bag. 

Q Did you notice any wires leading from this bag out-

side the shelter? -. 

A Yes, sir. f . 
.. •. 

"' .Q· What did the Japanese do -after the officer handed 

you this bag with wires leading from it? 

A I saw them going around. and throwing some things 

which I suppose were wires. 

Q Did the Japanese run away then? 

A They were in haste leaving the place. 

Q Proceed and tell what. happ·ened after that. 

A After that my companion; Emilio Carceller, and my-

self, cut with the lmife that my companion had _at that 

time, the wire that was connected with the sac~, and in 

a few seconds after two Japanese officers arrived and 

asked for the sack and inquired ~by that sack did not 

explode? We replied that it was probably because we cut 

the 't7ire. 

One of. the two officers which appeared to be 

higher than the otb~r . one took out his revolver and fired 

to death my companion, Emili_o Ca!'celler, and the son of 

him that was near him. 

Q What was the name of this son who was hit by this 

shot? 

A Emilio, Jr. 
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Q Then what .happened? 

A The next thing they did was to put their bar:-el ~t 
t 

the entrance of the shelter and throw grenad·es through the . 
holes that appeared in the·'upper part ·of the shatter. 

Because of those grenades the rest of the men inside the 

shelter died and I was the only one who survived. 

THE WITNF.SS (without aid of Interpreter): No. 

(Addressing Interpreter . in Tagalog.) 
' < ' A 

A (Continuing through i~terpreter) . We were. seven who. .. 
survived. 

Q (By Major .Kerr) Did you see who put the barrel in 

front of the .entrance to the shelter? 

' A Yes, sir. 

Q Who was it? 

A The officer who handed me the bag. ' . 
Q That was a Japanese officer? ' 

A Yes,sir. 

Q How many grenades dropped down into t~e shelter 

through these ventilation holes? 

A About four to six grenades. 

Q You said that 17 men were put in this small shelter 

originally. How many of those 17 men survived? 

.A Seven. 

· Q Did you hear any explosions at the adjacent nearby 

shelter? 

A Yes, sir. 

Q Was Father Belarmino in the small shelter with you? 

A No, sir.. He was in the big_shelter. 

Q Name some of the men who were in the shelter with 
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you and who did not survive. 

A Father Castillo; Emilio Carceller, father and son. 

I know all of them, but I don't remember their-- naiµes at 

this time. · Brother Cavanna of the Augustinian Order, and 

another gentleman by ~he name of Cucullu. I don't remem­

ber the names of the others. 

Q Name some of the seven men, or six men, other than . ' 

yourself, who .di~ s~r~ive. 
.... 

A Epifania Gutierrez and hi.s son; Eduardo Carceller 

and Jose Luis Carceller; Father Jose Maria Barrulo, 'and 

a Brother of the Franciscan Order of whom I dCbnot know 

the name. 

Q Was the name Brother Manjabacas? 

A Jose Maria Vargas. 

MAJOR KERR: Repeat the question. 

(Quest:ton read.) 

THE WITNESS: No. · Jose Maria -- I know that his 

name was Jose Maria, but I don't remember his family 

name. 

Q (By Major Kerr) Did the Japanese try to cover the 

ventilation holes while you were in the shelter? 

A ~o, sir; because they were pouring through the 

holes air, probably with the idea to asphyxiate us. 

Q How did you get out of the shelter? 

A We opened the entra~ce and took away all the 

ground that they put at the entrance of the shelter, 

Qni it wa3 about three o'clock in the morning of 

Wednesday, February 21, L945. ' .--

.Q Vf'no took the dirt away from the front of the shelter? 



; ,· 

--

/ 
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A Father Gaudencio Castrillo. 

Q Where did you go from the· shelter 'after yo~ got out­r--
side? 

A ,we- went to the direction of the cathedral crawling 

through the ~round. Once inside the cathedral Father 

Barrulo, .w~o was founder, told us that .there was a well 

somewhere at th ack·'of- the cathedral with some water, 
' . . ' .. . 

and there ~e went to. drink so~e water.' . . 

Q You were finally rescued by the . American forces, 

were you? Q . -

·A Yes, sir. It was sometime later. It was on February 

24, 194;. 

Q Did you see any of the wounded :-or dead men 1n the 

shelter while you were there? 

A Yes, sir. 

Q How badly wounded were they? 

GENERAL REYNOLDS: There will be a recess for ten 

minutes. 

(Shor·t recess.) -

GENERAL 'REYNOLDS: The Commission is 1n session. 

The Prosecution may proceed. 

MAJOR KERR: Will you read the question, please? 

(Question read.) 

A There were not but three hurt. 

Q (By Major- Kerr) I am speaking now of the men inr 

tpe air raid shelter whom you left there. What was 

their .condition when you left the shelter? 

A All of them were almost dying, and the majority 

were dead. I saw Father Cavanna ag·onizing. 

\ 
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. MAJOR KERR: Your w~tness. .. ... .. . .CROSS EXAMINATION 
. . ' .Q . (By Captain Reel) Between the 7th and the 9th ot · 

February when you were 1ri Fort ,Sa~tiago there was some 

shelling, going on outside, ·is that correct? _ 

A I. don't think so. I am n?t very sure. I think it 
. 

was an airp~ane that was flying .about. 

Q Well, in other words, then, what you mean -is that 
' there were bombs coming from airplanes '·du.ring that time, 

is that right? 

A There was apparently no bombing from the planes, 

and it wa~, on the contrary, the people from the ground 

that w~ e ~iring to the airplane. 

Q And the planes that were fired at didn't ~rop any · 

bombs? 

A In Intramuros I don't believe so. 

Q - And you mean to tell this Commission that between 

t~e 7th -arid 9th of February in Intramuros there was no 

shelling, and there~was no bombing? 

A I believe not. 
. . ' 

Q 11.nd I suppose when you went to the air raid shelter 

on the 18th of February there was no shelling and no 

bom~ing, either? 

A Yes, sir. 

Q There was shelling and bombing on the .18th, is 

that right? · 

A Yes, sir, there was. 

Q And wtile you were in- the- a1c-r- ra4.d--shel.ter -YOU~-----....,_.. 
.-.

heard many explosioris from the shells and the bombs, is 



I 

that correct'l- · 
.. 

A Within• this shelte·r we could not hear anything. 

Q Didn't ~ou hear any explosions at all when you 

were in that air raid shelter? 

A Yes, sirJ but very near. 

Q So you did hear some explosions nearby while you 

were the air. raid shelter? Now, is that correct? 
,' -.. .A. . Yes, sir. , .. ·. : ' 

Q And you heard quite ·a num~er of ·those ,explosions, 

didn't you? 
Q 

A In t~e night about four explosions I heard within 

interval of ten minutes. 

CAPTAIN REEL: (Addressing Interpreter) Something _ 

about "in the night" was thel_'e, w~sn't there? 

INTERPRETER VILLA:-REAL: Yes, in the night. "It was 

during the night that I heard four explosions at inter­

vals of ten minutes." 

CAPTAIN REEL: Please tell us what he said. 

INTERPRETER VILLA-REAL: "It was during the night 

that I heard four explosions at intervals of ten minutes~" 

.Q (By Captain Reel) And those were the only explo­

sions that you heard while you were in that shelter, is 

that right? 

A Yes, sir. 

Q You couldn-'t see the result of those explosions 

from where you were? 

A No·, sir, I could not see, but I believe that it 

was on the other shelter that these explosions were 

taking place. 
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Q So you couldn't ·see." those explosions, but you.. ., 

believe that they came from anoth&r shelter? Now, 1s 

that .correct? 
. , 

A Ye~, sir. 

Q Who told you ;t~at you were to l>elieve that those. -:-

explosions came fron( another shelter, that ·you couldn't 

see? 

A N~body told me, but I am 32 yeus old, and I ,. 

think at this age .I have a sense to think or hold some 

belief's. 

·Q So, just to finish up this, do we understand that 

you are .now- telling this Commission that because you 

are 
. 

32 year~ 
; 

old you believe that the explo'sions 4'hnt-

you heard came from another shelter that you coul~'t 

see? _ 
.. .... 

l(AJOR KERR: If the Commission please, may I in-
. . 

quire as to the utility of this cross examination? I 

submit that he . is merely badgering t~e witness. 
/ . 

· :._ GENERAL REYNOLDS: There is a taint of browbeating 

the witness. There 1s ·no objection to your seeking to 

develop the point that you have introduced, and you 

may proceed with caution as to the framing of your 

questions. 

CAPTAIN REEL: Yes, sir. There · is no intention 

to browbeat the witness, and~ think that the point I 

was driving ~t has bee~ amply brought to the attention 

of the CoJJDnission. 

In answer to the Pros,ecution •s statement as to the 
I 

purpose of this examination, it is of course going to the 

, . 
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. . 
credibility of this wi-tness, 

... 
Q (By Captain Reel) Could you see outside thi~ 

/ 

shelter at all? 

A No,. sir. 

Q And y~u couldn't see who threw the gren~des, 

could you? 

A I have seen the grenades that wer~ thrown inside 
.. .' --

. the shelter, but not those that were. thrown 6ut of the 
~ f.. • t,:.i 

shelter. 

.. 

1306 . ..\ ~ . .-' 

- .. 



------

' .Cf. PT/;IN REEL: Will you _repeat my last question to 

the Interpreter, and let 1lim repeat it to the witness? 
. .. 

(The question was read by the reporter· and thereafter 

1 trenslated to the witness by the . Interpreter~) 

A (Through the Interpr~~er) No, sir. 

Q (By Captain Ree1) N9w· r elative to this bag; as· I 

understand it, a Japanese soldier came in and he g~ve you 

A bag and told you to hold it, is that right? 

' A Yes, sir. 

Q Was it a leather bag? 

A NC?, sir, it was riot a !W;her bag; it was an ordinary 

Ibag, it was e jute bag. 

Q .Do I understand thnt you tried to open this jute bag. 
end couldn't do it?· 

A Yes, sir. 
-

Q Why didn_'t you open this jute pag? 

A Because the sack .was sewn. 
Q And s or:ietime later, a apanese soldier came in and 

said, "Why didn't thts. bag explode?" _ls that right? 

A He did not ask me this. He asked me for ·the _bag only. 

Q Didn't you testify on direct examination that a 

Japanese soldier came in and said, i,Why didn't that bag 

explode?" 

A The inquiry was made _between the two officers, not me. 

Q But that question was asked. by an officer, is that 

correct? 

A l su~ppose it was, because they were talking in 

Japanese ~nd- I do no~ under&tand Japanese. 

Q So you don't understand ~apanese, and you didn't .know 

what these men said, ~s that correct? 
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A It was not that I understood, but I supposed that 

i~ was· the question made by the other officer, because 

efter the question was made the other officer took off 

his revolver and fired. 

Q So tha·t every time that you have told us from this 

stand what any Japanese said, you are merely telling us 

wha ou suppose he said, is that a· correct 
~ 

s tatement? . ... 
"' ., ·. . -- A Yes, sir. ' 

Q All right. Now, when this question' was asked relativf3 

to the bag ·exploding, as I understand it, either you or 

your companion said," "It is because we cut the wires·," 1s 

that right? 

A To me and my companion they did not ask why the 

sack did not explode. It was between the two officers • 

. To me, the only thing the. t they aske(i:..- was t he return of 

the bag. 

CAPTAIN REEL: Read t.be question, please, and have 

the Interpreter ask the witness the question, and see if 

we can get a responsive .answer. 

ru~JOR KERR: I suggest, sir, that Counsel ask the 

question again, so the record will show the repetition of 

the question. It is not regular to have the reporter 

repeat the question itself except when it has not been 

st2ted to the witness •...., 
GENERJ.L REYNOLDS: Well, in this case the reporter 

may read the question and the answer. 

(The question was read by the reporter as follows: 

"Q Now, . when this question was asked relotive to- the bag· 

expl~ing, as I understand it, either you:· or your companion 

\ 
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said, 'It is because we cut the ·wires,' is the·t right?") 
t . • 

C/.PTJ.IN REE;L: · Just the question is'"sufficient. It 

the Commission w1s1:tes, I will a-sk... the question again. 

----- GENER/L REYNOLDS: ·You Will get better results · 
.. 

through the Interpreter if you ,will state it more brie~ly. 

Q (By Captain Reed) 1r.1nen the statement was made abou:t 

the bag exploding, did either you or your companion say, 

"We cut the wires"? ' 
A No, sir, I didn't say anything of that sort. 

Q Did anyone say anything about cutting wires? 

ii. Not one of those present in the shelter, I think, 

understand Japanese; ··and beca·use of that not one of us 
. . . 

answered_or ~;'a:id anything about cutting the wires. Th~- - -

/ only thing is tlw.t they asked for the return of the sack. 

Q Yes. Nqw, ~ou are sure that there were wires leading 

from this seek-Outside, are you? 

A Yes, sir. 

· Q Wheri did yo~ first · notice t ose wires leading outside? 

A Two minutes after the bag¥~ handed to me, because 

the Jap~nese were moving around and it was then I noeiced 

that there were wires connected with the bag. 

Q . So tbet you did -see wires; you are sure you saw 

wires coming from that bag, and you sew those wires before 

the Japanese left the _shelter, is· that right? 

A Yes, _sir. 

Q And yet you took this bag, ju~e bag with wires run- · 

ning outside, that you saw before the Japanes~ left the 

shelte~, and ·you tried to open this bag _aftcr the Japanese 

left the shelter, to _get some food because you were hungry, 
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is that correct? 

· A . Just as soon as the bag was he,nded to me, I tried 

to op~n .it. 

Q lnd the reason you tried to open it was to get some 

food, because you were hungry;1s that correct? 

A Yes, sir. 
' -

CliPT/iIN REEL: That is all. , . 
,._ ""' ' . _:. 

til,JOR KERR: One further question,.- ·sir. 

REDIRECT EXJ,Jr. INJ. TION 

Q (By Major Kerr) When you returned this bag to the 

Japanese officer, what did he do with it? 

A When this sack was taken from me, the two officers 

talked to each other, and from What they were talking I 

supposed thPt they were talking about the cutting of the 

wires, and so suddenly the other officer took out his 

revolver and fired. 

Q Describe exactly, now, how the two officers acted 

after they receive.d the bag. 

A It was simply handed from my hands to their hands. 

Q Then exactly what did they do when they received it 

from you? 

A I don't know, because just es soon as they received 

the bag f~om me they closed the door, 

CAJOR KERR: That is all. 

ClPTtIN REEL: One question. 

GENERJ.L REYNOLDS: Very briefly. 

ClPT~IN REEL: Yes, sir. 

RECROSS EXA?,,IN/,TION 

Q (By Captnin R~el) After they received the bag from 

\ .. ,,_:. 
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you, as I understand it, they shot your companion; is 

.that ·right? · 

Ii Yes, sir, ·the father and the son. 

Q . They didn't -shoot y9u? · 

A To me not, because .I ~withdraw from the side, towards 

the inner part of the shelter. 

C/:PT/,IN REEL: That is all. 

MAJOR KERR: That is all. 
'\ 

(Witness excused) 

W1JOR KERR: Call Marieno del Rosario. 

recalled. as a ·withess on behalf of the · Prosecution, having.. ___,,,.,.._ ___.. . 

been previously duly sworn, was examined and testified 

further as follows: 
-Kt.JOR ·KERR: You have testifi,ed previously in this 

proceeding, .have you not? 

THE WITNESS: Yes, s1r. 

t:.AJOn KERR: . I remind you tha t ,.you are still under. 

oath. 

THE WITNESS: All right, sir. I. 

DIRECT EX/1MINJTION 
(. 

Q (By Major Kerr) Did you lmve occa~ion_in the latter 

part of February, 1945, tp go to the air raid shelter near 

McKinley Plaza for the- purpose of burying bodies? 

A Yes, sir. 

Q ~ Describe whet you found· at .those air raid shelters. 

A When Kajor David Einkley of the 37th bivision 

Infantry ~nd myself arrived, ~ogether with a Span~ard by 

the name of Mr. Migu~l Blanco, we found three air raid 
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shelters, sir; two small ones And one big· one. 

Q Did you excavate those shelt~rs?. 

h Not ~ompletely, sir. 

Q What _did you· find in or around those shelters? 

A In two separate holes, near the air raid shelters, 

we saw .cl~rics and priests still with their clerical robes, 

with their hands tied behind their backs, and ell of _them 

dead, sir. . 

4 

' .. 
., ' ·. ~:--

Q kpproximately how many bodies -of that sort did you 

find? 

A Around the neighborhood of 45 dead bodies, sir. 

Q Were other bodies covered by dirt that you did not 

completely excavate? · 

A They were pe.rtly -- I mean. to say, they we·re visible 

to public view, sir. 

Q You did not completely' excwatettbe two shelters, or 

the three shelters, is that right? 

A Completely, no, sir. We only took those that were 

exposed to public view. 
, 
\. (A photograph w~s me.rked 

Prosecution Exhibit No. 227 
for identific2tion.) 

g I hand you what has been marked for identific~tion as 

Exhibit No. 227, and ask you to state what tru:it is. 

h This pic.ture was taken and shows the two places 

wherein we found the priests . in their clerical robes, upon 

Arrival in this section, sir. 

Q Does that correctly represent the scene as it was 

.et the.t time? 

A Yes, sir • 

... . \1312 
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Q Who are the three men shown in that picture? 

A The two gentlemen here in uniforms are two American 
I 

officers belonging to the War Crimes ·Office; sir. 

Q And the third· one-? 

A That is mysel~, sir. 

MAJOR KERR: If the Commission please, I offer in 

evidence as Exhibit No. 227 the photograph just identified. 

GENERAL REYNOLDS: Ther.e b~in, -tto objection, it is 

accepted in vidence. 

(Prosecution Exhibit No. 227 for 
identification was received in 
evidence. ) o 

(A photograph was marked Prosecu­
tion Exhi bit No. 228 for ident-1-
fication.) · · 

Q (By Major Kerr) I hand you what has been marked for 

identification as Exhibit No. 228, and ask you to state 

what that is. 

A This is the place where we buried ·the dead bodies, 

found in the shelters, and around those two holes I just 

showed in the other picture, in the vicinity of the old 

Governor General's Palace. 

Q Did you note the condition of the bodies which you 

have mentioned? 

A Yos, sir. The clerics and all those dead bodies 

outside of the shelters v1ere all tied behind their backs. 

Q \Jere there any bayonet wounds? 

A Yes, sir. They were all bayoneted and some of them 

had gunshot wounds. 

Q Did you notice the condition of the bodies in the 
' 

shelters? 

• I' 
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In the shelters, no, sir. 

MAJOR KERR: If the Commission, please, I offer 'in 

e·vidence as Exhibit N~. ·228·, the ·last photo~raph ~t_:S_t ___ 

identified by this witness. 
. . 

qENERJ.L nEYl-WLDS: There being no objection, it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 228 
for identificetion. was · .' 
received in eyidence·.) . , 

-" - .. . 
Q (By Mejor Kerr) Did you also have occasion to go . to 

St. rlugustine's Church Dor the purpose of burying bodies? 

A Yes, sir, I did, sir. 

Q Do you remember approximately the date of that visit? 

A I do not recall e_xactly tho datj, sir. 

Q What part of the month -- or, rather, what month was 

it? 

A It was in the month of February, sir • 

. Q The l~tter part of February? . 

A Yes. I think it was around the latter part of 

Februery, sir. 

Q Describe the scene you found in the church or in the 

vicinity of the ~~urch at that time. 

A When we entered the St. lugustine's Church, we found 

dead bodies in the interior. There was a sort of a garden 

inside the church. There were civilians who had been tied 

. and bayoneted. There must have been around 45 in that 

St. lugustine's Church, sir. 

Q Were they men, wome? or children, or all? 

A They were mos·tly men, only; no children, sir. 

Q Were ther.e any women? 

. .. 
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A Yes, sir. 

Did you ·havo occe.sion ·to go to Santo Bomingo Church 

for th& saoe purpose? 

A Yes, sir, I did, sir. 

"Q And wha.t did you find there? 

A The same scene, sir, with about 25' dead'· bodies 

P-round Santo Domingo Church.· 

Q lnd wore they men, women or children? 

A They ~ere mostly men, sir. 
' These bodies that you have des_cribed; were they all 

civilians? 

A In the two churches I just .mentioned, thct is, st. 

l~ugustine' s end Santo Domingo, were ciyilians, but the ones 

I referred to as with their clerical robes were ~pparent~y 

all of a religious order, sir. 
. . 

Q Were any of these bodies : that you he.ve mentioned those 

of soldiers? 

A No, _sir. 
.; 

MlJOR KERR: Your witness. 

CROSS-EX/.rtINJ. TION 

q (By Captain Sandberg) Now, ·these dead bodies that 

you se v in the shelters, you sP.y that the evident cause of 

death were bullet holes and bayoneting, is that correct? 

I'i Yes, sir. 

Q \':ere thos-e the only ce.uses of death that were in 

evidence? 

A The way I saw them.. was cmoug_!!. _to make me come to the 

conci-usion that that w~s the apparont cause of death, sir. 

Q That is, the only apparent causes of death were 

- , 
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bullet holes and bayoneting? 
\. 

A Yes, sir. 

Q And you saw no evidence there of anyone ever having 

'· · been killed -by rumd grenades? 

A Yes, there were. 

Q Wel~ now, I just understood you to say thet the only., 

ause of death th2t was evid~nt ~- and yo were very 

e~phatic about it -- was bullet, ~oies: a1'.l~ ba,yonoting; is 

that right? 

A .Yes, sir. 
Q 

Q Do you want- to change that statement now? 

A No, sir. 

Q Now, did you see any dead Japanese soldiers in the 

vicinity of the shelter? 

A No, sir. I 

Q Did you see any dead Japanese soldiers ~nywhere in 

the vicinity of these locations thci.t you have described? 

A I saw Japanese_ soldiers -- and we put them away, sir 

around the vicinity o_f Fort Santiago, and more into the 

interior of the Walled City, but not around the area which 

I just described, sir. 

CJ,PTllIN S /,NDBERG: . That is all. 

REDIRECT EX.f.!'!INJ TION 

Q (By V.ajor Kerr) Referring again to the bodies 

· within the air reid shelters, did you note the apparent 

causes of death there? 

A The air raid shelters were multiple wounds, sir. 

Q . Could ·you tell what had caused those mu~tiple wounds 

on the bodies inside the shelters? 

\ 
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A V/ell, to me whRt was mos·t a.triking, sir·, was the 
r-

bcyoneti~g and gunshot wounds, but the h&nd ~renade wounds 
I 

were not so penetr~ting to make me come to the conclusion 

that thoy .~Y have been -the cause or death. 

Q Did you see lw.nd grenade wounds on those bodies 

inside the shelter? 

A Yes, I did, sir. 

Q Now, tho bodies outside the shelters, wQat apparently 

ceused . the death of those men? 

A They also had multiple wounds, but I still believe 

th~t the !~mediate cause of dea~h was the wounds caused by 

the be.yonets an~ the · gunshot ·wounds, because they were 

through l'.nd through_, sir.-

Q . t.nd you are referring now to the bodies outside the 

shelters? 

Yes, sir. 

11-'IJ.JOR KER.Tl: The.t 1 s n11. 

RECROSS EXL?i INl. TION 
.,,. 

Q (By Cc!ptain Sandberg) Now, referring to these 

multiple wounds which you have just brought forth, d,o I 

understand you to say that these people were beyoneted, 

shot, and also had hand grenade wounds, the same corpses? 

A f' hall I answer, sfr? Not each and every one, sir. 

Q ThElt 1s, some of the corpses were bayoneted, some 

were shot, and some had grenade wounds? 

A Some didn't have hand gr~nade wounds. For example, . 

those priests outside didn't have hand grena~e wounds, sir. 
' 

li.11 those· priests with their clerical robes, they were hand-
11 . . 
I 
I tied·, they ,,ere bayoneted _and had gunshot wounds. 
I 
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Q Now, referring to the~ orpses inside th!;_ shelters, 

do ,I underste.nd that they ~~d gunshot wounds, bayonet 

wounds, ha~d grenade wounds, all on the same corpses; or 

that the different kinds of wounds were found on different 

·corpse$? 

A Yes, sir. 

Q In other words, where there were grenade wounds there 

4were µo multiple wounds? , ' 

,. 
A Repeat that question, sir, please. --, 
Q . Where there were grenade wounds, were there also 

bullet wounds? 

A' · Those that were in the air raid shelters had grenade 

wound~' whereas in those clerics outside the air ra.id 

shelters, they didn't have no hand grenade wounds. 

Q Now, I understood you to tes~iff that within the 
v

shelters you found persons who were killed by bullets, by 

bayoneting, and by hand grenades? 

A That is right, sir. 

Q So there were persons inside the shelters who had 

evidence of those three causes of death? 

A That is right, sir. 

Q Now, let us get an answer to my question. Within 

the shelter, did these corpses bear evidences of all three 

kinds of deaths, or did different corpses each have a 

different cause of death? 

A Some corpses had the three wounds together, but only 

several of them didn't have the three of them, sir. I . 
mean to say, not everybody that I found in the shelter had 

all the three wounds. 
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Q I see. Now, taking ~rie of ~these corpses th.at was• 
both bayoneted., shot and killed by . hand grenade , did such 

~ corpse have its hands t~ed behind its back,'too? 

ll. No, sir; only those c~erics that I am referring to 

had their hands tied behind their ,back, sir. 
. -

Q Do I understand that the persons in the shelters did 

not have their hands tied behind their backs? 

A No, sir. 

CAPTtIN SlNDBERG: That is all. 

'!.AJOR KERR: That is all. Thank you very much. 

{l''i tnes s excused) 

W.JOR KERR: · If the Commission· pleese, we desire 
. . ~ .. 

a t this time to offer in evidence two sworn statements, to-

gether with a photograph which is identified in the second 

of the· sworn statements. 

• (The statement was marked 
· Prosecution Exhibit No. 229 

for dent1fication.) 

MJ JOR KERR: The first sworn statement, marked for 

identification as Exhibit N~. 229, is the sworn statement 

of Brother Joso Ma Manja-bacas, · Order of St. Francis, dated J> 

2 October 1945. It relates to the experiences and observa­

tions of that gentleman in St. J,ugustine•_s Church and in 

one of the eir raid shelters. This is one of the men 

nnmed by Mr. --

GENER/.L REYNOLOO: To seve ·. the time of t _he _Commission, 

will you read it, please, so we may all hear it At the 

same time? 

MAJOR~:· The entire statement is as follows: 
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"BROTHER JOSE Ma MANJABACAS, Order of St. Francis, 

after having been duly sworn, testi~ied at San Francisco 

Church, San Francisco del Monte,Quezon City, P. I., on 

2 October 1945', as follows: 

"Q What is your name, r_es idence and occupation? 

11 A ·Brother Jose Ma Manjabacas, San Francisco Church 1 

San Franci co del Monte, Quezon City, P. I. I was a monk 
' 

at the San Francisco Con~nt in Intramuros before it was f 

destroyed. · 

"Q V:hen arid where were you born and of which country 

are you a citizen? 

11A J was born April 19, 1874, at Ciudad Real, Spain. I 

am a citizen of Spain. 

11 Q How long had you been at San Fr·ancisco Convent? 

!; A Forty years. 

11Q •::c--;-e )you there when the Japanese first came? 

11 A -Yes. 

"Q ' From that time until the Americans returned, how were · 
\ 

you treated? 

11 A I was no.:t pet-sonally molested by the ' Japanese until 

February, 1945. 

11 Q On or about February 9, 1945', were you one of a 

group of people who \'rere taken from the Saint Augustine 

Church to Fort Santiago? 

11 A I went there with all the · others but I do not 

remember the ·exact date. 

"Q What were the conditions in Fort Santiago? 

11 A In Fort Santiago the Spaniards were separated from 

the Fi14pinos and even a Filipino Franciscan Brother who 
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was with us was placed with the Filipinos. · Nobody cared for 
I 

us and we were ·not given any .food that day. I am not so 

positive but about 130 or 140 people were.in th~ room with 

me. F9od w~.s . brought for us by the wives of the men im­

prisoned with us. It was given to the Japanese guards, 

but they did .not deliver it t9 us. 

"Q After out three days were you taken with the. others-
~ " . .• .to. the Church of St. f.ugustine? • :> 

"A YT3• 
''Q Were you molested during the time you stayed at 

Ss.tllt: .f. ugus t i_ne? 

11 .A No, not personally. 

"Q Did you have food while at St. /~ugustine? 

11A Yes, what we received from ;rngustinian Fathers. 

"Q How long d~d you stay at St. Augustine? 

"A Certainly several de.ys; around eight .days. 

"Q Then one day were all the people brought together by 

the Japanese? 

"A Yes, all v,ere collected in the church. 

"Q Did a Japanese of·ficer tell you where you were going? 

"L We were not 'told where we were going but I noticed 

that the officers wer'e talking among themselves. 

"'1 Where were you taken? 

"I.. We were taken to the storehou~ .in front of Senta 

Clara. 

"Q How long did you stay there? 
. d 

~. "A We went in the night without supper and then the 

.following night we were ·ta;ken out. 

"Q '\A1hen you were tc1-ken out, . what did they tell you? 

\ 
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-"A I only heard that we should line up. 

- "Q Were you divided into two groups? 

"A Yes. l.l'e were divided into two- groups because there 

-were two shelters. In my group there -were ab~ut sixteen• 
.,· 

"Q Were they ·all Spaniards in your- group? _ ·•
•. -

".A As far as I know-, yes, though I could not see very 

"Q In the original grot\p P.t St • .r.ugustine, how many 

Brothers were ' there? 

"A I~ not so sure, but I would have guessed about 

forty Priests and Brothers. 
I 

"Q . Were they taken to _the storehouse a~d dugout where 

\ you were? 
11 1. Yes. ,. 

"Q How deep was the dugout? · '. ·· 

11 .11. I could s..ee very little but ~it was. very small and 

not very deep. About one meter deep. It was dark and 

you could not stand up. When we rea·ched the dugout the 

Japane_se informed us that it was not ready. We believed 

they were placing explosives in it. 

"Q What happened in the dugout that night?" 

cr PTliIN St.NDBERG: 11'e request that the last sentence 

of the last answer be stricken as having no factual basis. 

GENERLL REYNOLDS: We will hear the remainder of 

the affidavit, then we will entertain objections. 

MJ.JOR KERR: (Continuing) 

"A L hee.rd ~n explosion. ' I -could hear som~body say 

someone was killed. The following day we discovered there 

were five dead. Nothing except the explosions and -Japanese 

...,. 
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firing guns into the shelter ·couJ.d have killed them. 

·"Q Wes the-· explosion inside ,the dugout? .. 
"A Yes. · Through the air hole at the top they threw 

earth and one could hardly breathe •., 

"Q How do you know there were five dead? 
.

"J. Beceuse I could see them. They were around me. I 

know athcr Gaudencio Castillo, age 72 and Brother Tomas 

Lopez, age 71, werQ among the dead. They were ' both , A ' 

cpaniards. 

"Q v·ere they memb.ers of your community? 

".A The Father was 1.ugus tinian and the Brother was 

Franciscan. 

"~ During the night, did you get air from any source? 

11/. Only A little through a small hole in the ceiling 

through which the Jepancse wore throwing .zarth and the 

Japanese blocked the entrance with rui oil drum. I do not 

know whether or not it wes full but we were able to move it 

in the night time. 

"Q The next day was it light enough in the dugout for 

you to see? 

111. Sufficient to distinguish the different bodies. 

11 q Wrult hap:gencd from then on? 

"I~ Some young people argueq like this: 'Lnyhow we 

are going to die, so let. us try to remove some of the 

stones nnd escape in the darkness.' 
t

"Q Did you knov.r any of the young people? 

"f. I Sc'.W them and they were Spaniards but I do not 

r e~ember their names. 

"Q Did they open a hole? 
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"A Yes. 

"Q How large a hole? 

11A ·r do not ·know. It was large enough to crawl out. 

"Q Now as I understand it., you were in the dugout one 

night and one day and escaped the second •night? 
·. 

"A Yes, if I am not mistaken. 
; 

"Q And you left five dead behind you? -· 

"A Yes, five dead that I could see. There was little • 

light. 

"Q Did you S?e any more Japanese? 
Q 

"A There, no, but when I reached the ~an Francisco 

Church there ,vere Japanese . there I was trying to hide from 

them. In going to the garden I confronted many Japanese ~nd -
I said to myself, 'I am lost. They have seen me. No 

chance left. I had better present myself now.• I approach-.. ..... 

ed them and they were Americans who ~mbraced me: One 

American was talking to _me in English. As I could not 

~derstand him, he call·ed fqr another who could speak 

Spanish. I told him, · 1Brother, I am dead of hunger and 

thirst.• He told me . to go to the 'Red Cross but I argued ­

thEt I did not know where the Red Cross was and he kindly 

accompanied me. Meeting an American in a car, the soldier 
. . 

beckoned to him and put me in the car. They transferred 

me three _times to another car and then they gave me _plenty 

of food and cold water. 

"Q Did you find the llmericans on the dny after you 

escaped? 

"A No, I had been ·hid.ing two days at San Francisco Church. 

I was hiding under shops and in dugouts. 
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"A Yes. -IIQ How many left the first shelter with you? 

\ 

"A Several. 

"Q But you did not see them again? 

II A No, I did not see them again at that time. I have 

since seen Father Barrulo, who escape~. 

·, "Q Vlhen you fir~t · went to the shelter, did you see 

others going to another shelter? l-s---:- . 
"A Yes•, because I was following them. Vie nere going in " 

line. 

"Q LJid they fill one shelter first, then the other? 

"A Yes. When there was no more room in the first shelter 

they said, 'NE>w the rest in the .other shelter. 1 

"Q These two shelters were close together? 

"A Yes, a.bout two meters apart.· 

Do you believe that all of the group of about 130 or 

140 Spaniards who started out with you were all put in 

the two shelters? 

"A Yes, because I was at the end of the line and I was 

the last to enter. 

"Q Do you lmow the name of any of the Japanese who 

committed these crimes? 

11 A No, sir. 

11 Q Do you lmow who the Japane~e commander was in Intra-

muros? 

11A Ne.;, sir. 

"Q Did you ever hear of a Japanese captain named Kashima? 

11 A I heard people talk of him but I did not lmow him. 

"Q Do you know the organization or unit of the Japanese 

around Saint Augustine in February, 1945? 
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"A No, sir. 

"Q-· Do you know any one who does know the name of any 

Japanese officer 9r soldier or any unit t~which any of 

the Japanese belong? 

"A No, -sir. 
, 

"Q Do you ha~e anything further to add to your statement? 

"A No, . sir 11 

Signed "J.ose Ma Manjabacas". 
q 

11 COM1 ONWE/.LTE OF TP.E PHILIPPINES)
) 

"SJ.N FRtNCISCO DEL MONTE )
) 

"QUEZON CITY, P. I. ) 

"I, JOSE Ma Mf!NJl'J3/.CAS, being duly sworn on oath, 

state th.et I had read .to me and understood the translation 

of the foreg~ing transcription of my interrogation and all 

answers contained therein, consisting of four pages, are 

true to the best of my knowledge and belief. 

f/ Fr. Jose Ma Manjabacas. 

t/ JOSE Ma MJ.NJABJ,CJ;S. 

11Sul::iscribed and sworn to before rne this 2d day of 

October, 1945. 
'--s/ Cecil feil, 2d Lt. C.E. 

t/ CECIL WEIL, 2nd Lt., CE 
Investigating Officer, var 
Crimes Investigating Detach­
ment. 

"COMMONWELLTH' OF THE PHILIPPINE:S) 
) 

SAN! FRI NCI~CO DEL MONTE ) 
) 

~UEZON- C-I-TY, P;-- I -;-·-· ) 

. "I, RIC/1RDO DE C,~STRO·, residing at 72 Valenzuela, 

Santa Mesa, Manila, Philippine. Islands, being duly sworn 
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on oath, state tha'f -I truly translat'ed the questions and 

answers given from English to Spanish and_ from Spanish to 

'English respectively, and that after being transcribed, I 
I • 

truly translated the foregoing deposition cont~ining four 

pages, to the wi t;iess; that the witness thereupon·:i_n my 

presence affixed his signature thereto. 

s/ Ricardo De Castro 

t/· RICARDO PE ClSTRO 

' •cubscribed and sworn to before me this 2d day of 

October, 1945. I 

0 s/. Cecil ~eil, 2d Lt. C.E. 

t/ CECIL WEii,,. 2nd Lt •. , CE 
Investigating Officer, ~ar 
Crimes Investigaxing_De­
tachment." 

Now, sir, it is my ·understanding that Brother Ma 

Manjabacas is ill. For that reason;~ I have not endeavored 

to call him to this proceeding. ~ 

I now offer as Exhibit 229 the sworn statemen:t which · 

I have just referred to. 

ClPTlIN Sf.NDBERG: In addition to ~he _general ob­

jection, sir, we ask that the last sentence on page 110, 

the ninth group of questions from the top, reading as 

follows: "We believed they were placing explosives in 

it" be stri~ken, inasmuch as there is no factual basis for 

the witness's statement; it is a pure matter of beiief, 

unsupported. 

GENER/...L REYNOLDS: The objection is sustained, and 

that particular sentence will be stricken.-
Ct.FTP.IN SLNDBERG: Now, _in ' the next group of questions 

. ,. 
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thereafter, we ask that there be stricken the last sentence 

· of the answer reading .as follows: · "Nothing except the 

explosions and Jape.nese firing guns ·into the ·shelter could 

have killed them," for- the same ~eason; : there ~~ no state- ·· 
• • • ,J • .• 

ment by the ·witness that he saw Japanese firing guns i~to' -~· 

the shelter. There is no factual basis for that, It is 

simply a surmise on his part. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is sustained. That 

sentence in the lJ.llSWer Will be strick~n. 

Cl~lIN SlNDBERG: In the last group of questions 

and answers on that p~ge, we similarly ask that the first" 

. S'liHlteAo:a be stricken, reading as foilows.; "Only a Little 
• • • l ___.,_,.. · --

throug~ a small h~le fn the -ceiling through which the ---- ·4 

Japanese were throwing 
. 

earth and the Japanese blocked 
. 

the -. 

entrance with an 011 drum". There is no statement by ·th~ 

witness . that he saw the J apanese or that .it. was a J~panese 

who blocked the entrance with the-· drum. It we.s a conclusion• 
. 

MAJOR KERR: ·~1r, that i_s a st,:i'tem~nt of fact, so 

stated as a ·statement of fact. There is - nothing in the 

-exhibit which shows it was anything but a· statement of 

f~ct, es he saw it. 

CAPTAIN SlNDBERG: There· is no foundation as tq his 
. . 

knowledge as to how the entrance was blocked or whether he 

was . in any position to see. 

MAJOR KERR: In asking .a question of that sort, sir, 
, -

it is not necessary to lay a foundation ~s to what he saw. 

GENER.t.L REYNOLDS: The question was, "D1,1ring the 

night, did you get air from any source?" His answer is,
( 

~'Only a 11ttle through 2 small hole in ' the ceiling. 11 We 
z• 
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--

will place a pe-Fiod after the · word "ceiling", and strike 
. .the rest of the answer. 

ChPTAIN S/~DBERG: Now, we ask that on page 112, the 

third group of questions and answers from the . top, rea~ing 

as follows: "Do you know- the name of any of the Japanese 
I 

who committed these crimes?" And his answer, "No, sir" --

we ask that that be stricken, since there is no evidence · 
' -.. . 

in the ·statement that there were -any crimes committed by .. ., ' . . 

any Japanese. 

GENERP.L REYNOLDS: ·The objection to that question 
Q 

and answer~~ not sustained. Subject to the objections . 
stated, the document is accepted in evidence • . 

(Prosecution Exhibit No. 229 
for identification was 
received in evidence.) 

(~ stetement was marked 
Prosecution Exhibit No. 230 
for identification.) 

Mt.JOR KERR: At this time, sir, I offer in evidence 

a sworn statement m(rked for identification as Exhibit 230. 

This also is a sworn statement by Brother Jose Maria 

Manjabacas. I offer this in · evidence for the purpose of 

identifying a certain photograph thc\t is referred to in 

this statement. 

If the CoJ11Mission desires, I will read this very 

short statement. 

"Brother Jose Maria Mf.NJ/.B/.Ci'.S, Order of Saint 

Francis, after having been duly sworn, - t{istified at San 

Francisco Church, San Francisco del Monte, Quezon City, 

P.I., on 23rd October, 1945, as follows: 

"Q What is your name, age and residence? 
. ,. 

\
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11.A Brother Jose Maria MJ.NJ_/.B/: Cl S, age 71 years, residing 
' 

at San Francisco del Monte, Q~ezon City l.. Philippine 

Islands. 

"Q Are you the same Brother MANJ/,BACAS who was confined 

by the Japanese with 16 other persons in An air raid 
.... 

shelter at Plaza McKinley, Intramuros, Manila, on 19th 

February, 19f~~ 

"A . I am•. · 

"Q Are yoµ· also the same Brother M/,NJ/.Bt,C/.S ·who previously 

testified in this investigation on 2 Octiber, 1945? 

"A I am. 

"Q I show you Exhibit 'H' marked for identification-and 

ask you wh.nt it is? 

11 /1 This is a picture of Col. Walsh and myself taken at 

thc·s~a.11 air ~?.id shelter, Plaza McKinely, Intramuros, 

Manila, where I was confined by the Japanese on 19th 

February, 1945. The body lying in the middle of the 

picture is that of our Father Superior. The other -body at 

the extreme left is th~t of another FRther but I coUld not 

identify it as it was lying face down. The picture correctly 

represents the shelter as it appeared early in March, 1945." 

Signed "Jose Mc.. Monjabacas. 11 

I offer this document in evidence. 

GEl-!ERlL REYNOLDS: There being no objection, the 

· document is accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 230 
for identification was 
received in evidence.} 

(A photograph was marked 
Prosecution Exhibit No. 231 
for identific2tion.) ' 

• r 

. ..:. .. 
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MAJOR KERR: I now Qffer, sir, as Exhibit No. 231, a 
. . 

photograph, together with ~he sheet .~o which .it 1s 'att~ched, 
. . 

~ bein~ the photograph ,identified as Exhibit "H" in the 
. 

statement of Brother Manjabacas jus~ receiveg in evfdence, . 

and ask that the same be received as an exhibi't,. 

cmNER.AL REYNOLDS: There being no objedtion, the · 

phQtogfaph is accepted in evidence. 
.. .. ' -.~ (Prosecution ·Exhibit No. 231 

for identification was . 
received irr evidence.) 

GENERI.L REYNOIDS: The Commiss18n will recess for 

approximately 10 mi~utes. 

(Short recess) 

# 

• 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session. You 

-may proceed. 

MAJOR KERR: If the Commission please, at this time 

I desire to offer into evidence three swom statements .~f 

three young ]4dies. Each statement relates to the raping. -

of that. young lady in the St. Augustine compound or Church. 

E obvious reasons I prefer not to state the name or the ... . 
atriant and desire not to read the statement. . . 

At this ttme I otter in evidence a sworn statement 

which has been mal)ke~ for identification as Em1bit No • 

.232. 

GfflERAL REYNOLDS: The stat~ment is quite .~ong. v·e 

will give the Defense an opportunity. to study it and we wi~l 

rule upon it at the opening of ·the session this afternoon. 

MAJOR KERR: I also offer in evidence a sworn state­

ment which has been marked tor identificatioh as Exhibit 

233. 
.' 

GENERAL REYNOLDS : The srune will apply t~ this state-

ment. 
~ 

MAJOR KERR: I offer in evidence a sworn statement 

marked for identification as Exhibit 234. 

GENERAL REYNOLDS: The same ruling applies to Prose.. 

cution Exhibit 234. Those three, then, constitute· Prose-

cution Exhibits 232, 233 and 234. Is that correct? 

MAJOR KERR: Yes, sir. 

(Sworn statements, three in 
number, were marked Prose­
cution Exhibits 232 233 
and 234, respectiveiy·.) 

GENERAL REYNOLDS: We will give the Defense an oppor­

tunity to study them and the ruling will be made at the 
• -· r" 

\ 
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...' 
.... ' 

op·ening ot the Comm1si1on session this afternoon. 

MAJOR KERR: I call ' as the next witness Mr. Keys. 
I \ ii 

-GENERAL REYNOLDS.: Do you have copies, Colonel? 

COLONEL CLARKE : Yes, · sir. 

HENRY KEYS 

. called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn·, was examined and ~estitied ··as follows: 
' D~RECT EXAMINATION 

-
Q (By Major Kerr) Will you state your name, please? 

I 

A Henry Key~; ~-e-y-s. 
J 

Your age? -~ 

A 35. 

.Q What is your home address? 

A I haven• t got a - home address, _but my_military address · : 

at present is care of AFWESPAC, Pt1,blic Relations, APO 707. 

_ Q What is your occupation, ~r. Keys? 

A Correspondent. 

Q For ~hat newspaper or'newspapers? 

A London Daily Express. 
" I

Q How long have ·y ou ~ollowed that occ~pation? 

A I have been about 15 years a correspondent, the last 
------ .four years a war correspondent. 

. 

Q Did you come into Manila with the American troops . 

in February_, 1945? 

A, Yes • . ·' 

Q Did you enter the Intramuros area wi~h those troops? 

A · Yes. On Febru~y 23rd in the afte~~on when th~y 

put up a r"o~t br~dge I walked -over · it. 

Q Please describe to the Commission what you observed 
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within the Intramuros ·area at the time ·you entered it. 

A. Cros~ing the foot bridge to the steps of the mint 

I saw hundr.eds or retugees from Intramuros. They were .. . . 

ragged. Some of them were very shell-shocked. llany of 

them bore various wounds. .Some, I don't doubt, were from 

shells. There were many others, hc:1r1ever, who were being 

carried on l ters _by Chinese. litter be~ers.-who had masks 
' . . " .. . 

over their faces, and they bore what· :t could .~ecognize as 

. bayooet wounds and some were saber cuts. Others were very 

emaciated, starved, skin just hanging to their arms. There 
..... 

weren't enough litters· to 'go around. 

l met a Lieutenant whc1 said "Come along ~ the St. 

Augustine Ccnvent if you really want to see something". 

So I followed him and some Chinese litter bearers upon a 

narrow street which was heavily mined. The Lieutenant 

stepped backward and forward carefully and we stepped (
' 

through the mines and then I went into the courtyard of 

the St. Augustine Convent. There was a statue -- I 

forget what statue it was, but there was a statue that 

had been battered and around itr built up on chairs and 

other pieces of furniture were some crazy shelters made 

roughly of corrugated iron. They were about waist-high. 

I lmelt down and I looked instde and the first thing I 

saw was a dead girl. One of her feet was crushed to pulp 

and -her mouth was broken and a lot of blood had come from 

it. ~ 
From there I went CJVer behind the statue into the 

column ~,. of the convent, and on my right I saw a body 

of a little boy in a lmeeling, crouching position with a 

\ _, 
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\ . 
bullet hoie through the ,base ·or the sku.11. It was quite 

Then 1 ·1ooked tCYthe ieft and it 

took me some time t-o realize what it was·, but 1t was a pile, 

of bodies just .thrown ca!elessly together, more-or less, I 
.. 

suppose, to get them out of the ,way and ~none place. An4 

they were covered with a _fine gray ash and a lot of dust. 

Some of these I saw were covered w~th -- bore bayonet 

WOUI?-dSe Others_had other wounds which I did not recognize 

,but which I assumed might have been caused by grenade or 

shell-fire or something like that. 

Then a little bit beyond that I saw two other people; 

two women. They ·were just lying' there like animals, one 
. , 

woman lying back, - her eyes wide and starry. She was alive 

.----~lllt.....no~movement 

and· sl1e was lookw_g .at us ' but no movement either. 

Then .further beyond that there was · some more rubbish 

and sticking out 9f it ·I sudden!' saw a ~and, just the hand, 

move and I drew the a~ten~~ of some medics or soidie~s who 

w~re there t~ it. 

Then I followed the Lieutenant inside the convent -to 

another hallway running behind ' the veranda and there was 
. . ' ,

another Lieuten~nt kneeling against a girl whose mouth had 

been shattered by blows with ·something, I don't know what. 

It~could have been a rifle but~,but it was certainly some-
. . 

.thing solid. And she bore other wounds on. ·he_r body and 

was barely br~athing. The Lieutenant gently patted her 

lips · and was dropping water into her mouth• .. 
. . . 

You see; --there werenJt enough medic's or anybody 
- I ' 

around !-'ith _any experien~e to·· do anything for these people . 

- ..... 



other· than to give them-what little relief was possible .witl:1 

virtually nothing. 

Q Excuse me. Was that an American Lieutenant? · 

Yes. They were all Americans. .. ' 
Then a .little bit to the right of her there .was 

another doorway and I went inside there. It seemed like a 
, ,· 

room which ght have been a meeting room or a living room. 
... ... ·" ... . 

I.t was in· a pretty bad shape. lmd .• ju~t to t}le"' ·left of that .. ' 

there seemed to be a kitchen, ·but -in . this -~iving room section 
I 

was a _beautiful Filipina girl lying on her back and a soldier 

called me over and he said "Look at this!" He said "She 

told us that a Jap hacked her feet off" , and he lifted a 

blanket that was lying over her feet. Her feet had been 
> 

cut off and the stumps tied with what· I 

chiefs. 

I didn't feel very good at that and I didn't look 

very long. And lying almost feet to feet with her was a 

Japanese soldier. He was the only decent, whole piece of 

humanity in the place; the only clean piece of humanity. 

He was dressed inn white singlet on the shirt and some 

pants. He was lying there like an animal and I was told 

that he ha~ been there some weeks, having been brought in 

when he was 111 and cared for by the nuns •. 

My feelings, of course, were very mixed and I don't 

suppose it mattered. But from there there were other 

women there, too, some of them bearing wounds of one kind · 

and another • I walke~ back out into the corridor and the 

Lieutenant said "Come here! . This is alive!" And there 

crouched in some rubble and mortar was a girl very emaciat_ed, 

! . . 
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very · thin, and you could-hardly recognize it as a human being 

or that it lived. And ' only every so often, minutes perhaps, 

the whole body would conwlsively shudder. 

Well, the flies were all over her as they were all 

over all these other wounded and dead. We brushed them 

away and didn't know just what to do to move her, but we 

went away lQ king for some medics to try and a!s1st her. 

Well, that was practically all that ! ~recall vividly 
"' ' • _t. 

of the St. Augustine Convent except that when I went out 

to the gate~ saw some Cb;inese litter bearers and I asked 

them to go into the c~nvent and get this girl with her 

feet cut off. They did. And they passed me at the gate, 

and as they carried her out head first on the litter, 

shoulder high, s e 1 ftea"ner le-rrnancr wi""th- a - nvu sign-· ----­

-- a very effective sight! 

After that, at the request of the Lieutenant, I 

crossed the river. I found a Colonel in charge of the 

medical detachment and told him of the serious plight that 

there was over the plaza of Intramuros, with all the dead 

and wounded, and asked for more litters. He sent more 

litters over. 

Q I believe you stated that many of the bodies which 

you saw bore bayonet wounds; is that correct? 

A That is correct. 

Q And were these bodies which you referred to those of 

civilians? 

A They were all civilians. And I might mention that 

only saw one man in this particular convent courtyard. 

There may have been others, but I didn't expect to see 
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others. r was ~urpris.ed to see him. 

MAJOR KERR: Yo~ witness. 

CROSS EXAMINATipN 

Q · · (By. Captain Ree_l) Did you see the bodies of any 

Japanese military men in that area? 

A Not in the c;_onvent. Outside, yes. 

.• (:J And were- ere quite a few dead Japanese bodies out-
' · • 4

side? 

A No, th~re were not. 

Q : Did you anywhere ~ ·the Intramuros area see .a large 

number of dead Japanese? 

A . No. I didn't ' see a large number of Japanese, no.· 

Of those Japs -that you did see dead were they in -
uniform? 

, A I think they were. My recollection is not .clear on 

that. 

Q Could you tell us to the best of your recqllection 

whether they wore Navy unifonns? 

A No. I don't .know whether they were Army or Navy. 

Q I see. Where were you during the battle for Intra:. 

muros? 

A Well, I watched it for a couple of weeks from the 

National City Bank Building while we were shelling the 

place. We didn't bomb it for fear of indiscriminate 

dropping of bombs, but we were shelling what we believed 

to be military objectives where Japanese had guns, and so 

on, in an effort not to hit more civilians than we could 

help 

Q And ·you say this shell~ng lasted about two weeks? 
. .,. 

-·.,..
\ 

~ 
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A Something like ·twa weeks~ · It· may have been a little 

more than that. 

Q And would you describe ·it as "p.oint-blankw artillery
' . . 

fire? 

A W,.ell., not "point-bl~." The guns were quite a way 

bac~, most of them up 1n Gra~e Park several miles back. 

Q So that it wasn't "point-blank" but normal ar.tillery 

fire several miles away? 

A Normal artillery fire several miles away with the 

o. P. in the National City Bank Building. 

Q Do you know what other weapons were used to reduce 

Intramuros? 

A The guns, a s .much as 240 millimeter gµIls. They .., "" ., 

were used on the secona last days· against the wall -to reac 

the wall from the mint to the public market. 

Q How ma~ guns were used altogether, if you lmow? 

A No. I couldn't say the number of guns, but I can 

tell you that on the day on whieh we bombarded the wall we 

pumped in something like ten thousand rounds. 

Q That was 
I 

in one day? 

A That was in an hour. 

Q Ten thousand in an hour? 

A Yes, sir. 

Q Do you lmow of any other weapons besides the artillery 

guns that were used? 

A There were some mortars. The Japanese used a lot 

of mortars in and· out of Intramuros when we were approaching. \, 

it and also inside. While I was in there they were using 

some mortar and rifles. · 
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· Aild what o:ther weapons, were used? 
~ ,,. ·- • ,• r 

'· " - . 
Rifles, oarb~es, ·and 

' .Ai!Y f'l:ame throwe~s? 

t ·'ditjn't ilee any flame 

' ' 

Oh, yes; machine guns.- ·~ 
• · - : ., • #' • • • , · ... .. 

And ;you say this · lasteci about t~ weeks?· 
~ ... - ~ < .. • ~ - • 

- } ' .. .. ~ 

About two weeks . •, 

··Pretty fierce -battle? 

I beg your pardon? 

Pret~ fierce battle, ·yes. It was, pt-etty fierce ·• 

• 
REDIRECT EXAMDfATION 

Q (By Major Kerr) One further q esti~n, sir. When 

you entered the Int~.amuros area you did 1so as a war corres-
"-

pondent~ did you not? 

.A As· a war correspondent, yes. 

MAJOR ItERR: . Thank you very much, Mr. -Keys.
I ,. 

- (Witness excused.) 

MAJOR KERR: · That, ~1:r, concludes the evidence at 

,th:1:s time · on the five items 1n the Bill of Part~culars:' 

61, 62, 63, 64 and 65'·. 
. . 

CAPTAIN HILL: Sir, the Prosecution notr desires to 
. . . 
present. Item No. 2 or ~he Bill of Particulars. 

Mr. H~tendorp. 

., A. V. H. HARTENDORP 

!1 w~tn~s·s on- behalf of ~e Pr(?secu~ion,. ' .... . . 



dUly sw9rn, was examined and testified as fol;L.ows·: 

DIRECT EXAMINATION · 

~ Q · (By Captain Hill) · Will you state your n~e,. pleaser 

A A~ V. H. Ha.rtendorp. 

Q Speak a little louder~ Where do you reside, Mr,. .. 
Harte·ndorp? 

/ 

A Manila. 

Q What i.s your present address in the Clty- of Manila? 

A lOllR,Hil~ago Street. 

Q How old ar& you? 

A . 52. -

Q What is YOU+ nationality'l' . 

A American. · _____,_ 

Q Did you reside in Manila prior 

A Yes-; ,sir. 

q For_ how many years have you r .!3Sided in the City ..oi 

Manila? 

A Since 1917. No, in ' tho City 
; 
of Manila since 1919. 

Q What is your business pr occupation?_ 

A Newspaperman; editor. 

Q Prior to the war was that your occupati·on7 

.A Yes, sir. 

Q And what publications were you connected with at that 
- . time? 

A I was publisher and editor of· the Philippine Magazine. 

Q During the occupation · of the Philippines by the ·Japa­

nese and part1cula~ly t~e Ci'tr of Manila .where did you reside? 

A In Santo Tomas. 

Q Do you mean Santo To~s Internment Camp'? 

) · -- - \ ~ I .-.... -
•.· ,. \ 
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-A ., Yes, _sir _• 
I 

_Q ~ow long did you reside as an internee in that camp_? 

Q. 
r. 

On what date was that? 

A February 3 • · 

Q Of what year,? 

A 00 o'clock p. m. ' 
Q Did you hold any official position among the · internees 

I - -

. in that camp? 

A No, sir. 

Q - During your internment? 

A' No of.ficial position, 

Q ou hold any unofficial position? 

A Yes, sir. 

Q Among the internees? 

A Yes, sir. 

Q Tel~ the CoI!lI!lission what that was. 

A Well, the first central _conunitt~ of internees appoin­

ted me official historiap of · the camp, but I declined that 

appointment because I didn't want to have an official. con­

nection. I wanted to _be independent and I didn't want my 

name in the records. So I told the comr.iittee that I in­

tended to do the work anyway, and they sec~e~ to be satis-

fied with that. And I had quite free access to all records 

and was given informatron as to what went on openly. 

I am sorry I have a little cold. Can you llear me? 

CAPTAIN HILL: Can you hear, Colonel? 

COLONEl:, CLARKE : Yes• 

CAPTAIN REEL: Yes. , 
.. . . -, 

.,. ·~, .. ._.\ 
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Q (By ·captain Hill) Conti~µe. Speak just as loudly .as 

you~can, please., . 

A , Well, I think that that is finished. '\ I -- . 
'• Q Did ·you_ t~~n during .the period ~f your internment in . 

Santo Tomas record the v-arious evei-its as they took place 

there during those ye·ars? 

A Yes, sir. 

Q And did you during that til!le have access to the records 

that were kept by, the internee committee and various other 

administrative agencies of th_e internees? 
Q 

A Yes, sir.
. \ 

I think I got everything. 

Q Just as a background ·ror the ·commission I wish ' that 

you would briefly state to .the Cominission the general admin1a111"- - ­

--~-atfve-s-etup- ther~.:...1n- Santo-Tot1as--Int-eI'11I!len eamp-on~ ·~-------i 

part of the internees themselves. 

A Fron . the beg~ng? . 

Q Well, yes; ju~t briefly. 

·A . The first ·chairmaJl was .Earl Cel-"roll and he was selec-
.,, 

ted by the Japaneie because he was among the first three 

hundred people to come into the Ctll!lp on Sunday afterno<;>n, 

the 4th, I think, of January, 1942. There was a Japanese 

Lieutenant there who ask~d that -group of 300 peo~le who 

their leader was, and it happe·ned that we . had what we called 

the Acerican Coordinating Coru:iittee established some months 

before the war in Manila to take· such steps as might be . ' . 

necessary in case of an emergency. We were expecting 

trouble here. And this coordinating coI!lillittee appo~nted -
leaders for various parts of Manila ana Carroll happened 

to be the leader for South Malate. 
. , So when these 300 people were asked who their leader 

·...... ... 
,. 
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was, why, they pointed- to Earl Carroll a the Lieutenant . 
.. .. . , 

' 
tben ·s~id t~t he wouid hold him responsible for ~he behavtor 

-. . 
of the people in the camp there_, and he instructed him to 

,. . pi k out a leader for each room. At hat time ten rooms 

had been opened. 

Q Subsequent to that time tell the Commission what kind 

of a gov·ql~nt the internees set Ul) there.• 1~ the camp. 

A Well, the first- colilI!littee was ~coopo~ed ·of Earl Carroll 

and such people as he s~lected to help him~in keeping order 

and sanitation of the camp, and ~o forth, was more or less 

a upick-up" coI!lllittee. He appointed people whom he .happened 

to knO!f and ,who were there. And the differen~ "monitors", 

as ·we called them, for the rooms were also members of this 

. cqmrait tee. But later on when so- nany rooms Car.10 e 

opened the~e were too many monitors to be included in this 
I 

comiittee, so they elected a chief monitor and h~ became a 

raember. 

Well, that went on for four or five months. Earl 

Carroll wanted to resign and wanted some older man to take 

his place. 

Q Just tell the Comoission briefly the kind of a govern-

ment that was set up there and that continued throughout the 

period of the internment carap. You did have an elect~on, 

didn't you, among the internees?· 

A Not at the beginning. 

Q Well, you did have, though? 

A Yes. 
·Q And tell the Com1ission whnt kind of a government was 

set up there anong the internees by that election. 

) ....\ . :, ..... 
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A yery early we began).leoting the monitors of the , . 
rooms, but the J~panese would have objected-and, in fact, 

..- did·· object to holding any general eiections. · But finally, 

I think in ~une or July, 1942, -- Let's see. Oh yes; It 

.came about this way: 

At f.irst the Japanese ·.did not supply any funds or food 

to the camp. The fir9't six months everything cane from, the 

Red Cross and from what we could get in from the outside. 

But in June the Japanese decided to furnish funds to the 

camp and they appointed a coI!1J!l1ttee called the ~upply and 

Finance Cor:imittee of which Carroll was made_the .Chairman by 

the Japanese. Carroll tried to decline this; said that he 

had enough to do' on the other cohmittee, but the Japane-- - -­

s id. that the wanted him on the new coI!lJ!littee. 

So then. he nade the suggest~on that they hold an elec-.. .,, . ' 

tion, and elect~ new central colilJ!littee. 
. . 

Q Let -me interrupt you. l don't want to take ~p the 

Conmission's tir.ie ~~th · t90 r.iuch of this foundatio?, so let 
., .I 

me ask you questions. You did hold an election at that 

...time? • 

A Yes. 

Q Tell the Commission what kind of a body was ·elec·ted 

to govern the carap. 

A It was not a completely free ~lection because the 

commandant said he wanted to appoint the chairnan hir:ls.elf• 

So we held the .electio~ and Mr. Grinnell was appointed 

Chairnan fron among those who were elected. 

Q How many men were elected -then among the internees 

to govern the canp? 

... ... -
' . - lo 
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A I think there were about seven. 

Q And did that form of self-govornDent continue through-

out the remaining period of internment~· 

A Up to February, 1945 when the Army took over. 

Q You mean 1944? 

A 1944. 

Q · And at t time did this connittee of internees con-
' A • 

tinue to function? 

A No. The Japanese abolished it. 

Q Then in October, 1944 did you have any kind of self-

.government ar.iong the internees there in the caop? 

A We had as much as we could oannge. 

Q Well, did you have it? 

A A new coI:1T.1ittee was ~pointed by the Japanese Cornman-

dant and it was supposed to exist only ' to..transmit the orders 

of the Corinandant to the internees, but actually they really 

refUsed to consider thenselves only the tools of the Japa­

nese and on one occasion when CoIJE1andant Yoshie nade a public 

speech in the camp he accused the internee conr.iittee of 

opposing everything he wanted then to do, which for the ca.mp 

was a pretty good recotlf:lendation for the connittee. 

Q For the period October 9th to the date of the libera-

tion do you know what part or what branch of the Inperial 

Japanese Forces had supervision over the Santo Tonas Int.ern­

ment Casp? 

A Up to that tine it was the Departnent of Foreign 

Affairs under Mr. Kurozaki of the nilit~y adninistration. 

Q For . that tine is what I want you to tell us: for 

the period fron October 9th to the date or the liberation• 

. . • 
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~ Oh. The War Prisoners Depar ment directly at head-
~ 

quarters, headquarters at . the Far Eastern Univ&sity. 

Q During that period of° -time can you tell the CoI!lillission 

who the connanding officer: anorig the Japenese in charge of the 

carnp· was? .. 
A Outside the caI!lp? The colmanding officer'? 

Q No. 

A General Ko I believe is the nane that we heard, but we 

never could get any definite infornation. 

n Within the canp who was the Japanese comrnonding offi-

cer? 

A The Acting Connandant _a7' that time was Onozaki. 

Q And did he act as Conmandi ng Officer for that entire ----

A No. \Ve had ·_two c onmandants during that tine : one, 

Lieutenant Colonel Yoshie, and after hin Lfeutenant Colonel 

Hayashi, who was killed at hat was that out here? 

Q. Now, during· the period that I have just referred to, 
,,, 

which is the period of Yaoashita's cormand, did the internees 

in the camp have duly elected internee agents pursuant to > 

the Genevn Convention? 

A Yes, sir. 

Q And I want you to tell ·the CornDission now briefly about 

the- election of these internee agents aud their nttempts just 

during the period from 9 October 1944 until ~he liberation 

to function pursunnt to the Geneva Convention • ... 
A Well, when the internee coI!IIilittee was _aboli~hed by 

the Japanese in· February --

Q Of 144" -
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-A 144, at the la$t meeting of the committee some 

. covered referenc·e was made to the desirability of · electing· 

agents under tile ·terns of that Cqnvention. We had .not done 

that before because in a -sense the executive committee was 

an elected body and we really.didn't think we needed them. 

A.+,~o at the beginning we d~dn 1t have a copy of the Geneva 
~ ' 

Conven on and we didn't lmow just what .·our rights were. 
' . . ,. .. 

We asked for copies of any treati._e& or conventions that might 

govern the case, but we never could get it. But finally we 

were able to smuggle in a copy of this treaty and we learned 

just what these agents were and what their functions were, 

and' so forth. 

So that after the creation of this con~ittee we held 

an election to ,rs-counei-i--,a-s-w oa-l.le.d it , nd Mr. 

' Pond and. Judge DeWitt and former ~nsul-General Harrington 

( of the British government were elected• 

. Q Did this dulr-el~cted interhee cormittee pursuant to 

the Geneva Convention attenpt to perform their duties as 

agents of the internees under the Convention? 

A Yes, sir. 

Q And can you tell the Connission whether or not the 

Japanese Cornnandant and others in authority pernitted those 
I 

internee agents to so function? 

A No, they didn't. In.fact, when ~e decided to elect 

these representatives we didn't call then "agents" and said 

nothing about them being elected according to the terr.is of 

this Convention. The Connandant did give pernission for us 

to hold an -election to elect internee representatives. That 
. . 

was with..his· consent. But he didn't know that we intended 
. ,. 

.... 
) \ .. . .,/ .. .,
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to afterward clain that these men were our agents under this 

Conv~tion. . And · when we tried to do --that,. why, · he said 

that he couldn't recognize then as ·such. 

Q What CoJ:1Dandant told you that? 
.. . .:• , 

A Onozaki • . ' , . 
Q And when was that? 

A June or July. I could look it up. · 
-

Q Of 144. Did either of the two Comiandants who served 

after October 9, 1944 recognize the internee agents under 

the Geneva Convention? 

A No, sir. 
t . 

Q Were a.ttenpts hde by the internee agents to get 

recognition? 

A Yes, sir. 

Q Tell -the Connission about 

to the ~eriod after October 9, 1944,- please. 

A It is very difficult to conpress s6 nuch infornation 

over such a· lon~ period of tine. The agents aade nany 
,, 

protests but none of then were answered or eveµ acknowledg~d. 

Q Do you know whether they nade these protests~in writing 

or not? 

A Yes, sir. 

Q And to whon did they cake · _the protests? 

A To the Connandant. 

Q And what did .these protests concern? -

A Sone were addressed to the government in Tokyo an~ 

we doubt that they ever got through the camp. 

Q What did the protests concern? 

A Oh, various P?ints. 

. .... . -
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Q Tell the Commission what they were. 

A . 'The poor diet, the forced labor, the prohibition on · 

cooking in t .be shanties, which was .a. very serious thing. "­

Many of the protests were repetitions of earlier protests; 

I _.mean, dealing with more or less the same causes. 
V' 

Q Did ~e Japanese in charge of the internment camp 

t}iere at time between 9 October ·l944 and the date of 
' . ~ ... . 

t~ liberation acknowledge these reques~·s as being purs.uant 

to the Geneva Convention? 

A No, sir. 
Q Can you tell the Cornrlission w~t, if anything-, they 

said about recognizing these P.rotests as bein~ under the 

Geneva Convention? 

---x----+----,,,t:E-t-Py--ing-t led up to the 

·direct repudiation. These agents hed beeh elected for 

three-month terns anc the first ones had been elected for 

nine, six end three nonths, So when the re-election cn-~e 

up for one of the nenbers Mr. Pond was re-elected and tried 

to -- We info~cd the Connnndant of that fact and also 

that point, and in connection with the now Con:mnclnnt coning 

into the canp the o.gents asked pernission to pny their res­

pects to hi.~, which wes sL~ply a nean~ of trying to get 

recognition. 

Well, after tlu>.t it was Onozo.ki who cane out and 

nade the statenent to Ur. Stanley, the trnnsletor, that the 

Japanese didn't recognize the Geneva Convention and that 

therefore he could not receive the connittee a.gents. Mr. 

Onozaki told Grinnell this. Grinnell reported it to the 

internee con.r:rl.ttee and the agents, they decided then to get 

\ . :..,, 
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a written statement fron ..the Qo~andant,if' they could, to 

that effect. 

Q Did ~~Y get such a written stateaent? 

A They did. They wrQte the stateoent thenselves and .. 
tried to write it as ipnccµ~ly as possible, but bringing _ .. 
out the fact that the Geneva Convention was not .re~ognized 

and that the camp was being governed under rules from Tokyo, 
... 

which we couldn't get. We asked for copies of those rules 

and they said there were none available, so we didn't really 

know what rules we were under. 

Well, the Cornnandc.nt kept this letter for ·two or three 

weeks -am -then he signed it ~..nd returned it to the com:iittee • . 
1 -· .. 

He didn't sign it in pen and 1-nk, but he pu~ his "chop" on 

it. 
. 

~ And what was the substance . of. that answer or reply that 

he rtade? 

A The substance was tha the Genev~ Convention was not 

recognized by Japan .and that the ccop ;~as governed or con~ 

ducted under regulations laid down in Tokyo• . 

Q During the period 9 October 1944 to the liberation 

did the Japanese furnish o.ny nedicirie or nedical supplies 

for use by the 
. 
internees . there in the caop? 

A After October? 

Q Fron October 9, 1944 to the dnte of the liber~tion. 

A I think we were given an . opportunity to buy a. fe,1 

Q I asked you if the Japanese fUrnished to you --

A None were turnishe_d. 

Q ~id they give you an opportunity t.o purch..~se with 

your own raoney any medical supplies during that period1 

• • 
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A We had run out of some of the sulfa drugs and were 
I 

able to buy a saall anount. 

Q · Did they peroit you to pur~hase an adequate a.oount of 

medicine nnd supplies for use · 1n the internee hospital there 

at that tit!le? 

A _No; no, sir; then ot at any other time. 
-' 

.. 

,. 
\ 
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Q Were any Red Cross supplies fr.om the United States 

or any other nation received ;in the camp, ~~ing that 

period of time, by the internees, rrom. October 9, 1944, 

until the liberation? 

A No, sir. We received Red -~Cross supplies only three. . 
•times during the three years:·· The last was at Christmas, 

1943. 

Q Now, during the period which I have previously 
, 

referred to, and which I want to restrict your testimony 
. . 

to -- October 9, '44, to the date of the liberation --

tell the Commission something about the food situation, 

there in camp, the_source of supply. 
. . . 

A From October-~ (pause-) 

Q That is .right. 

___. A It is a v_ery a\vkward division point, because it 

doesn't quite f~t the facts. The new system of £eeding 

the camp began in February, 1944 --

Q. That ts all r;ght-• . 

A Up to that time we had 

Q And was that .same system then in effect during the 

period of time which I have referred to? 

A Yes, sir. 

Q Well, go ahead, then; and tell the Commission about 

_that system of feeding the camp on the part of the 

Japanese. 

A Up to the time that the military took over directlr. 

and after the first six months, when we go,t n91~ing, the 

Japanese .furnished the per diems in cash; it started 

with 70 centavos and. finally running up to 150 for about 
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.. a month, on which the camp wasted b our own committee • 

This mon~y had to 'cove~, of course, more than f~od: It 

had to cover water and electric and gas bills and sanita-. . 

tion expenses, and so f?rth. Only about half of it could . 

be used for food. We really never got enough food on 

the lizle,. not for three years, even with the money that 

was rmmished. And such food ~at reS:llY-- enabled us to 

carry on was either bought 'by .t~e~co-~t~~ extra or was 

brought into the camp by friends, and. ·so forth, from the 
I 

outsida. _w~ had a package line, and daily large quantities 

of food came in, . either bought or as gifts. In February 

tlle Japanese started to feed the camp ins~ead of paying 

this per diem, and they laid down a certain diet: 100 

grams of fish, 400 grams of cereal, r'ice or corn, or 
~ 

camotes; 200 grams of vegetables ,.__, 20 grams of cooking o , 

25' grams of sugar -- no, 25' grams of salt, 20 grams of 

sugar, and 1 gram of tea. That would have furnished per­

haps around 1200, or a little more--. maybe about 1500 

calories, which is only about half enough. But we were 

still allowed to use our camp funds to buy supplementary 

food. 

Q Now, when you say "camp funds", what was the sourcet 

of those camp funds? W~s that money that came from the 

individual internees themselves? 

A No. We got a. number of funds from the American Re~ 

Cross, quite sizable amounts, but they didn't go very far:· 
under the prices we received. A great deal of that moneyr 

was borrowed in Manila. 

Q Then ~t came from the internees themselves through 
• r 

.. .\ . }
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loans that they were -~ple to negotiate? 

A Yes, .sir. · Now, that original -di-et which was estab-. 
. . 

iished was immediately cut do,vn.- I mean, 100 grams of . . . ' 

fish was, even before it could get started, -cut down to 

50 gram~, and cooking 911· was cut in half in about a 

month; and very often the food wasn't furnished at a:µ.. 

I have the figures,, but I can't remember them. That was 

the regular diet •. 

Q Now, the quantities which you have given us here, 

did those constitute the ration which the internees were 

receiving during the month of October·, 1944? 

A They had already been cut down considerably by that 

time. 

Q Below the figures that -you have given us here? 

A Ye , . 

Q How much had they been cut ·down, if you know? 

Just give it to the Co. ssion in percentage. 

A I think about 1100 calories. In August, the camp 

doctors had published, or had made 
,; 

a report to the commit-

tee, in which they · stated that the health of the" children -­ -
they made· a survey during June and July -- that the health 

of the children was alarming, and half -- 95 per cent 

the physical condition of 96 per cent was said to be 

unsatisfactory, and more than half of them were under 

weight, and about one-eighth were ver_y seriously under 

weight. More than half of. them had teeth defects. Now, 

that ·was in August. The condition ..of th~ adults at that 

time was even worse, because_the 'camp from the very 

beginning gave _the children perhaps two or three or four 
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times the diet that-ihe adults got --~ mean, not calo:,ies, 
... 

but .in va;ue; whereas, in the hospital, too, .we gave the 
I 

patients about three times ~e value of the food · that 

,. . the ordinary internees g~t. There were no actual health 

reports ma.de on the adults un~il later, but the situation 

vtas all very bad~ The first thing that happened in 

Octob was the reduction of the _meals ;rom three a day 

to two. There was a big argument ~bout ·. \ ha"t' ' and finally- . . 

the Commandant agreed to three servings, but of only two 

meals. 

Q Who ordered .that cut from three to two meals a day? 

A The Japan,ese in the camp. 

Q The camp Commandant? 

A One of the lieutenants. 

Q That had charge of the feeding of the internees? 
"-' 

A Yes. They had a --

Q Did he give any reason for that cut at that time? 

A None that r remember, except that they wanted it cut. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess until 

1:30. 

(Vlhereupon a recess was taken until 1330 o'clock, 

7 November 1945.) 

. ,.. 
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AFTERNOON §ESSION 
~ 

(The trial-~~ resumed, pursuant to receds, at 1330 

hours.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is 1n session. We 

will proceed with the first :o~er of business, · which is 

the introduction of the affidavits. 

MAJOR KERR: Sir, all the members of the Co=ission 

are ·present, the Accused and Defense counsel are present, 

and we will proceed. 

Is the Commission ready to rule now on the admission 

of the three exhibits that I offered before the noon r~­

cess? 

·oENERAL .REYNOLDS,: .Xhat__is what we announced. Let 

us introduce them at this time. 

Sir all three of them have been of-
.. 

fered in evidence, and I believe that the Commission 

afforded an opportunity for the D~fense counsel to study-­

them to det~rmine whether or not they had any objection. 

GENERAL REYNOLDS: Taking first; the Elisa Beliso 

document, the first o~e, are there any comments to be made 

by counsel on the Elisa Beliso document? 

CAPTAIN SANDBERG: On page 246, the· last question­

and-answer group, the _last _~swer, the last three sentences 

of the answer carrying over to page ·247 are not within the 

witness• knowledge, and _we ask that it be stricken. 

GENERAL REYNOLDS: The last two· sentences of that 

answer which appear at the first two complete sentences 

on page ~47 are stricken from. the r~cord. 

CAPTAIN SANDBERG: On page 249, the sixth group of 
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of the .deponent. 

GENERAL REYNOLDS: You must mean the seventh question 

from the bottom. 

CAPTAIN SANDBERG: The sixth. 

REYNOLDS: Page 249, was it? 
< -

CAPTAIN SANDBERG: 249. -I b~lieve -it' is .the sixth. 
-

GENERAL REYNOLDS: You ask that which sentence be 

stricken? 

CAPTAIN SANDBERG: The third sentence reading: 

G 

questions and answers ~rom the bottom, we ask that the 

third sentence be strfcken as not within the knowle~ge 

"I heard the Japs shot him." 
_., 

GENERAL REYNOLDS: The third sentence, reading: 

"I heard the Japs shot him" 
' 

s stricken. 

CAPTAIN SANDBERG: That is all on that statement, 

sir. 

GENERAL REYNOLDS: Take the next one, which is 233, 

which pertains to the statement of Remedios Huerta Beliso. 

Is that correct? 

MAJOR KERR: That is correct, sir. 

CAPTAIN SANDBERG: We have none except the general 

objection to this statement. 

GENERAL REYNOLDS: Prosecution's Exhibits 232 and 

233 are accepted 1n evidence, subject to the exceptions 

stated. 

(Prosecution Exhibits Nos. 232 
and 233 for identification were 
received in evidence and so 
marked.) 

GENERAL REYNOLDS: And finally 234, which is the 

state_nient of Conchita Huerta. \ 

. - ., 
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CAPTAIN SANDBERG: · On this s~atement, on -page 270, 

the first answer at the top of the page, Jl@.... ask that the 

second sentence be stricken as double. hearsay. 

GENERAL REYNOLDS: ~tis the sentence readi:DS: 

"According· to the ·men who came back, ·they 
; 

received rood the first ~ay only, and it was very 

meager, although we had sent a great d~al of food." 

Is that correct? 

CAPTAIN SANDBERG: That 1s right. 

GENERAL REYNOLDS: That sentence is stricken from the 

record. 

CAPTAIN SANDBERG.: Page 271, the third question-and-

answer group from the bo-ttom., the second sentence of th___ ___ 

answer: 

"Most of the cases were hushed up I am sure." 

We . ask that that be stricken. 

GENERAL REYNOLDS: ·The sentence is stricken from the­

record. Subj~ct to the objections stated, the document is 

accepted in ~vidence. · 

(Prosecution Exhibit No. >234 
for identification .was re­
ceived in evidence and so 
marked.) 

GENERAL REYNOLDS: The Prosecution will now proceed. 

A. V. H. HARTENDORP 

· the witness on the stand at the time of recess, resum~g the 

stand and testified further as follows: . ) 

DIRECT EXAMINATION (resumed) 

Q (By Captain Hill) Mr. ~artendorp, ·during the period 
-

from 9 O~tober 144 until the liberation about how many 
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people were interned at Santo Tomas Internment Camp here 

in. Manila? 

A About 4,000. 

Q And were those men, women, or children? 

A A~out halt ot them were women ~d girls. 

Q And the remainder were men and bOY,_s? 

A Men and boys. 
' -

Q Can you tell the Court about the ~ er centage as to.. ' . 

the nationality of the internees? 

A About a third of them were British and most of them 

were Americans ~xcept, oh, 50 or 60 Hollanders and some 

Poles -- 30 Poles and a few free-Frenchmen. That is 

all. 

Q Were all of the internees · there civilians? 

es, • . . 
Q Do you know where they had been taken into custody 

by the Japanese? 

A All of them came from somewhere in the Philippines. 

Most of them from Manila. 

Q During the period of time to which I have referred, 

did the Japanese permit the internees to purchase any food 

supplies outside of the camp? 

A The camp administration was permitted to spend a 

certain amount of money. 

Q From October, '44, until the liberation? 

A Yes. But the buying was done by the Japanese for 

tp.e committee. 

Q And were those expenditux:es made for the purpose of 

supplementing the ration which the Japanese command~r had 
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set for the camp? 

A Yes, ~ir. · 

Q During October of 1944 I believe you testified this 

morning_ just before the adjournment that there was- a cut 

in the rations allowed ~y_the Japanese for the camp_in 

October. Will you tell ··tfie Commission whether or not 

there was another cut subsequent to October, 144? 

A There were many. ... 

Q When, after October, '44, was the next cut made? 

A May I refer to this? 

Q I will ask you, What is that that you have in your 

hand? 

A This is the memorandum I made a few minutes • 
Q Arid what is the source of the information contained 

on that memorandum? 

A Anothe longer memorandum which I prepared before 

· for my book. 

CAPTAIN HILD: With the Court's permission, I should 
., 

like to have the witness be permitted to use .that for pur-

poses of testifying.- > 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

·· 'CAPTAIN REEL: Sir, if the witness has the longer 

memorandum that he refers to from which ·~hese notes were 

made, we ·suggest that that be the memorandum, and that we 

be given the opportunity to cross examine on the basis of 

the original notes, not on any memorandum made simply this 

noon. 

GENERAL REYNOLDS: The· commission is willing to grant 

that if it will . serve any material purpose. 

.. ,. 
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THE WITNESS: .~ese are mostly -- -CAPTAIN HILL: I , think, sir, by the use of that, it 

will _just shorten up his testimony somewhat. It will save · 

him the time of having to stop and think and refresh his 

recollection: That is the only purpose. 

. CAPTAIN REEL: Sir, we don tt object to a witness re­

freshing his ·recollection, but we feel that his recollection 

should b refreshed by his orig~al ·notes, ··an; .not by any-
. ' 

thing made after a noon recess when -he has ·'&een ·on the 

stand. 

GENERAL REYNOLDS: Does he have the (?riginal notes 
.,.., 

convenient? 

'THE WITNESS : I have them in my pocket. · 

GENERAL REYNOLDS: All right. Use the originals. 

icked out a few of the 

· figm:es from this and put them here, because they will be 
It , 

easier to read. 

CAPTAIN HILL: Go back and read the question about 

the ration cut. 

(Question read.) 

A The meals were reduced from three a day to two, in 

October. Then on November 20th our own rice reserves 

which we had in the camp became exhausted. 

Q (By Captain Hill) Were those rice reserves purchased 

by the internees themselves? 

A · Yes, sir. 

Q With their money? 

A Yes, sir. 

Q Go- ahead. 
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A Arid we had been allowed to .supplement th~ Japanese 
. . . 

ration w;th a certaiJ:l number of grams a day from· our own 
. 

rations. Now, when our ration was e~austed, why, we were · 

entirely dependent 'on the Japanese ration, wllich was 22; 

grams of rice per capita a day. 

Q After November 20th wer~ there any other further cuts 

in the rations allowed by the ·Japanese? 

A There were two outs 1n December. 

Q What were the dates of those cuts? 

A One on December 20th, when the cereal ration was cut 

to 187 grams, which is equal to 41/100 of a pound. 

Q That was. per ·d~y per person? 

A Yes, sir •. And 1ater_j.n tpe month I haven't got 

the exact date --

The month of _Deq~mber, 1944? 

A In the month of December, 1944. ·. 

(Continuing) -~ it was cut to 161 grams, or 35/100-

of a pound. _I might ~ay that a 300-gram ration is about 

what a labo~er gets in the Philippines...for one meal. • 

Q All right. After . December, '44, and before the 

liberation, were there any further cuts in rations there? 

A Yes, sir. On January 4th the cereal ration was cut 

to 145 grams. I have only the figures for .the cereal 

ration, but it was very important, because it was prac­

tically the only ration we had. The fish ration had long · 

since disappeared as an actual, edible ·thing. And ege­

tables, too, all ~ame, what we did get, mostly from our 

O\m garde??-• 

·In November, for instance, we got no cooking fat, 
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1 n? sugar,.and very l~ttle fish. -Practically everything we 

had was· either· rice or corn, or ·~ome camote. So the cereal 

ration is very ·important, because it is practically the 

only 
~ 

thj,.ng we had. It was reduced to 145' grams on January 
' . 

4th. 
. 

Q · . After that were there any further ration cuts by the 

· ·Japanese? 
. -

A Yes, sir. { 
.. . 

.. 
Q When were they? 

A Well, on January l~th the ration for the day was for 

4,000 people 2;0 kilos of rice. A kilo is two-tenths 

pounds. 250 kilos of corn, and ;oo kilos of camotes, making 

a total calories of 567 as against 3,000 normal. 

Q That was on what date? 

uary 12th..-------------.:-------------

Q And was that ration further cut after January 12th 

and before the liberation? 

. A Yes, sir. 
~ 

-- Q ._en was that? 

A For several days, from the 21st to the 23rd we were 

getting 250 kilos of rice, 250 corn, and 300 kilos of soya 

beans; a total of 800 kilos. 

On January 24th that was cut to 700 kilos in all, 

namely, 200 kilos of rice, 200 of corn, and 300 of beans. 

700 kilos for 4,000 people • 

.. 
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Q Prior to· your internment, Mr. Hartendorp, what was 

your n<:>rmal weight? 

Jr Around 170. 
,.J 

Q And in October, 1944:, hovr much 'did you weigh, if you 

know-Z .. .·,..... 
' .A Probably around 130. : ~ -· 

Q And at the time of the liberation, how much did you 

weigh, if you know? 
" 

' A The exact figures don't amount to much, because of . 

the edema I' was suffering from·. My lowest weight was about 

1B6 to 10? pounds. 

Q About what date was that? 

·A Oh, tno weeks before . release., J;J inally got beri 

beri, and suddenly niy l!~i,ght increased by water content, 

which, again, was a loss ~ather than gain. 

Q Now, can you give tlie ·commission, from your.. obser-

vation and from 1vhat figures you have compi:..ed, an es­

timate of what the av~rage loss o_f weight . among the adult 

internees in 'Santo Tom_as camp ,1as during the last...four 

months of their internment? · 

A The figures were compiled, but I couldn't find 

them, but as I remember them, they were around -- the 
-

weights ,-1ere not taken at the camp; it would be useless, 

anynay, because half of the people had beriberi and were 

heavier on the scales than they really were -- but the 

earlier report, if I remember right, the loss was around 

30 pounds. 

~ Were those for the las_t four months? 

A The adults, yes • 

. , 
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Q Can you give ·the Commission your judgment as to the 

average loss of \1e1ght among tjle adult persons i~ the 

camp, coveripg the entire period. of internment? 

A I could only make a guess. It was at least, I should 

say, a fourth of the body weight. 

Q . Dufing the last ~our months, did the Japanese furnish 
.. 

_any doctors or .dent1·s:ts -or nursees, _pr other medical per-
. . . ... . 

sonnel to the-internee~ in t~e camp? 

A No, sir. We had our ovm doctors. 

Q You o,m doctors; do you mean by that, intetnees? 

· A Yes, sir. · There were thr.ee military doctors, U. S. 

Army doctors, who were allowed .to come in from Bilibid. 

Q Were they prisoners of war of the Japanese? 

A Yes, sir. 

Q During the... per o ~have-referr-ed-ta-,- d,......,_______ 

the .interne~s maintain a hospital there at the camp? 

A . Yes, sir. · 

Q Who paid .the whatever operating expenses there were . 

at that hospital? 

A The camp -- there really were no operating expenses. 

No salaries were paid. 

Q Was that hospital maintained solely by the interne~s 

themselves? 

A Yes, sir. 

Q Can you give the Commission the approximate number 

or persons that died from starvation .during the last 

four months in Santo Tomas internment camp? _ 

A· On the actual death certificates, starvation vms 

given in only eight cases, but the· Japanese ruled 
. , 
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against the use of those. 

Q Were there other persons 
. -

CAPTAIN REEL: ~ Just a moment. · We will ask that 

everything prior to the word "but" remain in the answer, 

but that everything after the word "but" and starting with 

the word "but" be deleted. 

GENERAL REYNOLDS: Why? 

9~TAHT REEL: This witness has no personal knowledge 

of ~Y of the matters to which he has testified in that 

latter part of the answer. Furthermore, he is not yet 

qualified, as I understand, as a physician able to give an 

expert opinion on this matter. 

GENERAL REYNOLDS: The Prosecution -may develop· further 

the information source on which he bases the reply to the 

--· .-· 4uestion. _ _ ______ _ 

CAPTAIN HILL: Yes, sir. 

Q (By Captain Hill) Mr. Hartendorp, you have stated 

that tte death certificate of eight persons during that 

time showed the cause of death as being starvation. 

A In January. 

Q Were there any other persons, to your knowledge, 

who died, during that period, of starvation? 

CAPTAIN REEL: I object. 

CAPTAIN HILL: He can· answer that 11 yesir or "no," 

and I will --

GENERAL REYNOLDS: The objection to the question in 

th~ phraseology used is sustained. 

Q (By Captain Hill) Mr. Hart""endorp, -did you have 

occasion to talk nith the doctors, the internee doctors 
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in the .camp, during that period of time, relative to the 

health conditions generally, anaparticularly about the 

causes of death?. 

A Very fr~quently. 

Q And v,Ul you tell the Commis s~<?n vri th nhich doctors 

you hnd occasion to discuss thos~ things? 

A Dr. Fl~tcher, Dr~ Bloom, Dr. Stephenson, Dr. Howard. 

Q And ~illy tell the Commission the i~ormat;on~that .. . 
you · gained from these sources, relative to the caus~, of 

death among the internees in the camp at that time? · 

CAPTAIN REEL: .Defense objects. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is not sustained. 

Proceed·. 

A While the doctors all seemed to agree that malnutri-

tion, starvation, were contributory causes, in very few 

cases did they nant to put down "starvation" a~ 
~ 

a direct 

cause. Beriberi always affected the heart, and a man 

would die of heart trouble; that would be the- certifi­

cate. 

Q (By Cepte.in Hill) Vias there any rule or regulation 

on the part of the Japanese controlling the camp, vrith 

respect to the do_ctors placing 11malnutr.tion11 or "starva­

tion" upon the death certificate as the cause of death? 

CAPTAIN REEL: I object. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission asks the Prose­

cution whether or not any of the doctors vrho were in­

terned in Senta Tomas are available in the Manila area? 

CAPTAIN HILL: There is one, sir • .. 
GENERAL REYNOLDS: Had you contemplated calling 

I' 
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him? 

CAPTAIN HILL: I ha~ not., sir, because the figures 

that this gentleman has are figures compiled there by 

all of them together, and show the picture and true situa- . 

tion. ' .. 
GENERAL REYNOLDS: The objection· is sustained. 

The Commission directs the one available physician 

be summoned as a witness. 

CAPTAIN HILL: Yes, sir. 

Q (By Captain Hill) Did you know four men by the 
0 

name ofGrinnell, Johnson, Duggleby and Larsen, that were 

internees in the camp, Mr. _Hart~ndorp? 

A Yes, sir. -
Q Do you recall anything taking place v4thin the 

camp ur-1ng th last of _Deeemeer--e 
. i '" 

with reference to these four men? 

A On December 23, Johnson was arrested and .--

Q What \78.S Johnson 1.s first n~e, if you know? 

A I don't recall . · · 

Q Go ahead. 

A He was connected with the Maritime Commission, 

Washington. 

GENERAL REYNOLDS: Will the vritnes s sp·eak a little& 
louder, please. 

A .(Continuing) Johnson was . taken out of camp that 

afternoon, and Grinnell, Duggleby and Larsen were 

arrested and placed in the camp ja;l.l, held there, sup­

po~edly incoJlllilunicado. 

Q Were these three men s~bsequently taken out of the 
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camp? 

A Yes, sir, , on January,.' . . 
Q Did you ever see any of these four men that I have 

named -- Grinnell, Johnson, .Duggleby and Larsen -- after 
. 

they uere taken out of the cruup? 

A No, sir. 

Q . At the time of the liberation ·by the Americans, in 

what. part of the camp were you ·loc_att3d'l-. . 
• ·.i.. 9 ~ • ~ 

A I vras in the Education Building. 

Q And ,-,111 you tell the Commission nhat transpired 

there in the Education Building, with reference to the 

surrender of the Japanese? 

A On Saturday night, January 3, we heard a lot of shoot-

ing north of ~he camp, and when w~ tried to leave the 

- 1~ stopp·ed.~ th Japanese, I-t-Was--then..______ 

around 7 or 8 o'clock. They had sentries at all of the 

doors. At 9 o'clock, approximately 9 o 1 ciock, American 

tanks burst through the ."Sawale" gate, in front --

Q How many American tanks? 

A Four. 

Q Proceed. 

A There was great excitement in the camp, but the 

200 people· in the Education Building couldn't share in 

it much because they were held in, whereas those in the 

main building came out. 

Q Were you one of those 200? 

A Yes, sir. 

Q Continue. 

A Later on we heard shouts outside, stating that 

• r 
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there v-1.0..uld be firing upon the Education Building, and 

American o~ficers from outside shouted to us to move to 
-;

certain parts of the building and to lie dovm on the fl?or, 

because there was going to be firing. There were 40 or 

50 Japanese in the building on the lower floor, and we 

learned they v,ere refusing to surrender. The Commandant 

and his staff and the guard at the gate. ~ 

Q Had the internees, th~ 200 internees that you have 
. ~. . 

referred to -- did they make any effort · to get out of the 

Education Building at that time? 

A Yes, we wanted to get out before to sort of join
Q 

in the celebration on the grounds, but we were not al•lowed 

to. 

Q Who wouldn't allow you to leave? 

A-·- ...Jap,inese-S~tr._ies. _ 

Q And did they tell you \1hy they v10uldn I t permit you 

to leave the building? 

A No. 

Q Go ahead and tell the Commission what happened then. 

A Well, the shooting began around 11 o'clock. Three 

of the tanks crune up right to the front of the building 

in sor~ of a semi-circ1e and fired directly into the 

building, lower floor; that is where the Japanese were. 

The Japanese had the ent ire lower floor and one-half of 

the s econd floor, which they were using for offices and 

quarters after the bombing began. The int~rnees were in 

the east wing of the second floor, and the whole of the 

third floor. After the first shooting, which lastea -

10 or 15 minutes, there was quite for a while, and we were 
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told to move out of certain rooms into certain other rooms •. 
I 

Q : Whb told you to do that? 

A And to lie do,m. Officers. yelling in from outside. 

· Q Americe.n officers? 

A Yes, sir. 

Q Proceed •. 

A .Th lmew approximately nhere the Ja.pAAese were, or .. ' 
' . {

they guessed about where they were 1~ the butlding, and 
\

then they \'/anted us out of that pnrt of the building when 

the shooting- went on. While the second shooting was on 

the third floor -- on- the second floor, and finelly w;hila 

we were lying do,m in the front rooms on the third floor, 

in the room where I vra.s a Japanese officer and two men 

came in through the door from the hall, ond, stepping 

over the bodies of the internees who ,~re lying on the 

floor, they fired their rifles out of the nindow .upon 

the tanks outside. 

Q You mel:IIl they were firing over the heads of the 

internees that were there in that room? 

A Yes, sir. Then the Americans began shooting at 

the third floor, natur£1.lly, from v,here their shooting 

came, and six or seven of the internees were wounded. 

One was shot through the thigh o.s he lay on the ground. 

One old negro was not actually hit, but his mosquito 

net caught fire, and he was an old, weak man, and he 
-

died of heart failure before he could get out of the bed, 

the cot. Well, when those casualties were communicated 

to the m~n outside, they quit shooting, and about 2 

o'clock that morning we were told that we should go to 
,,. 
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bed and sleep. 

Q Who told. you to do that? 

A Army officers frc;>m outside... We als·o had some in-I • 

I ternees v,ho knew tho v/ig-wag system, and they wer having · 

some sort of a communication that way. . 
Q . Were there still Japanese se.:r:,.tries to prevent you from· 

leaving the building? 

A Oh, yes, they had machine guns on the landings. You 

see, there ,1ere only two stairs available at the .. ends of 

the building, and they had machine guns at these end~, and 

0 
they controlled the nhole corridor of the third .floor; 

impossible to do anything. Some of the internees escaped 

during the night on rope _~~dders, about 20 of them. The 

next day, Sunday, 7 more es~aped by way of ladders -- rope, 
. -..... . 

,_,,rather. Some of them were rather old men, apd they hurt 

·- - th-ems-e1ves"-nhen.._:tl}§_y: le.nded; some of them were quite serious-- ---~=-~==~-==-=~-.ly injured. They Yreren I t strong enough to suppor 

weight. Well, ne sat there -ail Sunday '7hile negotiations 

wer.e going on fo:i;- the s~render of these men, and on Monday 
r 

morning at 7 o 1.clock they marched out. Some agreement.,,,. 

had been arrived at the night before, and we got out of 

the building later, 9 o'clock. The Japanese were allowed 

to leave with their arms, but without machine guns or hand 

grenades, which nere not alloned. T~ey vrere conducted, I 

was told, to the rotunda and released tnere. 

Q Then you and the other internees in the Education 

Building were held there from Saturday night until the 

next morning by the JEp anese, and su~jected 

A Saturday night until Monday morning. 
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Q Until Monday morning, and subjected $ shell fire 
I 

and the firing .over your heads on the pert of the Japnnese? 

A Yes, sir. 

(A photograph ,vas marked 
" Prosecution Exhibit No. 

23~ for identification.) 

---- ----· ---- -·---- -----

-t 
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Q (By Captain Hill) I will hand · you Prosecut~on•s 

Exhibit No~ 235, Ur. Hartendorp, and ask you't1:> state what 

it is, if you know. 

A It is a . plan of the ca.op site and the buildings on 

it, and so on. 

Q Of Santo Tonas1 

A Yes, sir. 

CAPTAIN HILL: We offer in evidence Prosecution I s 

· Exhibit No. 235, sir. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 
Q 

accepted in evidence. 

(Photostatic copy of sketch 
of. Santo Tonas grounds was 
received in evidence and --- ­
narked Pros·ecution Exhibit 
No. 235.) 

Q (By Capta_:l,n Hill) After Grinnell, Dug gleby, Lo.rs on 

and Johnson wore taken .out of the canp wa·s any action taken 

on the pnrt of the internees to ;2rocure the return of these 

nen to cnnp? 
,,.. 

A Yes. Henbers of the internee com1ittee nentioned it 

to the Commandant for several times, asked for information 

and finally wrote him a letter asking for the. return of 

these men or, if they could not be returned to the camp, 

for information as to what had become of them. 

CAPTAIN HILL: Mark that, please. 

(Copy of letter from Carroll 
and Lloyd was marked Prose­
qution Exhibit No. 236 for 

~ identification.) 

Q (By Captain Hill) I will h~d you Prosecution's 

Exhibit No. 236 and ask you to state what that is, if you 

know. 
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' A This is a letter signed by Mr. Carroll and Lloyd. 

Q· That is .a co~y of the letter, YoU mean? 

A A copy of it • . I beg your pardon. 

Cl How do you know that· that is a copy of the letter 

which was sent by the committee to the camp commandant? 

A I saw the letter that Carroll wrote to him. 
' -

Q You saw the original le~ter and m~de; a 'Copy of that 

letter? 

A Yes, sir. 
Q 

Q I notice that the caption and the signatures are 

deleted from this copy. Will you state to whom the ori-. 
gin.al communication was addressed? 

A . It was addressed to the commandant. 

Q 

A Carroll and- Lloyd. 

Q And who were Carroll and Lloyd? 

A They were the two remaining members of the three-

member internee committee. Grinnell was one of the members 

and the chairman. 

CAPTAIN HILL: We offer in evidence Prosecution's 

Exhibit No. 236. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

received in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 236 
for identification was re­
ceived in evidence.) 

Q (By Captain Hill) As a result of that communication 

to the camp commandant were these men returned to camp? 

A No, sir.· 

. Did the camp commandant make any statement after the 

t . -_. 
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receipt of this letter cor!cerning the four men? •-A L was told by Mr. Carroll that he said· that he had 

no information, that he would try to find out.- We ,never 

heard anything. 

CAPTAIN HILL: You m_ay cross examine. 

CROS.S EXAMINATION 

Q (By Colonel Clarke) Can you give us the names of 
' -· the various camp commanders and the dates during which they 

were camp commanders? 

A I'm sorry. ·I couldn't do that from memory. I could 

give it to you later. 

Q Can you give an approximate list and date? 

GENERAL REYNOLDS: Does .that not. already appear in 

the record, referring to the names? 

think-the-names- appear., ir..,-b_ ____ 

not the periods of time during which they were camp comm~ 

ders. 

CAPTAIN HILL: The names of the ,,.camp commanders under 

Yamashita•s period appear, I believe, sir. 

GENERAL REYNOLDS: That is the Commission's impres­

sion. Is it meterial as to the exact dates? 

COLONEL CLARKE: As to the da.te of the connnanding 

officer who was there during Yamashi t _a' s regime, yes. 

A In October the commandant ~as Lt. Col. Hayashi. 

Q (By Colonel Clarke·) When. did he first· arrive? 

A He followed Lt. Col. Yoshie and it must have been 

June or July that Hayashi came in. 

Q And wh~n did Col. Hayashi come in as camp commander?· 

Do you remember that? 
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A ' Who? 

Q Yoshie. 

A Yoshie? I think it was May. April or May. Onozaki 

wt1.'s the acting co~ander before that. 

Q Was Onozaki an officer or a civilian? 

A I understood that he was a civilian. 

Q So that Col. Yoshie came in the early pa!t ' fJf .. 144; 

is that correct? 

A Yes, sir • . 

Q And Lt. Col. Hayashi 

A Hayashi 
' Q -- took over in July, 1944? 

A Yes, sir. I could check that for y9u later. 

-----1,1-----!_l!.ha-t--i-S--close-enough _ _ Thank yo-q._ _The _:Internee~ 

ha~ a committee knovm as the internees commfttee; . is that 

correct? 

A Yes, sir. 

Q Which was abolished in February of 1944? 

A Well, the committee v,hich was abolished we called the 

~cutive committee". It was the Japanese-appointed com­

mittee which we called the internee committee, or they 

c11lled it. 

Q What committee did you speak about which was elected 

by the internees? 

A The executive committee. 

Q Is that the same committee that was abolished in 

1944? 

A Yes, sir. 

Q In February. You stated that you were able to 

\ 
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"- -, 
smuggle in a copy ot the provisions of the Geneva Con~ention? ·• 

A Yes, sir. 

Q When? 
I 

A About the time of the eyacuation to the United States. 

Let me see. About the middle of 194j. 

Q After the executive committee was abolished was there 

any other committee elected? 

A No, sir. There were no other officials elected 

except the internee. agent~, as we called them. 

Q And when were these internees agents elected? 

A February. 
. . . 

Q February of what year., ··sir? :, .. 

A ,I 
144. 

Q Was the election held for the purpose of electing 

agents under the terms of the Geneva Convention? 

A Yes, sir. Thn~ was our purpose. 

Q In February of. 1944? 

A Yes, sir. ,, 

Q Then what happened after the election of the agents? 
,. 

A They were introduced to the commandant, Onozaki at 

that time, and he received them as representatives of the 

internees but not as representatives elected under the Con­

vention. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission ~nterrupts. It 

1s believoo. that similar questions· have been asked in almost 

every particular and identical answers -given by the witness. 
........._ " 

Is there some reason for repea~ing the questions which al-

ready appeal:' in the record? 

COLONEL CLARKE: The questions may have been answered, 

" ,. 
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-sir, but I am not. so certain that these specific dates were 

given. We .hope t~ tie these__dates in with certain por~ions 

of the cross examination along the defense lines. 

GENERAL REYNOLDS: The only interest of the .Commission 

is to prevent waste ·of time. Proceed. 

Q (By Colonel Clarke) Who was the officer who stated 

t~a~ the Japanese did not recognize the Geneva Convention? .. . 
·A_~ Mr. Onozaki. 

Q And after Onozaki did any other commanding officers 

make that same statement? 
0 

A No, sir. 

Q So that the 
!.~~ 

!~atement which was made that the Japa-

nese did not ·recognize the Convention was made sometime be­
..:..... ween 1943- and earl-y -1944. 

I A No. It was made in 1944. 

Q 1944. Is this the time when the agents requested to 

pay their respects to the commanding officer as the ~gents 

elected by the committee? 

A No. That was immediately after the elections before 

the agents had been making any protests. It was the pro­

tests r1hich they filed v,hich seem to ho.ve made the trouble. 

Q And when was that protest filed? 

A Oh, there were many. I don't remember all the dates. 

Q When was the protest filed that caused 

A Sir? 

Q When was the protest filed that caused the commanding 
... 

officer to refuse to see them? 

A I don't recall. I think that happened in the case 

when there was a protest against the refusal to allow private 

cooking. 
\ 
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Q . Who was the -
A The commanding officer would accept the committee, 

allow the committee. to talk to him, but not the agents • . 

I th~nk that was Yoshie. 

Q And about what time of the year was that? 

A Probably April. 

Q Of ·19 1 

A Yes, sir. i: 
.. . 

.. 
~ 

Q Before October '44 at least; is that correct? 

A '44; yes, sir. 

Q You stated that the agents prepared written protests 

to be forwarded to Tokyo? 

A Yes, sir. 
- -~---

q To whom were those protests delivered? 

A The commandant • 

Q Who was the commandant? 

A Oh, whoever he happened to be at the time the protest 

was made. 

Q When were those written protests made? 
- ' 

A All the way through from the beginning; from the time 

they were elected. 

Q By the statement "all the way through" --

A Yes, sir. Up to 

Q You me~ from the time the agents were elected? 

A From the time the agents were elected. 

Q The agents were elected? . 

A Yes, sir. 

Q Until --

A The last protest I think was about the use of the 
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tower as a signal station and the. use ot the grounds as a 
• 

dump for Army -~upplies~ 

Q A~ when was that1 

A That was in early October · or late September, if I 

remember right. 

Q Early October? 

A Or late September. 

Q Or late September? 

A Yes, sir. 

Q · Do you know who the commandant was to whom these were 

delivered? 

A It was lJayashi. 
' ' 

Q But you are not certain ' whether it was late September 
~---------'----- ---·--

or early October? 

A · No. But I ~~~ld easily check it with a little time. 
' ' 

· Q It could have been before the 9th of October, 1944? 

A It could have been. 

Q You stated in you~ dire.ct examination that medical 

supplies ~ere not :fUrnished to the internees. 

A Yes, sir. 

Q When were these medical supplies not furnished? During 

what period of time? 

A During the whole three-years. 

Q So that medical supplies were not furnished prior to . ... 
October 9, 1944 as well as thereafter? 

A Yes, sir. 

Q And the statement was made that you ran out of sulfa 

drugs. When was ·that? 

A Possibly around October and November. 
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·Q Did you have sufficient sulfa drugs before that- time? 

A Sir? 

Q Did you have sufficient sulfa drugs before that time? 

A Yes, sir •. 

Q Didn't you state on your direct examination that you 

never had had ~nough sulfa drugs then, meaning after October, 

or at other time? · 

A No. I think I sa~d that of general medical supplies. , .. 
We got a good shipment of supolies in the Red Cross shipment 

in 143, which was abundant for a while, b~t it didn't last. 

Q So that prior to Oct9ber, 1944 your medical _supplies 

had deteriorated -to the extent that you didn't have any 

September or October of that year; is 

that correct? · 

A Yes, sir. 

Q Were any Red Cross supplies distributed within the 

camp? 

A After October? 

Q At any time. 

A Oh yes. 

Q When? 

A Small shipments, or a small shipment from South Africa 

Red Cross in December, 1942 and a small shipment from Canada 

in January, 1943. It wasn't enough to give everybody even 

one carton of supplies. I think we divided each carton by 

two men. Two men shared a carton. In Christmas, 1943 we 

received a considerable shipment. . 

Q _ Is that the last 

A That came on the "exchange ship" which took that 
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, 
group _of internees, 150, to the United States. 

Q Was that•the ·last 

A . In September, 1944, That was the last shipment. Yes, 

sir. 
-Q -That was the last shipment of Red Cross sUp?lies that 

you received? 

A Yes, sir • .. . 
Q In December of 1943? 

A Yes, sir·. 

Q So that pri~r to October, 1944 you had not received 

apy Red Cross supplies for over ten mqnths? 

A Yes, sir. 

Q You stated that you had an int_ernees' fµnd; is that 

-- - correc~t? 

A Yes, sir. 

Q And that it was accumUlated through moneys given to 

you by the Red Cross and moneys bprrowed in Manila? 

A Yes, sir. 

Q How much money was given to you by the Red Cross? 

A I would have to look that up. We got funds through 

Tokyo. 

Q What percentage of the moneys in this fund came from 

the Red Cross and .what percentage came from borrowed moneys? 
, 

A I shoUld say probabiy most of it was borrowed; more 

than half anyway. 

Q When was the last money from the Red Cross received 
"' 

that you recall?_ 

A I believe in November, '44. 
Q N9vember, 1 44? 

.,. 
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A (Nodding affirmatively). 

Q After October, 1944? 

-. A Yes, sir. 

Q One ration which you sta~ed contained one hundred 

grams of fish, four hundred of cereal, two h~dred of vege­

tables, twenty of cooking oil, twenty-five of salt, twenty 
. .. 

of su~ar., one of tea·. Is that correct? 

A That was the promised ration, sir. 

Q When was it promised? 

A At the beginning in February. 

Q -Of what year? 

A 144. 

Q February of 1944? 

es-, - si-r .-·- ----~--------~ ----~------

q Was that a change from a previous ration prior to 

February, 1944'? 

A No, sir. Because before we did our own .buying and 

made up our own ration. They changed from money support 

to the camp to food supply. 

GENERAL REYNOLDS: The Commissi'on interrupts. All 

those questions are well understood by the Commission, and 

unless there is some purpose unclear to the Commission we 

suggest that you go into something else. 

COLONEL .CLARKE: I was going into the deterioration 

of the ration. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission ·understands the 

deterioration of the ration. We have heard it and we 

understand it thoroughly and we are perfectly willing to 

have you go on with the repetition of it if it will serve 

- . 



a purpose, ~ut to get the picture of the testimony the Com-~ 

missi9n does not need the repetition. 

Q . (By Colonel Clarke) Do you know what the Japanese 

ration was at the time of this ration and of . the later rations? . . 
. . .. ~A Pardon me. Will you please repeat that? ' 

o Do you know what the Japanese soldier•·s ration was at 
~ 

the time that you ·received ·this ration and the.. later rations? 
,; .. . 
:•· A No, sir. But I know it was considerably larger be-

cause they looked much better · than the internees. 

Q But you don't know the actual grams?
0 

A No, sir. 

Q When the rat·ion began to deteriorate was · the ration 

supplemented by any gardens in the compound? 

- Y-es-;sir. - we ha our own gar ens. 

Q We.s the ration supplemented by any poul_try _within the 

·compound? 
-

A No, sir. We had no poultry. We had sane ducks --

but they also starved to death. 

Q But you were given .an opportunity to ~aise whatever 

you could raise in order to supplement your rations? 

A I beg your pardon? 

Q You were given an opportunity to raise whatever you 

could raise in order to supplement the ration; is that cor­

rect? 

A Yes. As far as we could on the limited acreage •. 

Q When was the large issue of ration made to the in-

ternees, if you lmow? 

A The issues were mad.a daily, sir. · 
. 

q Was. there a large issue mado at any time? 

. / 
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A . No •. They were all daily issues and theywere never 
.. 

large •. 

Q Do you remember any issue made on the 7th of January., 
. -

1945? 

A 7th of January'? 

Q Yes, sir·. ., 

A Did I mention that date? 

Q No, sir. 

A I don't lmow what you mean. You go ahead. The 7th 

of January'? 

Q The 7th of January, 1945. 

A It couldn't have been any different from any other , 

particular day. Was it? · --=--------~ --- - --- -· - - - --· - - - - - - - . 
Q - Do you actually lmow or is 1 t that you didn I t have 

an opportunity to look? 

A No. I could look it up. I know I have got .it in my 

book, but I don't have it in my mind. 

Q And in that case, if I were to tell you that the 14th 

Corps G-2 report contained a statement that "The enemy appar­

ently did not intend to make a defensive stand north of 

Manila and informed the internees of that particular stand 

on January 7th and stated they were going to leave .the city 

in order to avoid bloodshed and they were giving to the 

Santo Tomas internees seven tons of cornhusks, two tons 

of soya beans, one and a half tons of casaba, and that the 

food should suffice for fifteep days or from January 7th 

until subsistence arrived from American sources in February, 

is that correct? Did you ever hear of that? 

A I don't lmow as to the exact amounts, but there is 

. . 
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a confusion there. The stuff was brought in from"OU.tside 

into .the camp am put in the Japanese bodegas ·and sometimes· 

. in considerable quantities like 50 tons of -rice at a time. 

But that· was under the control of the Japanese : and we didn't .. . ,. 
get it into the camp. It was not issued to us except from 

... - "" 
day to day in these small amounts that I have mentioned. 

Q So that in so far as that statement is concerned, 

that it was· given to the internees, you don't know whether 

it was or not; is that co~rect? You think it was given to 

the Japanese? 0 

A I could look up what cCTme in on t~t pirticular day. 

Q Do you ·remember being told on .that date :that the · 

Japanese were making that distribution to the ·internees? 

A On January 7th? 

Q Yes, sir. 

A Oh, I remember that date now. That was the date 

that they were going to pull out. It seems to me tha in­

stead of bringing in very· much they took out some·, but I 

would have to check that. I lmow that they t~ok out their 

own stuff. A rot of their own supplies they took out. How 

much they left in the bodega I would have to check. 

Q So you don •t lmow now. When was the physical 

examination made from which a report was given to you con­

cerning the physical condition of the children in the in­

ternment ~amp? 

A The survey was made in June and July and · th~ report 

is dated Augus~ • 

Q So that the . survey and the·. report wer0 made and issued 

prior to October, 1944? 

..\ .. .. ... . 
~ 
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A Yes, sir_~ And the doctors then definitely stated 
' 

that the Japanese food policy 
. 
was one . of ·starvation. 

. Q You have no actual lmowledge, no personal lmowledge 

of what happened to Grinnell filnd the other three men, have 

you? 
. 

A I a,ttended the funeral·. 

Q But ou knew they left and sometime later you attended 

a funeral; is that correct? 

A Correct~ 

Q That is all you lmow about that? You -don't have any 

personal lmowledge in between? 

A No; no personal lmowledge. 

---1a1'-----:1.1G--ve-u-know-w.ha.: the-f.ocxLsilua±ion_wa~"'-"'-...Alll:.........lual,l._______ 

during the period of time from February, we will say, 1944 

until the liberation? 

A ·Yes, in a general way. 

o What was it? 

A To the common people it was very bad. 
" 

Q Sir? 

A I understood that for the common people it was bad, 

· ·but thos~ v,ho had money could stili get · enough to live on, 

but not plenty. The Army always had plenty and the Army 

was supposed to feed us. 

GENERAL REYNOLDS: T.he Commission inte;-rupts. If it 

is the des·ire of counsel to show the food situation of the 

people living in Manila there are far better ~ays of getting 

it than this individual who spent all these years in Santo 

Tomas, unless there is some particular reason for asking 

him the question.-

.-
.. 
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COLO~ CLARKE: It is simply a contrast to the tood • 

situat~on and _the deteri9rat1on• . The internees did have 

contact ~utside of Santo Tomas and I thought he may have 

personal knowledge or knowledge from at least what sane 

person who had contact told him. · 
., 

THE WITNESS : I might say this : I know that in 

, Christmas, 1944 large quantities of food were ~ned away .. . 
~ at the gate which the people wanted to bring in to us as 

Christmas gifts • Hundreds of people r1ith baskets and bags 

were driven off. 
Q 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess for 

approximately ten mirtutes. 

(Short recess) 

... 

.. 
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. 
GENERAL REYNOLDS: The Commission will be in session, 

and the Defense ·may resume. 

COLONEL CLARKE: No further questions. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Hill) Mr • .Hartendorp, in cross examina-

_tion you testifieq ·that .at Christmaa time in 1944, citizens 
·' -

. oft .Manila w re ~riven away from the gates when they came 

. there with baskets for the internees. Who drove them 

away from the gates? 

A' Japanese guards at the 0 gate. 
. . 

Q And ·were any of these baskets or presents ·from the 

citizens of Manila permitted to come into the ·camp to the 

ntermras?------ ------------- --..li;______ 
A No, sir. 

CAPTAIN HILL: That is all, sir. 

(Witness excused.) 

DAVID BOGUESLAVE 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Hill) Will you state your name, please? 

A David Bogueslave. 

Q Where do you reside, Mr. Bogueslave1 

A At present in the fflVESPAC Press Camp, Santa Mesa, 

Manila. 

Q Where did you reside prior to the outbreak of the 

war? 

A In Manila. 

Q How long had you.resided in Manila? 
. . 

\ 
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A Sine~ September, 1923. 

Q Arid with whom did 1ou reside here in Manila? 

A Alohe, until I was married. Later, with_ my wite. · 

Q And .you were married prior to the war?
• 

A Yes, sir. 
Q How old are you? 

A I was 50 oh the -19th or last June. 
.... 

Q What is your nationality? 

A American. 

Q What is your business or occupation? 

A I am a newspaperman. 

Q Are you engaged 1n that business now?. 

A Yes, s1r. 

Q In w at-capaci:-ey-1----,---

A As correspondeht for the Chicago Sun, 

Q During the oocupation of Manila and the Philippine 

Isl,µids by the Japanese where did you reside? 

A_,, In the Santo T~mas Internment Clfmp, Manila • . 

Q Was your wife in that camp with you? 

A Yes, sir. 

Q On what date were you and your wife interned? 
( , 

A We were brought to Santo Tomas on the 7th of January, 

1942. 

Q And did you both remain there until you were liber-

ated by .the Americans?· 

A I did.~fe was permitted to leave the camp on 

one occasion for a month, because of an illness, 1n 1942. 
. " 

Q Other than that you both remained tner.e until 

February 3, 194,, is that right? 

" 
., 
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A That is right, yes, sir. 

Q Can 'you tell the Commission ,~ow much you weighed at 

the time you were interned in the camp? 

A About 163 pounds.
' ' . , . 

Q Can you tell the Commission how much you weighed 

during _t~e first part of October, 194,? 

A O ober? About 129 or 130, thereabouts. 
. . . 

Q .And can you tell the Commission how JtTUCh you w~igP.ed . ' 

at the time of your liberation from Santo Tomas? 

A 114-1/2. 

Q Can you tell the Commission how much your wife weighed 

at the time of her internment in 1942? 

A 126. 

----t;;1--- ---J.J.~El- hew-mooh-did-sh8---¥leigh.....d11r1 ng the._fir-s.L.pr--a_:c;_t_ o~f~.--­

October, 1944? 
I

A I don't remember; somewhere around 90 to 92 pounds. 

Q And how much did she weigh at the time of the libera-

tion? 

A 86 pounds. 

Q Can you give the Commission your judgment as to the 

average loss of weight among the adult internees in the 

camp, covering the period from October 9th to the date of 

the liberation? 

CAPTAIN REEL: Sir, we object to -this question. We 

lmow that Mr. Bogueslave is a most excellent correspondent, 

but we don't think he has yet been qualified as a medical 

expert. 

GENERAL REYNOLDS: The question will be read. 

(Question read·.) 

. \' 
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GfilIBRAL REYNOLDS: The objection ·is not s~stained. 

A I cart It give my own judgment' sir, but I can repw 

o. conversation r · had with Captain, now Major NoeU, of 

our medical staff. c:::.~ 

Q Wash~ an internee in that camp? 

·He was brought down from Caba??,atuan; -the war prison 

there • . 

Q Was he there in October, 1944, until the liberation? 
'\ 

A ~e·s., sir. 

Q Will you give the Commission that conversation? 

CAPTAIN REEL: Sir, we object. We believe . the 

Commission has already ruled on ·this matter and has asked 

the Prosecution to produce the medical .v;i..tness. 

~-----..w:ENERAL REYNOLDS: ·That is c~ct. To save tima.~---­

we can dcvel~p that point when you procure the Commission's 

witness. 

CAPTAIN HILL: Yes, sir. 

Q (By Captain Hill) Dp you have any personal know-

ledge, Mr. Bogueslave, of internees dying during the' 

period from October 9, '44, to the liberation, in Santo 

Tomas, from starvation or malnutrition? 
f 

A Yes, sir; in particular during the month of January, 

1945. 

Q An~ from your own knowledge, do you· know the number 

of persons that died from .starvation,, d~ing that period 

of time? 

A There were 32 eaths in the camp in January, 1945', 
. 

·uhich the medical staff .described as due to malnutrition 

and starvation. 
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GENERAL REYNOLDS: The last part of the reply will 

be st~icken-, from the record. 

Q . (By Captain Hill) Mr. Bogueslave, during the period 

of time tha~ we have mentioned, did you have ·a detail or a 

duty to perforin within the' camp? 

A .Yes, s11'. 

Q Tell the Commission what that detail or duty was? 

A I was1
' orderly in the isolation hos~ita1 at the camp. #,. . 

. .- . . ~ 

Q And in that position did you have an opportunity t ·cf 

observe the patients coming and going to the hospital? 

A Yes, sir. 

Q And -can you give the Commiss·ion your judgment as to 

the number or persons that were taken care of in the 

hospital during that period ot time? 

A No, sir, because the bulk of the patients, ordinary 

cases, went through Santa Catalina General Hospitar-: I 

was on duty in What we call the "isolation hospital," 

which was the place for tubercular cases and chronic 

cases. 

Q That was separate, apart, from the general hospital? 

A Yes, -sir. 

Q Do you recall the Japanese using the grounds of the 

Santo Tomas Internment Camp for any other purpose besides 

the camp, during the period from October, '44, to the 

liberation? 

A Yes, sir. 

Q , Will you please tell the Comt1ission about that? 

A On about the 9th of October the Japanese began 

~oving supplies into the camp and stacking them on the 
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front campus •. 

Q What kind of supplies were ~oved in there to the 
-camp? 

A Well, there were packing cases, lpoked as if they 

contained rations.. There we·re other case·s · that we 
' . ' 

couldn't identify. There were long, narrow- crates, which 

we later \found contained belly tanks for air.craft. One 

of them broke, and we saw it. We saw six pieces of field 
' 

artillery .wheeled in with the barrels wrapped in gunny 

sacks. They looked like three-inch pieces. And. there 

were 
0 

large stores of heavy wire screening in rolls, among 

. other things, and .a great deal of .~hat looked like heavy 

. machinery in crates • . 

Q ttonat be~ 

your ration O! _food supplie~ to you by the Japanese suf­

ficient to sustain you? .. 
A No, sir. 

Q And were you able, d~ring that period of time, to 

supplement the ration furnished you by the Japanese by 

purchases on the outside, or from any. other source? 

A As individuals we were not able to buy anything 

outside the camp or have any contacts with anything out­

side the camp. As a camp, I was told. by Mr. Carroll, who. 

was our chief of the supply section, that -by a special 

arrangement with one of the Japanese of~icers, a· Lieutenant 

Komatsu, there was a little graft at the back gate, and . 

some supplies were permitted to come in by paying off the 

r ght people. 

Q And do you ·knowwhat became of these supplies that 
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-
did- come -in? 

A · They were used. Accord:Hlg to Mr. Carroll they were 

used to supplement the diet iri" the hospitals and for the 

.younger children ~d the older folks, th~ aged people. 

Q But in spite of this supplemented diet that was able 

to b.e smuggled into the- camp, you lost the weight, arid 

your wife los he weight whi~h you testified about, is 

that true? 

A We didn't get any of that supplementary diet. 

Q You. didn't? 

A No, because I was on regular duty; I was not a 

patient in the hospital. /
I 

- ---f}--~ts-your.......wif....__L*O"'b..~t~o~d~ayy~?_ -------------., 

A No, sir. 

Q When did she die? 

A On the 23rd of July, 1945. . 
Q Where? 

A In the Marine Hospital, San Francisco. 

Q And were you a~vised by the doctors as to the cause 

of her death? 

A Yes, sir. 

Q Will you tell the Connnission about that? 

A The doctors at the U.S. Marine Hospital told me 

that her death was due primarily to a heart condition, 

uhich was aggravat~d by malnutrition over a long period 

of time.· And when she was brought to the Marine Hospital, 

though she looked as though she might recover, she actual-, 

ly had no chance. 

CAPTAIN HILL: You may cross examine • 

... .. 
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CROSS EXAMINATION ~ 
. 

Q (By Captain Sandberg) Isn't it a fact, Mr. ~ogueslave, 
- . .

that the internees at Santo Tomas were permitted by the 

Japanese to leave the internment camp and go out into the 

City of Manila at certain intervals? .. . . .. 

A Up to about the first or February, 1944, that was 
< 

~~ 

true in a ·rew o·ases. 

.; .. . Q Well, wasn't 1t the policy to permit the internees to 

go into the City one day ·a week? 

A No, sir. 

Q 
Q

There was no set policy on that? 

A There was a policy early in the internment, _t_«;> allow 

what we call our "buyers, 11 the internees -who .were ent:rus~_!d __ 

with the task of ro-oirsupp-l'i :es for .us-, an:d.inedi~tt-,,,........--

to go in on what we call "service" pases onc_e or twice, or . 
possibly three times a week, but only for a selected few · 

who had that detail. 

Q Now, you testified that your wife was .permitted to . . . 

leave the camp for a period of one month. Wasn't that 

in pursuance to the policy I have just described? 

A That was 1n the case of the very 111 who could not 

be treated in the Santo. Tomas Hospital, and up to the 

first of February they were permitted to receive treatment 

in Maniia hospitals outside. After February 1st there 

were very few allowed to go out to the hospitals. 

Q i\nd while your wife was 1n the hospital were you 

permitted to visit her there? 

A I was, about once every two weeks. There were so .-

many people in the hospit~ls we had to take our turn with 

. , 
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the hospital bus pass, we. called it; it-was on every other 

Wednesday, 

Q 
/

I see. Now, with reference to this equipment which 

was moved into .the camp grounds on or about the 9th of 

October, when was it moved o~t? 

A ·1t wasn't entirely moved out. They moved some of it 

before the li~eration on February 3rd, but there ·was a , • 
.. . 

great deal of it there when the First Cavalry came. in on · 
'{ 

.. 
the night of February 3rd. 

Q Isn't it a fact that ~hey started moving it out almost 

immediately after moving it in? 

A No, sir. 

Q When did they start moving it out? 

A Let me see -- it came in in October; they ·kept· piling - - -- -

it in there for all of a month, and it was another tw~ or , 

three weeks before they started moving it out, a little at 

a time. 

Q They started moving it out two or three weeks after 

they completed moving it in? 

A More than that. About five weeks. Because they 

piled it up there .and we were ·barred trom that part of the 

campus for a period something like a month and a half. 

Q Would that be your outside estimate, that they 

started moving it out at the latest in five weeks after 

they had completed moving it in? 

A About that, sir. 

Q Now, I would lik~ you -to look at this plan, Prosecu-

tion's Exhibit 235', and tell the Commission exactly where 

the equipment was stored. 

\ 
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A In the area marked 11Basketball .and Base-ball Field," 

to the left of the shanty area and -to the right of the 

oval with the t wo pavilions (indicating); just north of '. 

~he pack shed, right in the ar€a here (µidicat~), and a 
.-.. 

good deal was piled along this way (indicating j" . :· The -

shanty area di dn't extfnd quite to the roa~. ~;· wire 

screen was piled up here to about level with the center of 

the Education Building (indicating); the field pieces were 

r i ght down here' (i~dicating), near the_gate, and all the 

other sup,1>lies were piled up here (indicating), the other 

supplies. 

Q . Thank you. Now, do you have any r~collection of the 

camp commandant calling in the internees on or -about the
' . ' 

't o J"anu ary , a.nd-t-e3:H:flg---them-th ....a....t _t_....h..,.,el.i..-JJIL.la.._~iliil5~~~'L----­

was going to evacuate Manila? 

A Yes, sir -- not quite that, · sir; it wasn't quite as 

broad as that. 

Q Well, will you state exactly 

A I can ·only tell you what ·Mr. Carro~l told us after 

he had been held in the commandant's · office about eight 

hours. He told us the story. 

Q How does the story differ from the way I have 

described it? 

A Well, what Garroll told us, Carroll and Sam Lloyd, 
I 

who represented the British community there, and Mr. 

Stanley, who was the interpreter, were called into .the 

commandant 's office wi_th Lieutenant Colonel · Hayashi,-- : - .~ . 

Lieutenant Habeko, and a civilian in uniform named .Ohashi~ 

and ~ieute~ant Takeda, and two or three others I don't 

., .... 
.. . j / . 
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- --------- ------- ------------ ----

remember; Carroll and Lloyd were told tha~ that is, the 

commandant told them, through an interpreter, that the 
. \ 

I 

Americans were coming into Manila; .that, to avoid blood-

shed 1n the camp, he was withdrawing the guard, and h~ was 

going into the hi~s to fight with the Army, and he gave 

them very strict warnings that they_were to take cbarg~ of 

the camp, see that everything was carried on as it should 

be, and en he returned to the camp he expected to find 

everything as he. had left it. 

Q When he said "take charge or the camp," whom did he 

refer to? 

'A To Carroll and Lloyd. 

Q To the Americans? 

A Yes, sir. 

Q That is, he turned over the control ot the camp to 

the Americans? 

A That was the statement he made to them. 

Q Now, did he make any statement with reference to 

food supplies for the period after the camp was turned 

over to the Americans on January ?th? 

A He said something to the effect that there would 

be sufficient food supplies left 1n the camp storehouse 

to maintain the camp. I don't recall that he said how 

much. 

Q Did he give any estimate as to the period of time 

it would take tor the Americans to reach Manila? 

A The impression I got from Carroll's story was that 

he expected them in the next day. 

Q I see. Did he say that he was leaving enough food 

1401 
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to last the internees for the period of time before__the 

Americans would arrive? 

A I don't remember that, sir. All that I remember was 

that he _said there would be enough fqod left in the camp 

to maintain the camp, but gave no ~ime. · 
-:: . . . _.,.

Q Now, were you housed in the Education ~ilding? .. 

A Yes, sir. 

Q You spoke of a Japanese by the name of Ohashi. What 

vras his capacity at Santo Tomas? 

A As I recall, we always knew him as sort of an 
Q . . 

assistant commandant. He had a desk in the office, and 

·hefore they- closed ·a11 pas·ses he would giv.e pas-ses to such 

internees as he selected for the privilege, ~d ih _g-e1ieral 

----h ras ~~t:-o-~ 1--ia-i&en an &tween_.:_the a~anes.e-..~=LJJ,~ ..,..._--­

officers and the Americans. 

Q Did he work in what was called th~ ~"Internees' 

Affairs" section? 

A I don't remember; sir. I am not -sure of tqe depart-

ments of the COI!II!lBJldant's office. They had about twelve 

of them. 

Q Well, is it a correct statement of his . function to 

say that it was his functio~ to act as liaison between . 

the civilian internees and the Army authorities to ·pre­

sent complaints from thEL civilian internees to the Army 

authorities, and in general to maintain communications? . 

A • Not towards the· end, sir. In the beginning, when 

he first came there -- oh, sometime in 1943 -~ that was 

his function • . But since the Japanese Army took over· 

control of the camp he lost a ·good deal of that function; · .. 
- ,. 

. . . 
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he was very much of a figurehead from then on. 

Q -:During the · pericxi of his operation, would you 

describe his attitude towards the· inte~s as hos·tile, 

or as friendly? 

A Quite _friendly~ 

CAPTAIN SANDBER<;1: That is all. 

· · REDIRECT EIAMmATION 

Q (By Captain Hill) Did the Japanese .abandon Santo 

Tomas Camp on January_7, 194;? 

A About 20 men and one officer left the camp with a 

truckload of supplies, but the commandant di~ not leave, 

the other officers did not leave, and the ones that did 
' 

leave came back the next day. 

Q Then after the next day, all of -the - apanese a t 

had been there prior to the 7th ~ere back in the camp the 

same as they had been before? 

A Yes, they were all back. 

Q And did the Japanese turn the camp administration 

on January 7; 194;, over to the internees themselves? 

A No, sir. 

Q The Japanese after that continued to administer the 

affairs the same as they had before? 

A Yes, sir. 

Q And on January 7th and the days following, did you 

notice any increase in the rations and food there? 

A January 7th 

Q 194$, 

·A No, sir. 

Q Do you know or your own knowledge of any t9od or 
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rations or ·any kind th~t the Japanese left there on the 

·?th? 

A · They didn!t leave anything there, because they didn't 

leave anyt~ing; they just stayed where ·they were ·, and· the 
. .warehouse remained as it ~as, under Japanese guards. ~ ,. 

·. 
There w~re two warehouses: one, the Japanese supply room, 

; 

and the other was our storehouse. The Japanese would .give 

us .our rations every m~rning for the day, and that is the 

way it continued right up t _o when the Americans came in. 

CAPTAIN HILii.: That 1.s all. 

(Witness excused.) 

-.. ... · .. 

\ ·, . ·.· "' 
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DR. A. G.SISON 

reci?.lled ns- a Jl;i.·tness --on ·"behalf t>i'.: i~he Prosecution, having 
I 

been previously duly sworn, was further examined anci 
. . . 

testified as follows: 

DIRECT EXAl:INATimr 

Q· y. Captein Hill) w113c__:ou please state your name? 

A Antonio q. Sison. f ., 
Q And you are the same Dr. Sison that previously testi: 

fied before this Commission in this hearing? 

A Yes, sir. 

Q And you are the Director of the Philippine General 

.Hospital here in Manila? 

sir. 

Q During the latter part of December, 1944, Doctor, were 

you ta~en into custody by ~embers of the Japanese nrmed 

forces? 

A Yes, sir. 

Q And what date was that? 

A It uas the evening of the 21st of December, sir. 

Q And how long di9- you rem2.in in the custody of the 

Japanese at that time? 

A The first time, sir, about ten days. 

Q When were you released? 

A I vms tre.nsferred first to another prison in Corta-

bitarte, !ele~sed on the 6th of Jrnuary, 1945, sir. 

Q And clurins the ·time that you Y!ere held in custody by 

the Jepanese did you see a mnn by the n~me of E. c. Johson? 

A Yes, sir. 

Q And do you knou v_rhether Johnson had been an internee 
. .... .. . . : .... 
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. in the Sento Tomas internment camp? 

A· Yes, -sir. 

Q Vlhere did you see Mr. Johnson? 

A I saw him in the doctors• hospital. : 

Q No. I meen during the time you were 1n cu~~ody, 

~here did you see him? 

A Oh. I sa,1 him over at the Cortabitarte,._but- before 

t .he.t time 

Q Well, just a minute. You mean in a house on -Corta-

bitarte Street? 

A It 1s not a house; it is . a garege, sir. 

Q And what wes th~t property being used for at that time? · 

A It ,·,as used as a prison, sir. 

Q- --As-a- prts·on_·r------- ~ ------ --- -------

A Yes, sir. 

Q By the Japanese? 

A Yes, sir. 

Q Do you lmovr what branch or ·the Ja.pan~e armed . 

forces? 

A I think the military police, sir. 

Q And tell the members of the Commission the circum-

stances under which you ·saw Mr. Johnson st that time? 

A Mr. Johnson and I - .. I did not lmorr that I wes with. 

him, because when we ·were taken 1n custody the first time , 

I was blindfolded for ten days, and then on the evening ~-
of the 31st of December we were transferred·, and I knew· 

. . 

that I we.s - with spmebody else in the car.. We -,v~re taken 

to a house. My blindfold was removed, end I noticed 

that my companion then was Ernest Johnson. That is the 

. .. . .... 
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first time I saw him, because my blindfold nas removed theh 

and I r·ecognized him be~ause I saw him before. I 

. . 

Q Did you have occasion to talk with Mr. E. c. Johnson 

or Ernest Jolmson at tha~ time? 

A Just uhen we were l'.lready inside of the prison in 
' c9rtabita.rte, sir.· 

Q And you learn th~ nhether or not Mr. Johnson had 

been hurt or injured in any way? 

A He was telling me that they broke one of his ribs. 

CAPTAIN ABEL: In so f o.r as conversations with Mr. 

Johnson, we object. 

GENERAL REYNOLDS: .Objection not sustained. 
' 

A (Continuing) He was -by my side, and at moments in 

which ne were not being looked at by the ~r , he Rrum 

me as · n doctor end he said, ''You feel my bone. They 

broke one of my ribs." I tried to feel his ribs, and I 

could feel something ,vrong uith one of his ribs. 

Q Did he tell you uho it was that hE).d broken his rib? · 

A He did not tell me ho,1, but he said that '7hile we 

were in the first place where vre were confined. he was 

there. That is the time ,·,hen he wo.s tortured there. 

And uhere ,·,as thnt? 

A According to him, that was Fort So.ntiago. 

Q Was he injured in any other way? 

A I could see a small blister on his skin, and he 

told me that it uas a burning cigar that was tpurposely 

done to lnn-t him. 

Q Did you learn of e.ny other injuries? 

A No other i~juries except those tv,o that I have 

.. .. . 
1407 .-

. . G . -. 



seen, sir. .. 
Q And had you lmovm Mr. E. c. Johnson prior- to that 

time? · 

· A Yes, sir. The first time ,vas a f8'i months before the 

outbreak of the nar. That was in Ue.lacenan. He was visit-..· 

ing President Quezon. The second time was when he was. con­

fined ·as a patient in. the Doctors• Hospital. That was about 

the middle of the year 1942. 

Q· Did you have occasion then to attend him professionally? 

A, I was ce.lled in tor ·consultation, sir. · 

Q So you kne~ Mr. Johnson in person? 

A I knew him personally, sir. 

Q Hou lQng did you remain in this house, in tbis _qµ.11-

tary police headquarters, with Mr. ·Johnson? 

A Just two days, sir. 

Q And ,vere you both taken out -of there at the same time? . .. 
A No, sir, I was te.lcen ahead. 

Q When you left-Mr. Johnson was still in that house? 

A Vias still in that garage, sir. . . 

Q And have you seen or heard of Mr. Ernest or Mr. E. 

c. Johnson since that date? 

A Several days after former Chief of the Manila Polic:e, 

Antonio Torres, told me that ~Y ,cocpaniomin that prison, 

Cortabitar:te, ,1ere executed, 

C.APTAIN P.EEL: Sir, ,,e will ask that that be stricken 

as ~ot responsive e.nd hearsay. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is sustained. 

CAPTAIN 'HILL: You may cross examine. 

CAPTAIN REEL: No questions~ 

(Witness..excused) · 
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GENERAL REYNOIDS: The Commission ~111 be in recess·, 

for ~pproximately ten minutes •. 

(Short recess.) 

THOMAS ii. PCOLE 

called as a ,·Titness on behalf of the Prosecution, .being 

first duly svrorn, v1as examined . end testified as follows: 

DIRECT EXJ.MINATION ' -
Q (By CaptRin Hill) Ste.te your name, please. 

A Thomas Wilson Poole. 

Q Where do you reside, Mr. Poole? 

A At 1420 Abreu Street in Sen hliguel in Manila. 

Q How old are you? , 

A 32. 

Q Vlhe.t is your ne.tionc: <> 

A American. 

Q Are you m~rried or sinsle? 

A Married. 

Q Do you hnve e.ny children? 

A One child, five years of age; male. 

Q Boy or girl? 

A Boy. 

Q Uhere did you reside prior to the outbre~.k of the war? · 

A In the Mr.nile. Hotel. 

Q Hou long had you resided in tho Philippine Islands? 

A Since April 9; 1939. 

Q And by whom r1ere you employed here in Manila prior to 

the vrar? 

A General Electric Company. 

Q Are you employed by that srune. company now? 
,.. . · 
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A Yes. 

Q And during the occupation of Manila by the japanese ,,,-,..._ 
. . . 

where did you· reside? 

A At , the Se.nto Tomes int~rnment co.mp. · 
.. 

Q Were the members of your family, including . your wife 

end five yenr old son, there ,v1th you? 

A Yes. 
.. 

Q Vlere you acquainted w_ith c. c. Grinnell? 

A C~rrol .Grinnell was · the manager of the -- the Far. , 
Eastern manager of the International General Electric 

0 

Co pcny. He wa.s my immediate superior. . 

Q And _,ms he interned j.n Sento. Tomas internment co.mp? 

A Yes. 

_Q_ 

A Very uell • . . 
. . -~· 

Q Will you tell the CoIIllllissioJl something about Mr. 

Duggleby? 

A Mr.• Duggleby ,·ms e. geologist • . He· m:1.s the vice-
. / 

president of the Banquet Consblidcted Mining Compnny, one of 

the biggest mining companies in the Philippines. He ,ms 
I 

a mon of about 45 years of age, I should judge; in good 

hee.lth, very active, . e.nd an nclmonledged executive e.nd 

leeder. 

Q Was he interned in the Santo Tom~s internment camp? 

A Yes. 

Q .And did you lmow Mr. E. E. Johnson? 

A Not as well as I did Ur. Duggleby, but I lmev, him. 

Q Can you . tell the Commission something nbout ·Johnson? . . 

A ~.· ~ohnson was the representntive in the Philippines 

. ( 
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for the Me~itime Commission United States Maritime Com-

mis1:lion. 

Q How old a mrui vias Mr~ Johnson, if you know? 

A I think e.bout the same nge: About. 45'. 

Q And was he interned in Santo Tomas · camp1 

A Most of the time~ 

Q· Jmd did ou lmow Mr. C. - L. L~.rsen? 

f, 
.n. Very well • 

Q Tell the Corrrnission something c.bout Mr. Larsen. 

A Clifford L~sen was e.. younger mnn-, 2pproximately 30 

years of c.ge •• He Yms a commercial engineer with· the i1tlr..ntic 

Gulf'"> Pe..cific Company. 
-Q ~as he interned in Swto Tomas ce..mp? 

]!,. Yes. 

Q Do you l·ecnll the dey .or days that these four men were 

tr.ken into custody at Smto Tomas? 

..... Yes. Thc..t '.7e..s the 23rd of December, 1944. I remember 

it v:ell. 

Q What time of the de..y? 

A They were cc-.lled to th€ office of the Commandant 

sometime just shortly before noon, I believe. It vms so 

coJllDlon for them to be· called there tha.t ue didn I t thinlc eny­

thing of it .:'..t the time. Then they st8.rted to meJce c. 

thorough senrch of the offices, and r,e lmeu thnt something 
( 

unusur..l vras occurring. ~hey r1ere then later in the efternoon 

put into the ce.1!1p jail and were never released. 

Q Were these men taken into custody by the Jo.panese 

uho uere administering the aff~irs o~ the crunp? 

A .-. No. They were taken into custody by the Jc.panese the.t 

- . 
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came in from the -outside. 

Q · ~d do you kno'\'T to which branch of the Japanese armed -

forces thnt they belonged? 

A The _clvllinn Japanese interprete~s told u~ that they 

were the Japenese military. police. 

Q Did ~ou see the Jnp~nese milit~ry police take these men 

into custo~.y'? 
.. . 

Yf)s. 

Q And did you see what they did with them there 1n camp? 

A I snw then put into the j E',11. While they rrere in jail 
Q 

we could not see them. 

Q What time of the dey VTere they put in jail? 
. . 

A Late in the nfternoon. I don't lmow what til!le it" was. 

e.ve occasion to _tc>.lk with any of these four 

men ~fter they uere put into the camp jail by the ~epe.nese 

nilitnry police? .. 
A RcguJ.£1.rly. 

Q · Hovr often? 

A Every day. 
. f 

Q Hovr long did they remain there in the camp jail? 

A Until the 5th of ~un~ary, 1945. 

Q Tell the Commission the _substance of your conversa-

tions with these four men during the time they were in 

the camp jail. 

CAPTAIN REEL: Objection. 

· GENERAL REYNOLDS: Not -susteined. 

CAPTAIN HILL: Proceed • 

.A We asked them if ·there was anything that they need- , · 

ed. we -were allowed to -te.ke them :food, E\.nd we. supplement:- · 

\ .... 
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ed it ns well ns we could. We asked if ,ve could teke their 
• f 

clothes end wash them for them. We told them whet was 

going around camp as much as we knew. We asked themJ1hat 

happened to them,_ arid. they said that they hnd just been 

questioned. We asked them if the ·questioning indicc.tcad ,vhet 

,va~ behind it all, 'and .they said thr'.t they ho.cl no idea.. And 

until ey were taken out,-. neither did they or we know why 

they were incarcero.ted. 

Q Were ell four of these cen confined in the camp jc.11 

at the same time? 

A No. Just Lltrsen, Grinnell end DuggJ:eby. Johnson ,1ns 

taken to the front gate tho .first afternoon. We think he 

was t~ken out of cr.l!lp. 

Q When you say _uthe front gate·," ,1hat ao you meo.n y e 

"front gc.te"? 

A Th~t is the mo.in entrance to the camp. 

Q And what we.s located o.t the front go.te? 

A The Japanese gue.rd house c.nd their qu~rters. 

Q Did you knou vrhen Johnson was te.ken out of ca.mp? 

A We so.w him dO\·m there the f ollo,nng day, tmd the 

12.st time we saw him was in the nfternoon of the 24th of 
~ 

December, 1945. 

Q There in the crunp? ( 
A At t~e front g~te. T~ey didn't pring him be.ck into1 

camp. They h~d hia ~t the front g~te outside of tho 

inner fence. 

Q And did you see Johnson efter that? 

A Not L'.live. 

Q Did you see e.nyone tc.ke the other three men, Duggle -

,. 
& ff .. . 
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·by, Grinnell and Larson, out of the camp at a later date? 

A , Yes. 

Q . And on what day was that? 

A At about 3 o'clock in the af~ernoon of the 5th of 

January, 1945. 

Q Relate to ·the Commission the c-ircumstances of the . 

taking of these three men out of camp at that time. 

A A car drove-up with three Japanese~ presumably m111- · 
. ~ ,; ... 

tary p~lice, in a Chevrolet' sedan. They went ·first to the . 

Command.ant's office; then they drove to the front of the main 

building, entered the jail and took them out; did not allow 

them to take anything with them. 

Q When they were taken out were they tied in ,any manner? 

A No. 

Q And do you know where they were taken- to?_ _____ -·-

A No. We tried to find out. Every ciay, e'very chance 

I got I asked the Japanese that I had become acquainted 

with, e.nd none of them seemed to lmov,. Whether they knew 

or not, they wouldn't tell. 

Q Did you ever see any one of those four men that you 

have told us about after they were taken out of the camp 

alive? 

A No. I saw them .all dend but not alive. 

Q Where did you see them all dead? 

k - :i:::i. a V?.cant field between Rizal Stadium and the 

residence of Dr. Valdamir A. Roxas on Cortabitarte. 

Q Was that the residence that was used as military 

police hciadquarters by the Japanese? 

A Yes, sir. 
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Q Hon far did you see these bodies .from the militery 
. . 

police headquarter~? 

A .;.bout e. hundred ynrds. 

Q And tell the Comm~ssion about your efforts and your 

search for the location o.f these four bodies? 

Besides being .my superior, both in comp~y and camp 

, · Grinneli rms_ r:1y closest friend, and I \1as very 

r-.nxious to find out rrhere he we.s end to help him if I could.• 

And as soon as we were released I mad.e every effort to find 

thee. I presumed thet they uere nll together. We first or 

all t1ent to li..".l"Y C~iles Hospitnl_. We c.ssUDed thr-.t they were 

being nell u..ken cr-.re ot. We rrent to the ple.ces where we 
I

thought they might be. On the 7th of February, Dr. Torres, 

hec.rd thr.t Cr-.rrol Grinnell hnd been tr-.ken to the Philippi·ne 

Generl'.l HospitcJ.. I ,·,ent with the First C1:.velry ~d stayed 

uith then until they took the Philippine Generel Hospitc.l, 

but found thnt Grinnell was not r.mongst the severel thousc.nd 

people the.t hr-:.d tcl~en refuge there. 

I did find out from Dr. Sison, hmvever, that he bed 

been confined Yri th Mr • Johnson e.t the military police heed­

qum-ters on Cortebit~rte. He s~id thnt he hnd he~rd th~t 

Johnson, irlth others, he.d been subsequently executed. 

CJ\PTAIN REEL: Sir' Y:l'e will l'.Sk thl'.t thri.t go out. 

Dr. Sison himself vms on the stand c. moment ago. I believe 

the.t the.t very snmc stt-.tement was ruled out as fer as he 

,ros concerned ns her-.rsc.y, c.nd .norr we have another degree 

removed after the ,11tness hns been on the stl'.nd. 

GENEfu,L fu.-ufOLDS : Objection sustained. 
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Q (By C~ptail) Hill) Proceed a11d tell~the Commission 

about yo-µr search. 

A Notwithstanding the objection, the ·reason ·1 

the search _uas _peca~se of the_encourageoent th~~ I got ':rro~ 
. . 

Dr. Sison; other\7ise I ,1ould not have had the _reason to~··P!O-

ceed. 

~here is this big lot across the street and _a Fil.!pino 

4 ' boy, uho epp~ently had been living in that neighborhood, said 

thr-:t he lmew that peopl~: had been executed and buried in 

that field. And with that to go on, I ·r~ent ther.e v1ith Ernest 
0 -~ --...---

Johnson's son, who had cooe to Manila to see his fath!3r, 

end tog~~er ~e dug over that place nnd we fi:ruilly found · 
' 

first Carroll .Grinnell's body. The following day we dug--

into this caved-in trench, nnd ?e found ·there the body of. 

ple :tn .van--ous-surg~r - d~omposi't:~ o , and · o o 
.. ......· 

them we definitely identified as those be1n · the four Ameri-

cans to whom you have referred. 

Q That is, Grinnell, Duggleby, Johnson and Larsen? 

A Yes. 

GENERAL REYNOLDS: The Co:t!llilission ,·fill ~nterrupt. 

The nay the Bill of Particular reads, it is 1B. ~. Johnson, 11 

and reference has been made to E. c. Johnson. Which is 
------·-correct? 

THE WITNESS: I believe it is E. E. Johnson. Ernest 

:i!;mil is t-he second nnme, I believe. 

Q (By Captain Hill) con ·you tell the Commission, Mr •. 
Poole , hovr you were able to identify· these four bodies? 

A For my own_s atisfaction there gen~re.1 appearance was 

sufficient. ·Hor,ever, the;l.r clothing could be identified 

- (' .. ,: ... ... 
, . .. 1416\ .I,, • ;! 

- ..._ . i 



conclusively. Carroll Grinnell's clothing was a.11 nnrked 
. ' 

with his initials. His shoes .we took back to Santo '--Tomos 

o.nd they uere identified by the shoeoaker in the camp that . 
-- . 

htid-r..epnired then. _The socks we. identifie,d. uith another 

.ptlir · that we had -rrith the renaining beliongings, and Mr. 

Duggleby had had his specta:cles bound to his head with a 
. . 

hnndkerchief, they uere conclusively identified by the 
I 

optonetrist in canp who .had uorked on them a number of tillles : ... 
Clifford Larsen 1·s-clothing wns especially definitely identi-

fied by his socks nhich hfs wife had. knitted o.nd which she 

identified. l.Ir. Kelly, wh_o lived with Mr. Johnson in conp, 

identified the clothing and the herrµn support nnd the · 

denture ~hich Ernest Johnson wore. 

with those four bodies? 

A \"le vecy carefUlly renoved then f'ron this pit. They 

had ~een bound together in groups of three or four. 

Q In what manner'l . . 

A With "dre. And o.pparentl:' beheaded, and it was vecy 
1 

difficult to lift them out of this pit with -- (pause) 

Q Did you remove their bodies froa this pit? 

A Yes. 

Q And uhat did you do with them, if anything? 

A rte put each body in a wooden box and took the bodies 

· back to Santo Tomas. There ,ve buried them. 

Q On 'uhat part of the grounds in Santo Tonas were they 

buried? 

A On the east-co~ner of the cemet~ry building. 

CAPTAIN HILL: Mark this, please. 

(Photograph of four graves · 
wa~ marked Prosecution Exhibit 
No. 237 for identification.} 

• ., I 

Q .- (By Captain ·Hil-1) I hnnd you Prosecution's Exhibit 
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237, ~d ask you what it is, if you know• 
.. 

A Those are the four graves to which I have j~st 

" -r~fcrred. 

Cl.PTAIN HILL: · We .offer in evidence Prosecution•~ Ex-
.. . ~hjbit No. 237, .sir. 

; 

GENERJJ, REYNOLDS: There being no objection, the exhibit 

is accepted 1n evidenpe. 1 

' .. ' (Prosecution Exhibit No. 
~ 237 for identification 

was received in evidence.) 

Q (By Captain Hill) Mr. Poole, how nuch did .you weigh , , 
0 • 

when you· entered San~o To?:lns internnent cru:1p? . 

A Between 200 nnd 205 pounds. . .. 

Q How much did you weigh .in tht) first part of Octobe~ 
'-

1944? 

Q And how ?:luch did
1 

you weigh at the time of your libera_. ... 
tion, if you lmow? 

A Between 145 and 150~ 

Q How nruch did your vrife weigh at the. time she ·,vas in-

terned? f. 

A About 130. 

Q And hov, much did she weigh the .first part of October, 

1944? 

A About 125. 

Q And how much did she weigh at the time of your li~e~a-

tion? 

A Between 100 and 105. 

Q can· you tell the Cornnission what ~e loss of weight 

on your part and- the part pf your wife was due to? 

\ ... \ . 
• r 
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A Nothing to eat. After that went so far, however, 

we found that we gcined .;_,eight. The diet was such that we 

accUiilUlated water in the body' which began to add to our 
...... 

vreight~ · 

Q And did you ac'tue.lly weigh ·more at the tine of the 

liberation tho.n you had .several weeks or dEW'S previous? 

A y I didn't; ~ut aany of the people did. 

Q Did you ever · have occasion- to visit the kitchen ~.r .. 
dining quarters of the Je.panese thnt were in charge of' the 

ce.Llp there during the period frot1 Oct(?ber, 144, to the libera­

tion? 

A I was the ce.r.ip electric1e.n1 and I vms required to go 

there 'whenever they had any electrical work that ho.d to be 

done. 

e.po.neseQ il!ld did you observe the r_ations 
" 

in conpnrison with the rations· the internees had? 

A Definitely. 

Q Can you tell the 'Com-1ission the difference, if any, 

between those rations? 

A The difference was in quantity, in quality e.nd in kind. 
"\ 

The rice they ate was good rice. They had all they wanted. 

And besides the rice they alw~ys had vege~ables end either 

neat or fish, with sone sort of seasoning. · 

Q What about the diet that the internees ho.d during thet 

per?-od of time? 

A · During that period of time we had rice, suppler.iented · 

by what f'eVI greens we could grow in Santo Tot1as, 8:Ild e. )>ile of 

dilis fish, n sne.11 stlted fish that vrnre brought into ce.t1p 
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once ·a month, which ieeily didn't acc~unt for any 

It vres not enough to sustain life.-
--· 

·Q What wo.s the que.lity of the rice that the interness 

wex:e givei:i to eat? 
I • 

A It varied fron time to time. Sometimes it V/2.S s_o "be.d 

thnt it was very difffcult to eat it, as hungry as we were. 

.. 
. . 

It was obviously the sweepings off warehouse floors. After 
. 

we were liberated I g9t ·a sack of what was left over and gave 
' it to one of rny Filipino boys, and he said that even his 

chickens wouldn'~ eo.t it. 

· Q · Did you have occasion to obsf3rve a black sedan autonob11e 

inside of the Se.nto Tomas ·grounds .during the peri~d from 

Octooer, 144, to the date of the liberation? 

CAPTAIN REEL: Mny we have that question read back, please· 

(Question read.) 
... 

A Yes. There were many automobiles e.nd trucks . in Santo 

Tome.s during the bon;ibings. ·whenever there would be an air 

reid the Japanese ·w·ould cone into Santo Tomas for ··protection. 

Q The automobile tho.t I refer to, did it attract your par-

ticular attention because of its 'size? 

A There was a large Cadillac sedan, a new V-16,. whi<:11 
I am told belonged to Generai'Yrunashita. 

CAPTAIN REEL: I will ask -t;het that be stricken; 

hearsay -- rw:ior, rather : 

GENERAL REYNOLDS: The Prosecution will seek to develop 

the inf'ornation by further questioning, 

CAPTl~IN R-ILL: Yes, sir. 

GENERU REYNOLDS: -- but as· given it is excluded 

froi1 the record. 

-.. ' .. , . -:· .\ . 
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Q (By Captain Hill) When did you f'irs.:t_notice this 

black Cadillac . sedan on the Santo Tomas grpunds? 

·A When a Jap~nese · came to me and complained that my son 

had bent the ~ntenna, and askpd me if I could fix it so he 
...... 

wouldn't get in· trouble. He was the driver of the car. 

Q And .did you have occasion to talk with this Japanese 

driver at ·that time? 

A Yes, thi.s driver 
. .. ,. .. 

Q Will you relate to the Commission the substance of 

the conversation that you had with the driver, relative to 

this car? 

C/PTAIN REEL: Defense objects, as not only hearsay 

.but froa an unidentified source. 

GENER/,L REYNOIDS: Not sustained. 

,,A This Filipino chauffeur came to me and told me.that 
' 

my son had broken the antenna, and he came to me and asked 

me to repair it. He was very dec~nt about it and told me 

that the car belonged to the General --

Q General who? 

A General Yamashita. And he was in there on a number 

of occasions after that, and very frequently spoke to me. 

He had the camp commandant order a light to be put in the 

garage, which we had to build for the car. 

_Q Was thet car kept there regularly? 

A That car was kept there regularly, and it was there 

when the camp was released. It was thereafter marked for 

use by General Mac Arthur; whether he ever used· it or no~; 

I don't kno~. 

Q Mr. Poole, I believe you have testified that you 
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were the des·~gne .ted camp ·electrician, as your detail, is 

that correct? 

A Yes. 
/ . 

Q And you had occa~ion to go into alf ot the various 
,· , 

quarters of ·the internees and learn the gen~ral layout of 
. '-the camp, did you not? 

A ·Yes. 

Q I wish you would step up to the bench so that the 

members of the Commission can see, and point out for- them . 
-

on the imp and explain to them the parts of the campus that 
Q 

were used as the internment c~~P, and the other general · 

details relative to locations within the camp. 
.. . ~......... 

A The main building in the center of the area housed 
. . 

most of the internees (indicating). It was used almost 

exclusively for living quarters. .T~ere were certain parts 

of it to which we were npt admitted-during most of our 

internment, the ruuseum and the 'Libr~ry. 

Q Can you tell us about how many people were quartered 

in that main building? 
I 

,A It varied from time to 
I 

ti~e, but -it was roughly 

1500. 

Q ¥'ere they men, women or children? 

A The second floor was almost exclusively wo~en and · 

children; the third ~floor, both men and women, not mixed 

but in different parts; the ground floor was re·served for 

• old people who could not climb the stairs • . 

Q Now, I call your attention to the three areas not~d- . 
on the map as ~'Shanty Area", ·and' ask you· to explain to the 

Commission what those areas were. 

A . When ·we were first sent to Santo Tomas in ·19.42, ~he 
·. .... -

. ... ... ~ 

. "j 
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1 
Japanese made no provision for feeding us. :our Fi;tipino -

.. fr~ends thri~w things over the fence for us, an<!_ during the 

first few Y1eeks· that was the or{ly food that we had. We 
• 

began to eat under the trees and on the lawn, and as time 
, 

went on we put ·a shelter up to keep the sun off, and then 

when it rained .we would improve the shelter, and as time 

went on over a period of three years these picnic grounds 

became what· we later called "Shanty" areas. We built 
.. 

houses out of all materials that we could get together 

tin ca~s, canvas, sacks, anything else. It was truly a 

shanty town. 

Q Did the Japanese procure these materials for you? . 
A Prior to 1944, they _allowed us to have Filipinos bring 

in to us for sale materials _for building these sh enties. 

At that time they would not let us live in them, however • . 

We were allowed to live in them in the daytioe only.,_an_q 

we could not build walls. 

Q By the time of liberation, how many of these shanties 

had been constructed in these three areas -shown on the map? 

A There must have been four or five hundred. 

Q Now, I call your attention to two locations 9n the 

map which ere marked as "Garden". Were those the only 

• plots ava~lable by the internees for use as garden space? 

A The areas marked as gardens were those that we farmed 
I • I 

as cora.munity gardens. Jill available space around the 

shanties and everywhere else, excepting on the recreation 

field, was cultivated to the utmost extent, but that was 

all .done privately. 

Q Now, where did you pr9cure your seed for your gardens? 
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A Most of the .plants that we grew didn't req~r~ 

Our best crop was a native plant known as talina,*which . 

grew very quickly" coul~ be eat·en ·-- ana ·that is all I 

can say for it. 
; 

Q Now, I call your attention to the building des~gnated 
I 

as the Isol 'tion Hospital. What use was made of ~t­

buiiding? 

A Originally that was our hospital, but we outgrew it 

and transferred ou~ main hospit~l to what was done as the 

Santa Catalina Girls' 
, 

·Dormitory at the northeast end of 

the campus. o 

Q And is that ·shown on the map? 

A It is shown. as an extension to the ground~,~ 

compound. 

Now did the internees have access to the Dominican 
. . -....

Seminary Chapel? 
,6 

A No. There was a small chapel, however, in -the Santa 

Catalina Girls' Dormitory, which we did use • . 
. . 

Q Did you have acces·s and _use the Educ·eti0n Building? .,.. 

A It was used as a dormitory until November, 1944, 

when we were ordered to move out of .the ·ground floor. The 

Japanese administration transferred their office· frofu the 

small building marked No. 10 to the Education Building, 

presuriably because . the other building was too vulnerable 

for bombing. Then soon after that, they ordered us out of 

half of the second floor, and the Prison Camp tdministra­

tion Headquarters moved in. 
.._ 

Q Did the-internees have access .to the gymnasium shown 

on the. map? 

. , 

... .... 142~ 
•, , 

\ . ' ...' . .,' 

... ·" 

http:shown.as


A Part or the time. 

Q For what purposes? 

A In 1942, between six and seven himdred· of us lived 

in. there for about a year, then we were moved out. 

Q Now, relative to sani·tary conditions ih the camp, did· 

the Japanese aid or assist the internees in any way in 

keeping ·the camp san~tary and clean? 

A · No. 

Q Did the internees, during the period that we are 

restricted to here, have any .coinl!lunication with the outside 

world by way of mail or cables, or anything of thet kind? 
-. 

-
A I don't recall that we had mail or cable faciiities 

after Octo"Qer. Prior to thE\t tirne there was an arrange-

ment whereby we could send a card home once a month, but 

ery- r-ew--of- them-ever--g~---­

through. Some cables were sent through in 1943, but I don't 

know of any since then. 

Q Mow, with reference to the same period that we have 

referred to, was your ration as supplied by the Japanese 

increased or decreased, beginning in October and ending in 

February of 1945? 

A I believe it was decreased three times. 

Q Did you ever learn the reason for the decrease in 

rations puring that time? 

A No. 

C~PTLIN HILL: You may cross-examine. 

CROSS-EXI.EINJ,T I mr 

Q .(By Captain Reel) -This decrease in rBtions that you 

just told us about, that ration began to deteriorate or 
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decrease before O_ctober, 1944, d'id if not? 

A Yes.• 
. -

Q · And you don't mean to give the impression, I am sure, 

that suddenly in October a decrease began ana it .did not 

pre-exist? 

A The rate of decrease was faster after Oct?ber, and 

the amount had. reached a oritical low, where each gram 

4 
, ' thereafter made a big difference. 
' 

Q And when did it reach that critical low? 

A During the fourth quarter, 1944. 

Q And there had
0
been a gradually accelerated decrease 

for approximate_ly three or four months prior to October, 

1944, had there not? 

A There was a sudden decrease from the. 1st of February, 

11 

about October. 

Q Now, relative to the mail, r · think you have testified 

thet no mail went out in October. 

A None that I knew of. 

Q Yes. And insofar as you know, no mail had gone. out 

for some time prior to that, isn't thAt correct? 

A A cerd that I wrote in the middle of 1944 was 

received by rny mother . 

Q tnd was any mail that you sent after the middle of 

1944 received, so far as you know? 

A ! , haven't yet ~een my mother, and I don't know. 
'-

-
Q So you couldn't answer that question? 

.A No. 

Q Of rour p~rsonal knowledge? 

- ~ 
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A No. 
-Q Now, were you in the Education Building when the 

liberation took place? 

A No. 

Q Wbe~e were you? 

A I was in the grounds. 

Q And will you· describe, as briefly as you can, j~t .. . 
' 

what happened at the time of liberation, to those of _you who? 

were not in the Education Building? 

t We heard machine gun fire at about? o'clock; at 

?:20 the lights went out. We could see the glow of a big 

fire to the north, but ' then we didn't lmmw what was taking 
. 

place. 

his in the evening or in the morning? 

A This was in the evening of the 3rd of February. We 

then saw trecer bullets over the south· quarter of the 

grounds. 

Q Coming from outside in? 

A Across, not in; not across. 

Q But from the outside? 

A From the outside. We didn't then realize what was 

teking place, but within about .an hour we saw a searchlight 

at the front gate, and we heard action down there and we 

began to realize what was taking place. Then one of the 

tanks broke through the gate and caI!le up to the south · .. 

corner of the ~ain building; the internees then ran out. 

There wasn't any action. 

Q Nobody tried to prevent you from being liberated? 

A Not after the force passed the garrison at the front 
.. 

·--. Q 

. . . 

A 

\ 
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gate. 

Q ·· Do you kn·ow. whether there had been a cpnference prior 

to ·your actual liberation, between the camp commandant and 

the American forces? 

A Early in January, at about the time the forces landed 

on Lingayen -- · 

Q I on't ~hink you understood the question. My 

question is whether immediately prior· to your liberation_ .. .., ' ·. 
1n February, do you lmow whether there ~as a conference 

between the camp commandant and the American forces there 
• f 

..at Santo Tomas, arranging for the liberation? 

A I don't know or any at that time. There had been 

discussions early in January. 

Q Between American forces and the Santo Tomas off'icial.s?. 
A Betwe~n American camp off c 

Q That wasn't my question. My que~tion had reference 

to the American armed forces who were outside. Do you 

unqerstand now? My question 1s whether there · was any con-

· rerence between the commander of those armed forces and 

the camp commandant, just prior to your liberation. 

A Not that I know of~ 

Q Now, these four men of whom you spoke, were they all 
., 

. .officials of the internal self-government? 

A Carroll Grinnell, and A. F. Duggleby, were active in 

camp administration. The other two were not. 

Q Now, did Grinnell and Duggleby, as part of their 

activities -~were they allowed to go into Manila occasion­

ally? 

A .Duggleby went to Manila occasionally, but Grinnell . 
) 
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very seldom, and only ·under
1 

Ja-panese guard. 
• • I 

Q Do you lmow whether Johnson or Larson _went 
-

without Japanese guard? · 
I

A No. 

Q And when DugglebY. went to Manila, was 
.,collecting money for various purposes? .. 

A He .was in th~ distribution of what we call the 

"Family Aid," a part of the money that was giv~n :to us 

· our support, wnich ·~e passed on to ·the non-internable 

families of some ot our . people that were interned. 
Q -~ 

Q But didn't he collect money from outside sources 1n 

Manila? . . · 
' 

A Not- that I lmow of. 

Q Do you lmow whether any of those four men collected 

m .nay from outs±d-e-sour~es in-Man-ila,~ .-------=-~---- .!;.!.,.:~ 

A Not that I know of. 

Q Well, I think you have stated that you had the · 

confidence of Mr. Grinnell. .... .... : ... 

A Yes. 

Q Did he ever tell you in confidence about any activities 

relative to the collection of money in the City of Manj,_la? 
. . 

A Yes. He had money sent to him. I believe_· he had 

money lent to him with the lmowledge and consent -of the 

Japanese, by Menzie's, a Swiss firm in M~ila. 

Q And were there some other firms besides Menzie's? 

A. I believe so. 

Q Do ,you lmow whether some of this money was used to 

finance guerrilla abtlvities? 

A Not that I lmow of., 

• r 
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Q Did you ever hear anything about that? 

A No. 

Q Did Grinnell or any of these other men ever tell you 

what they thought led to their, arrest? 

A They didn't seem to know. 

Q In the search that ·you described, do you know whether 

anything was ound that might have had something to do With 

their arrest? 

A Not that I know or. 
Q Now, I think you have testified $S to your weight at 

various times. Do I un~erstand that you weighed yourself 

particularly about the 1st of Oct9ber, 1944? 
-

A There was a good set of scales in the lobby of the . 

l!lain building, which .we used regularly. 

Q And you weighed yourself quite frequently? 

A . It was a matter of considerable concern to us. 

Q It wasn't a case of everybody in Santo Tomas rushing 
'C 

in to have himself weighed on the 1st of October, 1944? 

A Excepting that twice in 1944 our medical organization 

made a survey. 

Q Yes, but you weighed yourself ·quite frequently dur-

ing the year? .-

A I think most people did. 

Q Did you keep a written record of these weights? 

A No. 

Q And you say you weighed 175 pounds in October, 1944; 

you are not sure whether that might have been September, 

1944, or November, 1944, as well as October? 

A Reasonably sure• 

. .. 
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Q Why are you reas~nably-sure that it was preciseiy 

_Octobe!, 1944, t~t you weighed 17, pounds1 

· I'. It wasn't so long ago that I can remember pretty 

clearly• . 

Q Why do you think it was October · and not September? ·· 

l _, A I have no reason to believe otherwise. 

Q Why do· you think it was October and not November? 
" . 

C~PTl'.IN HILL: If the Commission please, I think he 

has carried on his cross-examination on that p~int far 

enough. The witness has answered his question several 
Q 

times. 

GENERt.L· REYNOLDS: So it seems to the Commission. 

Is there some. reason for driving so bar~ at this· witness 

on that particular point? You seem to have made it rather 

c ear. 

C.llPT.AIN REEL: There is no intention to drive ha·rd 

at the witness, sir; we are merely trying .to point out to­

the Commission the improbability of this particular piece 

of testiriony, knowing a particular date ·anc~. a par~icular 

weight, when the witness has testified that he weighed 

himself continuously over a period of time starting in 

1942 and running until 1945. 

THE WITNESS: When I testified, I gave my weight 

about so and so each time. -

C/,PTf,IN REEL: That is right. 

GENER!.L REYNOLts: Let us consider the point exhausted·. 

C~PTftIN REEL: I shall be glad to do so, sir. 

Q (By Captain Reel) Now, I thin~ you have testified 

relative to some rice that was left over when you came out 

\ 
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or Santo Tomas. How much rice did you take when you iert 

Santo Tomas? 

A One sackful .. 

Q And do .you know how ,many other people took a sackful 

of rice when they .left Santo Tomas? 

A I think there were about six sacks there. 

Now, one ~ore matter I wish to inquire abou~: This . .. . 
' . ' automobile that you described. Will you please t~ll us -: 

the dates when you saw that automobile on the Santo Tomas 

grounds? 

A I can't tell you the exact dates. It was there on a 

number of occasions. 

Q Well, I don't want the exact dates, but I would like 

the approxi~te dates, if you please. 

----n------Tit-,,mror-t--kr:s· r-e- itro~ · of the t1nre d1U'tng-ttre7!forr~- -,..-----

January and most of December. 

Q January of 1945 and December of 1944? 

A Yes. 

Q What color was this vehicle? 

A Black. 

Q Are you sure it was a Cadillac V-16? 

A I am sure it was a Cadillac. 

Q You .are sure it was a Cadillac. You talked to a 

Filipino chauffeur? 

A A Japanese ~hauffeur. 

Q Oh, a Japanese chauffeur? 

A Yes. 

Q Did he speak English? 

A Yes, very good F.nglish. 

- . \ 
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I.. 

Q Was he a soldier or c1vilia~? 

A Rb wore a Wliform. · 

Q Did you ever see anyone riding in the car as a 

passenger? .. . . -.,. . . 
No. . -

Q Did YOl.l ever s ee the license plate on the car? 

A No. 

CAPTAIN REEL: No further questions. 

CAPTAIN HILL: That is all. 

0 {Witness excused) 

GENERl.L REYNOLDS: The Commission will recess Wltil 

8:3~ tomorrow morning. 

(Whereu})on, at 1615 ho~s, ? November 1945,· the trial 

wns adjourned until 0830 hours, 8 November 1945.) 

. , 
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